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روزنامه

ناطق باز می گردد. تیتر این روز های روزنامه ها و رسانه های کشور خبر از بازگشت مردی می 
دهد که مدت ها بود روزه سکوت گرفته بود به قول خودش هیچگاه از سیاست دور نبوده، اما تصمیم 
گرفته بود در مسائل انتخاباتی ورود نکند و کاندیدا نشود. اما بعد از مدت ها علی اکبر ناطق نوری به 
صحنه ی سیاسی کشور برگشت و طی روزهای گذشته دیداری با نمایندگان رسانه ها و خبرگزاری 
های کشور برگزار کرد و در آن جدید ترین مواضع خود را بیان کرد به طوری که یکی از روزنامه ها از 

تیتر"ناطق جدید" برای این دیدار و صحبت های این فعال سیاسی استفاده کرد.
سال گذشته نیز در همین ماه مرداد رسانه های کشور خبر از بازگشت ناطق داده بودند، اما بعد 

از آن و تا سخنرانی وی در شب شهادت حضرت علی )ع( در حرم امام که از صدا و 
سیما پخش نشد، زیاد خبری از شیخ نور و مواضعش نبود تا اینکه چند روز پیش 

در این دیدار ناطق نوری اعلام کرده است که هیچگاه زمین ننشسته 
و جلسات خصوصی خود را در یکسال اخیر برگزار می کرده 

است. ناطق نوری سال 76 و قبل و بعد از آن تا سال های 
84 با ناطق امروز فرق هایی دارد. سال 88 که خبرگزاری 

ها پرده از اتفاقی برداشتند ...

 تلاش » شیخ نور«  برای جلوگیری از ورود افراطیون به عرصه سیاسی

ناطق؛ بازیگردان یا بازیگر

با حضور مشاور رئیس سازمان اوقاف:

تجمع انزجار از اسرائیل کودک کش در قم برگزار شد

عضو هیئت رئیسه کمیسیون ملی
 و سیاست خارجی مجلس:

مجلس نمی تواند 
در متن »برجام« 

دخالت کند

 صدور حکم 
سعید مرتضوی 
تا آخر مردادماه

 رییس سازمان بازرسی کل کشور:

اگر برخی گزارش ها 
منتشر شود، آقایان 

در ایران نمی مانند

عباسعلی منصوری آرانی عضو هیئت رئیسه کمیسیون 
ملی  و سیاست خارجی مجلس گفت: درباره اینکه مجلس 
می تواند در متن دخالت کند، پاسخ، خیر است. چون این 
متن با لایحه و طرح که به مجلس بیاید و ما بندها را کم و 
زیاد کنیم، بسیار متفاوت است. در این صورت برای واو به 
واو این متن دوباره 6 کشور و ایران باید بنشینند و روی آن 
ها به توافق برسند. پس بنابراین مجلس می تواند بگوید 
که همین محتوا را قبول دارد یا ندارد و حق دخالت در متن 

را ندارد...

پروژه ای که از اصل خلاف قانون است

ناگفته های »  پورمحمدی«
 از منوریل قم

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم:

محور پردیسان – ورجان 
چهار بانده می شود

ایمان: مدیر کل راه و شهر سازی استان قم از چهار بانده 
شدن محور پردیسان – ورجان خبرداد.

 به گزارش خبرنگار ما، مهندس محسن بهشتی پیش از ظهر 
روز گذشته در جمع خبرنگاران با اعلام این خبر اظهار داشت: کار 
مطالعات چهار خطه شدن محور پردیسان – ورجان در حال انجام 
است و پس از پایان مطالعات در صورت تخصیص اعتبارات لازم 
عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد. وی ادامه داد: در همین راستا از 

اداره کل منابع طبیعی استان قم خواسته ایم از واگذاری زمین در 
امتداد این محور تا شعاع مد نظر برای چهارخطه شدن برای ایجاد 
امکان خدماتی و رفاهی خودداری کنند چرا که در صورت انجام این 
کار در تملک آن با مشکل مواجه خواهیم شد. بهشتی با اشاره به 
اینکه محور قم به کهک یکی از محورهای پرتردد و حادثه خیز استان 
است گفت: در کوتاه مدت برنامه تعریض شانه خاکی این محور از 

روستای لنگرود تا ورجان در دستور کار قرار دارد ...

 احمدی نژاد صریحا در پرونده منوریل دستور داده 
و فراتر از یک توصیه اداری است
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اعلام زمان پخش سریال جدید مدیری

مدیر عامل آبفار نسبت به عدم پرداخت آب بهای مصرفی هشدار داد!

قطع انشعاب آب و پیگیری قضایی
2

سرمقاله:  آیت ا... محسن غرویان8

به اعتدال  نیاز  امروز  بی تردید 
در مشی و روش برای تمام فعالین 
اما  می شود؛  احساس  سیاسی 
منفعت طلبانی هستند که اتحاد 
اصلاح طلبان و رهپویان اعتدال را 
برنتافته در جهت خلاف آن گام 
دولت  آمدن  کار  باروی  بردارند. 

اعتدال فضاي سیاسي کشور ...

»اتحاد« لازمه توفیق 
اصلاح طلبان و حامیان دولت

82

7

7
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به اتهام آمران و دستوردهندگان حمله به اینجانب رسیدگی شود

انتظار علی مطهری از دستگاه قضایی
7

شماره مناقصه:
94/5

شماره مجوز:
2526

در نظر دارد: کالیبراسیون کنتورهای توربینی )pc(  را از طریق مناقصه عمومی 
)یک مرحله ای( و پس از ارزیابی کیفی به مناقصه گران واجد شرایط واگذار نماید:

الف- شرح مختصر کار:
سرویس و کالیبراسیون کنتورهای توربینی 2 الی 12 اینچ به تعداد 240 عدد  )1

ب( محل اجرا: 
استان قم می باشد.

ج- شرایط پیمانکاران متقاضی:
توانایی تامین کالا و انجام کار در مدت 365 روز تقویمی  )1

دارا بودن گواهی رتبه برنامه ریزی تاسیسات و تجهیزات و پروانه بهره برداری معتبر   )2
از کارگاه یا کارخانه با فعالیت مرتبط با کنتور.

توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی به عنوان سپرده شرکت در مناقصه .  )3
د( مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد ارزیابی کیفی تا تاریخ 94/05/31 می باشد 

ه( مهلت عودت اسناد ارزیابی کیفی تکمیل شده حداکثر تا پایان وقت اداری مورخ 
1394/06/14 می باشد.

مناقصه گران می توانند جهت دریافت اسناد ارزیابی کیفی به آدرس قم، بین میدان 
امام خمینی و میدان شهید زین الدین کوچه شماره 18 شرکت گاز استان قم، امور 
قراردادها مراجعه نمایند. در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به 
آدرس:WWW.nigc-qpgc.ir  یا سایت پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به آدرس 

WWW.Spac.ir قابل دریافت است.
نکات قابل توجه:

شرکت گاز استان قم پس از انجام ارزیابی کیفی نسبت به دعوت از شرکت های   )1
واجد صلاحیت به مناقصه اقدام به عمل خواهد آورد.

ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد نخواهد کرد.  )2
در صورت نیاز به اطلاعات بیشترمتقاضیان می توانند با شماره تلفکس امور   )3

قراردادهای شرکت گاز استان قم 36620004-025 تماس حاصل فرمایند.

شرکت گاز استان قم

روابط عمومی شرکت گاز استان قم

آگهی ارزیابی کیفی مناقصه گران یک مرحله ای )نوبت اول(
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اخبار
آیت ا... شبیری زنجانی در دیدار استاندار قم:

انتصاب مدیران در قم 
با حساسیت بیشتری انجام شود

آیت ا... سید موسی شبیری زنجانی با اشاره به موقعیت خاص مذهبی استان 
قم، بر ضرورت تلاش برحفظ جایگاه ام القرای جهان تشیع تاکید کرد.

این مرجع تقلید دردیدار استاندار قم، ملاک های انتصاب مدیران در نظام جمهوری 
اسلامی را مورد توجه قرار داد و افزود: شرایط خاص قم اقتضا می کند این مساله در این 
شهر با حساسیت بیشتری انجام شود.وی توفیق خدمت به مردم را لطف خداوند عنوان 
کرد و ضمن آرزوی توفیق برای دولت و استاندار جدید قم در انجام وظایف محوله گفت: 
امیدواریم از فرصت بدست آمده نهایت استفاده را برای کسب رضای خدا و رفع مشکلات 

مردم داشته باشید.
همگرایی مسوولان برای خدمت به قم ضروری است

استاندار قم نیز در این دیدار با اشاره به سوابق خود در عرصه های مختلف گفت: امیدوارم 
بتوانم با بهره گیری از تجربیات خود به اعتلای جایگاه ام القرای جهان تشیع بپردازم.سید 
مهدی صادقی همگرایی مسوولان را در راستای افزایش توانمندی در خدمت به شهر کریمه 
اهل بیت )س( ضروری دانست و ابراز امیدواری کرد که با دعای خیر علما و حمایت مردم 

شاهد توسعه استان قم در همه زمینه ها باشیم. 

آیت ا... علوی گرگانی: 

کاندیدا شدن برای مجلس به قصد خدمت باشد
آیت ا... علوی گرگانی  یکی از بهترین عبادات را خدمت به خلق خدا دانست  گفت  
:کسانی برای مجلس شورای اسلامی نامزد شوندکه واقعا قصد خدمت به مردم را دارند 

و باید خیلی دقت کرد که با اعمال خود شادی دشمنان را فراهم نکنیم .
 این استاد برجسته حوزه علمیه قم  در دیدار با حاجی نماینده مردم برخوار و شاهین شهر 
اصفهان ، با بیان اینکه هدف از خلقت انسان جزطاعت و عبادت خدای متعال نبوده و هر چه 
غیر از این باشد باطل است، اظهارداشت  خدای متعال راه به سعادت رسیدن بشر را تنها از این 
طریق معرفی کرده است.  به گزارش خبرگزاری »حوزه«،آیت ا... علوی گرگانی با اشاره به اینکه 
بهترین خدمت، خدمت به خلق و بالاترین و ارزشمند ترین رضایت ها، رضایت خدا است، افزود 
:بشر بایدبه گونه ای در دنیا و در نظام هستی آفرینش حرکت کند که خدای متعال از او راضی 
و خشنود باشد و متأسفانه این موضوعی است که خیلی افراد  از آن غافل مانده اند. وی  با بیان 
این مطلب که حضرت حق رضایت خود را در رضایت مردم قرار داده است، اظهار داشت: این 
موضوع بسیار پر اهمیتی در روایات و در سیره معصومین)ع( می باشد و نیاز به توجه بیشتری 
دارد. آیت ا... علوی گرگانی در ادامه خاطر نشان کرد:یکی از بهترین عبادات ،خدمت به خلق 
خداست وکسانی برای مجلس شورای اسلامی نامزد شوندکه واقعا قصد خدمت به مردم را 
دارند و باید خیلی دقت کرد که با اعمال خود شادی دشمنان را فراهم نکنیم. وی  به روایتی 
از معصوم)ع( که فرموده »بهترین گفتار، رفتار و اعمال خود انسان است« اشاره کردند و گفت: 
اعمال بشر در طول تاریخ بیانگر شخصیت آدمی بوده است. وی  با بیان اینکه مقدس ترین و 
با ارزش ترین خدمت ها، خدمت به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران است، ابراز داشت: 
دولتمردان و همه مسؤلین نظام اگر این موضوع را در طول روز سرلوحه فعالیت های خود قرار 
بدهند، قطعا تمام تلاش خود را برای اعتلای پرچم مقدس این کشور وسربلندی آب و خاک 

آن بکارخواهند بست.

تشییع پیکر مطهر چهار شهید درقم
معاون نیروی انسانی سپاه علی بن ابی طالب)ع( گفت: پیکر مطهر 3 شهید 
مدافع حرم و یک شهید از 175 شهید غواص تازه تفحص شده، روز جمعه هفته 

جاری بعد از نماز باشکوه جمعه در قم تشییع می شود.
به گزارش روابط عمومی سپاه قم، حسین مشرفیان روز چهارشنبه درگفت و گویی ضمن 
گرامیداشت یاد و خاطره شش هزار شهید گلگون کفن قم اظهار کرد: پیکر مطهر 3 شهید 
مدافع حرم حضرت زینب)س( و روحانی بسیجی شهید حجت الاسلام محمد شیخ شعاعی 
از شهدای غواص دوران دفاع مقدس، جمعه 16 مرداد ماه بردوش مردم شهید پرور قم تشییع 
و بدرقه خواهد شد. وی با اشاره به اینکه روحانی بسیجی شهید حجت الاسلام محمد شیخ 
شعاعی در تاریخ پنجم دی ماه سال 65 در قالب گردان 415 ویژه تبلیغات از سوی سپاه 
ثارلله کرمان به مناطق عملیاتی جنوب اعزام شد، افزود: این شهید والامقام در مرحله اول 
عملیات کربلای چهار در ام الرصاص نامش در زمره روحانیون و غواصان شهید دوران دفاع 
مقدس ثبت شد.معاون نیروی انسانی سپاه علی بن ابی طالب)ع( با بیان اینکه پیکر مطهر این 
شهید گرانقدر پس از 29 سال گمنامی احراز هویت شد، ابراز کرد: شهید شعاعی به عنوان 
تنها روحانی شهید احراز هویت شده از گروه غواصان شهید می باشد.وی به اهم برنامه های 
وداع با پیکر مطهر این شهید در قم اشاره کرد و گفت: پاسداران سپاه استان قم روز چهارشنبه 
14 مرداد ماه همزمان با نماز ظهر و عصر با پیکر شهید شیخ شعاعی در حسینیه ثارا... سپاه 
امام علی بن ابی طالب)ع( وداع کردند.مشرفیان با اعلام اینکه مردم شهیدپرور شهر پردیسان، 
14 مردادماه همزمان با نماز مغرب و عشاء در مسجد حضرت زینب)س( با پیکر این شهید 
دوران دفاع مقدس وداع کردند، خاطرنشان کرد: در روز پنجشنبه 15 مرداد ماه نیز پیکر مطهر 
شهید ساعت 7 صبح در دانشگاه علوم پزشکی استان قم، ساعت 9 صبح در تیپ مستقل 83 
تبلیغی رزمی امام جعفر صادق)ع(، ساعت 11 در همایش روحانیون جامعه المصطفی العالمیه 
و همزمان با نماز ظهر و عصر در موسسه روایت سیره شهداء حضور خواهد داشت.معاون نیروی 
انسانی سپاه قم بیان کرد: ساعت 6 صبح روز جمعه 16 مرداد ماه پیکر مطهر شهید در دعای 
ندبه مسجد مقدس جمکران حضور خواهد داشت و حجت الاسلام والمسلمین میرباقری در 
این مراسم به سخنرانی می کند.وی در ادامه افزود: پیکر مطهر شهیدان مجتبی امیری، کاظم 
حسینی و جوادی از شهدای مدافع حرم حضرت زینب)س( نیز در روزجمعه بعد از نماز جمعه 
تشییع خواهند شد.مشرفیان در پایان با بیان اینکه این شهیدان از شهدای شب قدر سوریه 
می باشند، تصریح کرد: مراسم باشکوه تشییع این 4 شهید، روز جمعه از حرم مطهر حضرت 

فاطمه معصومه )س( تا چهارراره شهدا انجام خواهد شد. 

حوادث

اخبار

به جرم سرقت  فایل هاي طبقه بندي :

کارمند سابق شرکت خصوصي در قم  
دستگیرشد

رئیس پلیس فتا استان قم از دستگیري کارمند سابق شرکتي خصوصي 
خبرداد که که اقدام به سرقت فایل هاي طبقه بندي آن شرکت کرده بود.

به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ علي موالي در تشریح این خبر اظهار داشت: 
با شکایت مسئول یک شرکت خصوصي مبني بر سرقت تعدادي از فایل هاي طبقه بندي 
شده شرکت ، پرونده اي در این خصوص تشکیل شد. وي افزود: با یکسري اقدامات پلیسي 
و تخصصي ،متهم شناسایي و با هماهنگي مقام قضایي دستگیر شد . رئیس پلیس فتا 
استان قم ادامه داد: متهم که یکي از کارکنان سابق شرکت خصوصي بوده به تمامي فایل 
ها دسترسي داشته و به راحتي تعدادي از آنها را کپي کرده و با هدف بهره برداري از آن ها 
،شرکت را ترک و از ادامه همکاري انصراف داداه است. سرهنگ علي موالي در به صاحبان 
شرکت ها و مدیران مجموعه هاي خصوصي توصیه کرد: بر روي سیستم هاي رایانه اي و 

فایل هاي طبقه بندي خود سطح دسترسي قرار دهند.

رئیس پلیس آگاهي استان قم  خبرداد:

کشف 438 کارتن خوشبوکننده قاچاق 
رئیس پلیس آگاهي استان قم از کشف خوشبوکننده قاچاق به ارزش یک 

میلیارد ریال در این استان خبر داد. 
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ مهدي قدمي اظهار کرد: ماموران اداره مبارزه با 
قاچاق کالا و ارز پلیس آگاهي استان قم حین گشت زني و کنترل تردد خودروهاي عبوري 
در جاده قدیم" قم – تهران" به یک دستگاه خودروي کامیون مشکوک شده و آن را متوقف 
کردند. وي با بیان اینکه  خودروي موصوف فاقد هرگونه مجوز حمل و گمرکي بود، به ظن 
قاچاق مورد بازرسي قرار گرفت،افزود:در بازرسي از کامیون مشخص شد خودروي موصوف 
حامل دو مدل کارتن خوشبوکننده مي باشد. سرهنگ قدمي با اشاره به ارزش یک میلیارد 
ریالي کالاي کشف شده، اضافه کرد: ماموران در بازرسي از داخل کامیون تعداد 438 کارتن 
خوشبوکننده قاچاق کشف کردند. رئیس پلیس آگاهي استان قم تصریح کرد: در این 
خصوص پرونده تشکیل شده به همراه متهم موصوف جهت سیر مراحل قانوني به اداره کل 

تعزیرات حکومتي استان ارسال شد. 

رئیس پلیس راهور استان قم  اعلام کرد :

توقیف پراید با 16 میلیون خلافي
رئیس پلیس راهور فرماندهي انتظامي استان قم از توقیف یک دستگاه پراید 

به دلیل خلافي 16 میلیون ریال در این استان خبر داد.
به گزارش پایگاه خبري پلیس، سرهنگ  سید کرم ا... حسیني در تشریح این خبر گفت: 
در راستاي تشدید مبارزه با رانندگان متخلف، ماموران این پلیس صبح امروز، یک دستگاه 
پراید را به دلیل تخطي از قانون توقیف کرده که بعد از استعلام مشخص شد داراي خلافي 
به مبلغ 16 میلیون ریال نیز است که بلافاصله روانه پارکینگ شد.  رئیس پلیس راهور 
استان قم افزود: بر اساس ماده 10 قانون رسیدگي به تخلفات رانندگي، راننده خودرو جهت 

شرکت در کلاس آموزشي و سیر مراحل قانوني به پلیس راه استان معرفي شد.

معاون اورژانس قم خبرداد:

10 مجروح  حاصل برخورد تریلی با اتوبوس 
معاون مرکز مدیریت حوادث و فوریت های پزشکی قم گفت: بر اثر برخورد 

یک دستگاه تریلی با اتوبوس در این استان، 10 نفر مجروح شدند.
مهدی فراهانی،افزود: این حادثه ساعت 3 و 24 دقیقه صبح دیروز در محور قم - سلفچگان 
رخ داد. وی اضافه کرد: مجروحان این حادثه با چهار آمبولانس به مراکز درمانی شهید بهشتی 
و امام رضا)ع( قم منتقل شدند.وی گفت: همچنین در واژگونی یک دستگاه سمند در ساعت 
55 دقیقه بامداد دیروزکه در آزادراه قم – تهران رخ داد، شش نفر مصدوم شدند. فراهانی به 
حادثه برخورد دو دستگاه پراید اشاره و بیان کرد: این حادثه که ساعت 19 و 31 دقیقه روز 
گذشته در جاده قدیم قم - اصفهان بعد از نیزار رخ داد، پنج مصدوم برجا گذاشت.بر اساس 
این گزارش، ساعت شش و 15 دقیقه صبح روزسه شنبه نیز بر اثر برخورد دو خودروی پراید 
و کامیون در آزادراه قم- سلفچگان – ساوه، سه نفر مجروح )یک نفر بسیار بدحال و محبوس 
در خودرو( شدند که مصدوم بدحال توسط بالگرد به بیمارستان منتقل شد.این گزارش حاکی 
است: تاکنون 126 پرواز توسط بالگرد اورژانس 115 قم انجام شده و مجموعا 277 مجروح و 

بیمار توسط بالگرد اورژانس 115 قم به مراکز درمانی منتقل شده اند.

به دلیل عرضه خارج از شبکه نفت صورت گرفت :

جریمه 150 میلیونی یک  واحد کوره آجرپزی
مدیرکل تعزیرات حکومتی قم از محکومیت یک کوره آجرپزی به دلیل عرضه 

خارج از شبکه نفت خبر داد.
مهدی ریاضی با اشاره به اجرای گشت مشترک با حضور بازرسان سازمان صنعت، معدن 
و تجارت و تعزیرات حکومتی بیان کرد: در بخشی از این بازدید وضعیت یک کوره آجرپزی 
مورد بررسی قرار گرفت.  وی ادامه داد: در بررسی های صورت گرفته عرضه خارج از شبکه 
نفت مالک این کوره مشخص شده و در این خصوص پرونده ای تشکیل شد و در اداره 
کل تعزیرات حکومتی قم مورد بررسی قرار گرفت. مدیرکل تعزیرات حکومتی قم اضافه 
کرد: پس از بررسی های صورت گرفته و همچنین اخذ دفاعیات متهم، مالک این کوره به 

پرداخت 150 میلیون ریال جزای نقدی در حق صندوق دولت محکوم شد.

پروژه ای که از اصل خلاف قانون است

ناگفته های »پورمحمدی« از منوریل قم
رئیس سابق سازمان بازرسی کل کشور گفت: یکی از پرونده های اعتراضی ما 

که متاسفانه به فرجام نرسید، پروژه مونوریل قم است.
وی در گفت و گو با ضمیمه روزنامه ایران اظهار داشت: منوریل قم پروژه ای از اصل 
خلاف قانون با نقض قوانین بسیار زیاد و مخالف اصول حمل و نقل و اقتصاد قابل قبول است. 
وی با اشاره به اینکه منوریل هیچ جنبه حل ترافیکی در آن نیست، افزود: در این پرونده 
علیه آقای احمدی نژاد، وزیر کشور و سایر مقامات اعلام جرم کردیم و الان هم معتقدم از 
بین بردن بیت المال در این پروژه بی خاصیت اتفاق افتاده است. وی افزود: آقای احمدی نژاد 
صریحا در این پرونده دستور داده و فراتر از یک توصیه اداری است و بر اساس همان دستور 
گزارش تهیه کرده و به قوه قضاییه فرستادم. در آن زمان قوه قضاییه مایل نبود هر روز با 
دولت درگیر باشد و پرونده پیگیری جدی نشد. اینقدر پرونده ها زیاد شده بود که مصلحت 

نبود هر روز این درگیری ها ادامه پیدا کند.

مستقیمي خبرداد:

 ورود روزانه بیش از هزار ا زائران عراقي 
به پایانه هاي مسافربري قم 

سرپرست سازمان پایانه هاي مسافربري شهرداري قم از ورود همه روزه بالغ 
بر 1000 نفر از زائران عراقي در پایانه مرکزي شهر قم خبر داد.

ابوالفضل مستقیمي با اشاره به فعالیتهاي اخیر این سازمان ابراز داشت: پرسنل سازمان 
به صورت شبانه روزي درحال خدماترساني به زائران میباشند و با توجه به اینکه در فصل 
تابستان مسافرتهاي داخل کشور هم افزایش مییابد علاوه بر زائران عراقي هموطنان هم 
از خدمات این سازمان در پایانهها و پارکسوارهاي استان بهره مند مي شوند. وي در ادامه 
افزود: با حضور زائران عراقي و جهت رفاه حال آن ها و ارائه خدمات مطلوب، امکاناتي 
جهت خدماترساني و استقرار در پایانه مرکزي به نیروي انتظامي، اداره میراث فرهنگي و 
گردشگري، پلیس راه،  سازمان هاي اتوبوسراني و تاکسیراني دادهایم . مستقیمي در ادامه 
خاطر نشان کرد: این سازمان امکاناتي از قبیل سالن انتظار مجهز، تامین روشنایي، سرویس 

بهداشتي، مسجد و غیره را براي رفاه حال مسافران فراهم ساخته است.
شهردار منطقه 5 خبر داد:

آغاز عملیات زیرسازي و آسفالت 
رینگ مسجد مقدس جمکران 

شهردار منطقه 5 قم  با اشاره به انجام پروژه هاي عمراني،خدماتي و ترافیکي 
منطقه ، از پروژه هاي ، جدولگذاري، خاکبرداري ، زیر سازي و آسفالت مقابل 

درب 2 مسجد مقدس جمکران خبر داد.
احمد ترکمن افزود؛ با توجه درخواست هاي مردمي و  اینکه مدتها درمقابل درب 2 
مسجد مقدس جمکران مشکل آبگرفتگي و ناهمواري وجود داشت در راستاي ساماندهي 
این معبر و افزایش رضایت مردمي منطقه 5 شروع به اجراي جدولگذاري انهار جهت رفع 
آبهاي سطحي و اصلاح هندسي جهت رفع گره ترافیکي و تسریع درعبور و مرور و ساماندهي 
و  زیباسازي  نمود. ترکمن تصریح کرد همزمان با اجراي جدولگذاري ، خاکبرداري و زیرسازي 
رینگ آغاز گردید است که انشا ا.. پس از اتمام آن دراسرع وقت نسبت به آسفالت و زیباسازي 
آن اقدام خواهد شد. وي ادامه داد طول جدولگذاري پروژه مذکور 1400 متر و خاکبرداري ، 
زیرسازي و آسفالت آن نیز بیش از 1400 مترمربع مي باشد . ترکمن در پایان خاطر نشان کرد: 
ضمن تقدیر و تشکر  از تولیت محترم مسجد مقدس جمکران و  همکاري و شکیبایي مردم 
جمکران،مشارکت مردم مي تواند نسبت در پیشرفت سریع و آباداني منطقه5 تأثیر به سزایي 
داشته که به امید خداوند پروژه اي متعدد دیگري در اطراف مسجد مقدس جمکران در حال 

پیگیري مي باشد که به زودي اجرایي میگردد. 

زیست  محیط  حفاظت  مدیرکل 
استان قم گفت: گسترش فضای سبز 
سبز  کمربند  ایجاد  شهر،  سطح  در 
های  جنگل  احیای  و  شهر  پیرامون 
کویری در استان، در کاهش ریزگردها 
و آلودگی های زیست محیطی بسیار 

موثر است. 
سید رحمان دانیالی با اشاره به برخی 
معضلات و چالش های زیست محیطی 
از  یکی  اظهار داشت:  استان در سخنانی 
مهمترین و تاثیرگذارترین معضلات زیست 
ریزگردها  و  غبار  و  گرد  استان،  محیطی 
است که متاسفانه به دلیل خشکسالی ها، 
قطع حقابه های زیست محیطی تالاب ها و 
رودخانه ها و واحدهای آلاینده پیرامون شهر 

قم ایجاد شده است. 
با اشاره به وجود دریاچه نمک و  وی 
دشت مسیله در شرق، سنگ کوبی ها و 
نخاله های ساختمانی در غرب و کوره های 
آجرپزی در جنوب استان قم به عنوان برخی 

کانون های تولید گرد و غبار و ریزگردها، 
خاطرنشان کرد: متاسفانه سلامت عمومی 
مردم در استانها و کانون های جمعیتی در 
مرکز کشور توسط این ریزگردها در معرض 

خطر قرار گرفته است. 
مدیرکل حفاظت محیط زیست استان 
قم در ادامه افزود: قطعا همدلی، همکاری و 

هماهنگی تمامی مسوولان در سطح ملی 
و استانی و برنامه ریزی روشن و مشخص 
و تامین امکانات و اعتبارات لازم در جهت 
رفع مشکلات و معضلات زیست محیطی 
در استان قم به ویژه برطرف کردن بحران 
دریاچه نمک و دشت مسیله که با جدیت 
در دستور کار قرار گرفته است، بسیار مهم 

و ضروری می باشد. 
سبز  فضای  بر ضرورت گسترش  وی 
به صورت محله ای و منطقه ای و کمربند 
سبز پیرامون شهر قم و همچنین بهسازی و 
احیای جنگل های کویری در شرق و جنوب 
استان تاکید کرد و گفت: گسترش فضای 
سبز علاوه بر تثبیت خاک و جلوگیری از 
گسترش بیابان ها و بروز پدیده ریزگردها، 
می تواند در تلطیف و پالایش هوا و کاهش 

آلودگی ها نیز بسیار موثر باشد. 
دانیالی در پایان با بیان اینکه ظرفیت 
طبیعی  لحاظ  به  محیطی  زیست  های 
همچنان  قم  استان  در  ساخت  انسان  و 
ناشناخته مانده است، تصریح کرد: امیدواریم 
دستگاههای  همه  مشارکت  و  تعامل  با 
اجرایی و حضور موثر اقشار مختلف مردم 
بتوانیم برای رسیدن به سطح مطلوبی از 
مولفه ها و شاخصه های زیست محیطی در 
حد شأن و جایگاه علمی و معنوی این خطه 

مقدس گام های مثبت و موثری برداریم. 

مسوول دفتر امور بانوان و خانواده 
مجدد  احیای  گفت:  قم،  استانداری 
فرهنگ کتاب و کتاب خوانی در جامعه 

ضروری است.
به گزارش ایرنا، معصومه ظهیری روز 
چهارشنبه در جلسه ماهانه مشاوران بانوان 
در دستگاه های اجرایی استان، در تالار امام 
رضا )ع( فرمانداری، با بیان اینکه در گذشته 
امر مطالعه و کتابخوانی جایگاه ویژه ای در 
کتاب  افزود: یک  داشت،  ها  بین خانواده 
آنقدر مطالعه می شد که آن را باید صحافی 
می کردند، ولی امروز کتابخانه ها و کتاب 
های آنها تنها به عنوان زینت و دکوراسیون 

مورد استفاده قرار می گیرد.
وی با بیان اینکه رسانه های شنیداری 
و دیداری و همچنین سیستم های اطلاع 
رسانی و فضای مجازی در کاهش تمایل 
و رغبت اعضای خانواده به مطالعه کتاب 

نقش موثری دارد، تصریح کرد: لذتی که 
کتابخوانی و داشتن کتاب دارد، هنوز با هیچ 

چیز قابل مقایسه نیست.
وی در بخش دیگری از سخنان خود با 
بیان اینکه طرح جامع اوقات فراغت بانوان و 

دختران دانش آموز با انجام برنامه های دینی 
و معارفی در ماه رمضان آغاز شده است، 
افزود: این برنامه ها در بخشی از پایگاه ها و 
کانون های فرهنگی هنری استان همچنان 

ادامه دارد.

برنامه ها در حال  این  ظهیری گفت: 
ورزشی،  گوناگون  های  حوزه  در  حاضر 
هنری و مهارت های زندگی در پایگاه های 
بهزیستی و با فراوانی بیشتر در پایگاه های 

بسیج در حال تحقق و انجام است. 
مراکز  بودن  فعال  به  اشاره  با  وی 
ورزشی و همچنین کانون های آموزش 
و پرورش از ابتدای تابستان سال جاری، 
تصریح کرد: این مراکز با جدیت و اهتمام 
تا  و  انجام  را  خود  های  فعالیت  زیادی 
کنون نیز در بخش دانش آموزی و هم 
در بخش کودکان استقبال خوبی از آنها 

صورت گرفته است. 
ظهیری با اشاره به برگزاری اردوهای 
تابستان،  پایان  تا  ورزشی  و  تفریحی 
مکمل  دوره  این  شک  بدون  گفت: 
مناسبی برای برنامه های اوقات فراغت 

محسوب می شود.

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان  با 
بیان اینکه همه شهرکهای صنعتی قم فعال هستند، 
گفت: راه اندازی مجدد واحدهای صنعتی تعطیل از 
اولویتهای نخست شرکت شهرک های صنعتی استان 

محسوب می شود.
امیر هوشنگ طیبی نژاد روز چهارشنبه درگفت و گو با ایرنا، 
با بیان اینکه قم دارای 7 شهرک صنعتی و همچنین 4 ناحیه 
صنعتی است، تصریح کرد: شهرک های شکوهیه، محمود آباد، 
سلفچگان، قنوات، چاپ و نشر، آی تی و الغدیر از جمله این 
شهرک ها هستند. وی تصریح کرد: تقریبا یکهزار و 830 واحد 
صنعتی در این شهرک پروانه دارند، و از این تعداد یکهزار و 
150 واحد فعال هستند و به غیر از واحدهایی که در حال 
ساخت و سوله سازی هستند، 239 واحد نیز در حالت تعطیلی 
قرار دارند.  وی با اشاره به راه اندازی 39 واحد صنعتی تعطیل 
شده در سال گذشته تصریح کرد: از ابتدای سالجاری تاکنون 
نیز شش واحد تعطیل شده دوباره راه اندازی شدند.طیبی با 
اذعان به اینکه علت تعطیلی این واحدها را در چند دسته می 

توان تقسیم بندی کرد، افزود: برخی از واحدها به دلیل تغییرات 
تکنولوژی تعطیل شدند که البته چنین واحدهایی قابل احصا 
کردن نیستند، و به خاطر غیر اقتصادی بودن فعالیتشان 
تعطیلی آنها به نفع تولید کننده و مجموعه اقتصادی استان 
است.طیبی اختلاف در شراکت و وراثت را دلیل دیگر تعطیلی 
واحدهای صنعتی قم عنوان کرد، و افزود: در حال برای راه 
اندازی آنها منتظر حکم مراجع قضایی هستیموی همچنین 
علت دیگر تعطیلی واحدهای صنعتی استان را وجود عدم 
وجود سرمایه در گردش، معضل تامین مواد اولیه یا بازار مصرف 
و فروش عنوان کرد، و افزود: پس از عارضه یابی و احصای علت 
تعطیل شدن این واحدها اقدامات لازم برای راه اندازی مجدد 
آنها به مرور زمان انجام می گیرد. مدیرعامل شهرک صنعتی 
قم با اشاره به رکود اقتصادی و تحریم های ناجوانمردانه دشمن، 
تصریح کرد: مجموعه این عوامل در کنار خود تحریمی که در 
میان مصرف کننندگان بوجود آمده موجب شده تا واحدهای 
تولیدی استان از 20 تا 70 درصد و تعداد کمی نیز تا 90 
درصد ظرفیت خود فعالیت کنند.وی همچنین با بیان اینکه 

سه خوشه کسب و کار در استان به مرحله اجرایی رسیده و 
سال های پایانی خود را سپری می کنند، افزود: خوشه کفش 
ماشینی و دمپایی تمام شده و خوشه فرش نیز سال آخر را می 
گذراند و همچنین خوشه مبلمان نیز با طی کردن سال دوم 
خود وارد سال سوم شده است.طیبی نژاد همچنین با اشاره 
به اضافه شدن خوشه جدید سوهان به مجموع خوشه های 
کسب و کار استان، تصریح کرد: خوشه سنگ نیز فرایند فاز 
مطالعاتی آن در نیمه دوم سال جاری به پایان می رسد و 
وارد مرحله اجرا می شود.وی همچنین با بیان اینکه شرکت 
شهرکهای صنعتی مسوول جذب سرمایه گذاری نیست، ولی 
برای تامین زیر ساختهای لازم برای سرمایه گذارانی که وارد 
استان می شوند، مذاکراتی را با آنها داشته است، تصریح کرد: 
سرمایه گذاران متقاضی به سرمایه گذاری در صنایع کوچک 
و شهرک صنعتی الغدیر که نمونه کشوری است، از جمله آن 
محسوب می شوند.  وی تصریح کرد: همسویی همه دستگاه 
های مدیریتی و اجرایی استان برای جذب سرمایه گذاران 

مختلف داخلی و خارجی ضروری است.

مدیر عامل شرکت آب و فاضلاب 
پرداخت  گفت:   قم  استان  روستایی 
تضعیف  به  منجر  قبوض آب  نکردن 
بنیه مالی و نقدینگی شرکت آبفار به 
عنوان یک شرکت خودگردان می شود.

آب  عمومی شرکت  روابط  گزارش  به 
علیجان  قم،  استان  روستایی  فاضلاب  و 
و  آب  مشترکین  کرد:  اظهار  صادق پور 
فاضلاب روستایی استان، آب بهای مصرفی 
خود را به موقع پرداخت کنند.  وی گفت: 
تأخیر و عدم پرداخت آب بها در مناطق 
روستایی یکی از مشکلاتی است که موجب 

کندی در روند خدمات رسانی می شود.
فاضلاب  و  آب  شرکت  عامل  مدیر 
روستایی استان قم ضمن تأکید به پرداخت 
افزود:  به موقع آب بها توسط مشترکین 
این عمل موجب خدمت رسانی بهتر و با 
کیفیت تر از سوی شرکت آب و فاضلاب 

روستایی می شود.
وی تصریح کرد: مقام معظم رهبری و 
مراجع عظام تقلید نیز در استفتایی امتناء 
از پرداخت آب بها را شرعا جایز ندانستند و 
بر وجوب پرداخت بهای آب مصرفی توسط 

مشترکین تأکید کردند.
صادق پور با اشاره به اینکه عدم پرداخت 
قبوض آب منجر به تضعیف بنیه مالی و 
نقدینگی شرکت آبفار به عنوان یک شرکت 
خودگردان می شود، ادامه داد: این شرکت با 

وصول به موقع مطالبات خود از مشترکین 
و  نیاز  با  مناسب  به خدمات رسانی  قادر 
انتظار شهروندان خواهد بود. وی اظهار کرد: 
با توجه به ضرورت آگاهی روستاییان از نحوه 
تولید و توزیع آب و همچنین دیونی که بر 
عهده آنان است بر آن شدیم تا به یک سری 
کارهای فرهنگی با هماهنگی و همکاری 
ائمه جماعات در روستاها اقدام کنیم. رئیس 
هیئت مدیره شرکت آب و فاضلاب روستایی 
استان قم گفت: به استناد ماده آیین نامه 
عملیاتی وشرایط عمومی تعرفه های آب و 
فاضلاب ابلاغی وزارت نیرو در صورت عدم 
پرداخت دیون توسط هر یک از مشترکین، 
این امور می تواند ضمن قطع موقت انشعاب 
در  قضایی  پیگیری  به  نسبت  مربوطه 
خصوص وصول مطالبات اقدام کرده و در 
این حالت هزینه های اضافی ناشی از این 

اقدام بر عهده آن مشترک خواهد بود.

مدیرکل حفاظت محیط زیست استان مطرح کرد:

ریزگردها تاثیرگذارترین معضل زیست محیطی استان قم 

مسئول دفتر امور بانوان و خانواده استانداری قم:

فرهنگ کتاب و کتاب خوانی در جامعه احیا شود

مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی استان قم :

راه اندازی واحدهای صنعتی تعطیل در اولویت  قرار دارد

مدیر عامل آبّفار نسبت به عدم پرداخت آب بهای مصرفی هشدار داد!

قطع انشعاب آب و پیگیری قضایی

منطقه  قم،  استان  مدارس  نوسازی  مدیرکل 
پردیسان را نیازمند 110 واحد آموزشی اعلام کرد و 
گفت: به دلیل نبود اعتبارات ساخت فضای آموزشی 

در این منطقه به کندی پیش می رود. 
محسن پورگلیان گفت: بر اساس اعتبارات در نظر گرفته 
شده تاکنون 36 پروژه مدرسه سازی در منطقه پردیسان قم 

انجام شده که تا مهرماه 30 پروژه به بهره برداری می رسد.
منطقه  در  آموزشی  فضای  به  نیاز  خصوص  در  وی 
پردیسان افزود: نیاز به فضای آموزشی در این منطقه بسیار 

بیشتر از تعداد پروژه های احداثی در این خصوص است.

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم بیان کرد: با توجه 
بالای منطقه پردیسان 110 واحد آموزشی  به جمعیت 
مورد نیاز است که به دلیل نبود اعتبارات سرعت ساخت 
فضای آموزشی در این منطقه کند است که این امر نیازمند 
و  استانداری  راه و شهرسازی،  اداره کل  بیشتر  همکاری 

سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان است.
به گزارش مهر، وی در خصوص راهکارهای لازم برای 
ساخت مدرسه در پردیسان افزود: از جمله اقداماتی که در 
زمینه ساخت فضای آموزشی در پردیسان انجام می گیرد 
هدایت خیرین برای مدرسه سازی در این منطقه است، علاوه 

بر این بخش دولتی نیز باید برای برآورده کردن نیازهای این 
منطقه تلاش کند.

وی بیان کرد: در گذشته مشکلاتی در زمینه واگذاری 
شد  مقرر  که  داشت  وجود  سازی  مدرسه  برای  زمین 
زمین هایی که کاربری آموزشی دارند برای مدرسه سازی 
واگذار شود که امیدواریم به زودی واگذاری زمین انجام شود.

وی در خصوص تأمین انشعابات مدارس افزود: در زمینه 
تأمین انشعابات در برخی از مدارس هنوز زیرساخت های آب 
و برق وجود ندارد که ایجاد این زیرساخت ها نیازمند همکاری 

متولی بخش آب و برق و غیره است.

معاون میراث فرهنگی اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم از آغاز کاوش تپه 
میان  کهک  بخش  در  آهن  عصر  به  مربوط  صرم 

روستاهای صرم و خورآباد خبر داد.
به گزارش اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و 
گردشگری قم، عمار کاوسی با اشاره به اینکه این ششمین 
تاریخی است گفت:اولین  تپه  این  از کاوش های  فصل 
تا کنون چندین  و  به سال 1380 است  کاوش مربوط 
دوره کاوش جهت تکمیل اطلاعات در خصوص شیوه های 
تدفین، گونه های مختلف گورها، ارتباط و تداوم سنت های 
عصر آهن و شناخت اعتقادات مردم دوره عصر صورت 

گرفته است و در حال حاضر ادامه دارد.
وی افزود: تپه صرم دارای گورستانی از عصر آهن با 
سفال های خاکستری رنگ و اشیاء مفرغی و گاه آهنی  

است این عصر به دوره زمانی اطلاق می شود که بشر آهن 
را کشف کرد و از آن استقاده کرد که از لحاظ باستان 
شناسی و گاهنگاری همزمان با ورود اقوام آریایی به فلات 

ایران می باشد.
کاوسی ادامه داد: این اقوام آریایی ها آداب و سنتی 
جدید و مختلف از آداب محلی به همراه خود می آورند که 
از جمله این اختلافات در گورستان های این دوره مشهود 

است که خارج از مناطق مسکونی قرار داشته است.
وی با اشاره به تدفین های متعدد در گورستان صرم 
اظهار داشت: در این گورستان تدفین های متعددی به 
دست آمده است که طبق سنت زمان خویش و بنا به 
اعتقاد زندگی پس از مرگ، اشیا و هدایایی را به همراه 
فرد متوفی قرار می دادند.معاون میراث فرهنگی اداره کل 
افزود:  قم  گردشگری  و  فرهنگی، صنایع دستی  میراث 

این هدایا و میزان آن تا حدودی به وضعیت اقتصادی و 
جنسیت فرد متوفی بر می گردد که کاوش ها به جمع 
آوری اطلاعات مختلف از نوع وضعیت اجتماعی و باورهای 
این دوران کمک شایانی می کند.کاوسی با بیان اینکه 
تپه صرم می تواند یکی از سایت موزه های مهم و جذاب 
منطقه مرکزی ایران شود گفت: این گورستان در صورت 
تخصیص اعتبار با توجه به قرار گیری آن در نواحی ییلاقی 
و گردشگری استان می تواند جز جاذبه های تاریخی و 
گردشگری مورد توجه گردشگران و تاریخ دوستان قرار 
گیرد.وی افزود: تپه تاریخی صرم در سال 1378 با شماره 
ثبت 2344 به عنوان یکی از آثار ملی ایران به ثبت رسیده 
که در حال حاضر یگان پاسداران اداره کل میراث فرهنگی، 
صنایع دستی و گردشگری قم از این تپه باستانی محافظت 

می کند.

مدیرکل نوسازی مدارس استان قم :

پردیسان نیازمند 110 واحد آموزشی است

معاون اداره کل میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری  استان  خبرداد:

آغاز کاوش از تپه عصر آهن در استان قم 
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سرمقاله
»اتحاد« لازمه توفیق 

اصلاح طلبان و حامیان دولت
بی تردید امروز نیاز به اعتدال در مشی و روش برای تمام 
فعالین سیاسی احساس می شود؛ اما منفعت طلبانی هستند 
که اتحاد اصلاح طلبان و رهپویان اعتدال را برنتافته در جهت 

خلاف آن گام بردارند. باروی کار آمدن دولت اعتدال فضاي سیاسي کشور عوض شده و 
علی القاعده تندروی ها کم رنگ تر شده است بنابراین ازآنجایی که مطالبات مردم عوض شده 
نمایندگان خبرگان هم باید خودشان را با فضاي جدید کشور تطبیق دهند. معتقدم ضرورت 
زمانه ایجاب می کند که گروه های سیاسی همسو و همفکر راه وحدت را در پیش بگیرند. 
امروز با توجه به فضای پدید آمده به واسطه روی کار آمدن دولت روحانی، اصلاح طلبان و 
اعتدال گرایان به جای افتراق و دوری که عامل ضعف آن ها است باید اتحاد را در پیش بگیرند. 
تجربه گذشته ثابت کرده که هر گاه اصلاح طلبان راه اختلاف را در پیش گرفتند به نتایج 
نامطلوبی دست پیدا کردند. با توجه به شرایط امروز دولت روحانی، به حامیان دولت بیش از 
گذشته توصیه می کنم که راه اتحاد را در پیش بگیرند. ضرورت فعالیت سیاسی رقابت است. 
طبیعی است که برخی از گروه های رقیب از اتحاد حامیان اعتدال استقبال نکنند و در جهت 
خلاف آن بکوشند. اتحاد جریان های همفکر و همسو کمک می کند تا حق الناس را بهتر 
حفاظت و حراست کند. اکنون پس از سال ها این فرصت فراهم آمده است تا جریان های 
همسوی اعتدال به اتحاد دست یابند تا بدین وسیله حق الناس که رأی ملت است را پاسداری 
کنند. مسلماً جریان های رقیب اعتدال و حامیان دولت، اتحاد را برنخواهند تافت. آن ها تلاش 
می کنند گروه های سیاسی همسوی اعتدال در جهت اختلاف و افتراق گام بردارند. به نظر 
بنده این اتحاد است که کمیت رهروان و رهپویان اعتدال و اصلاحات را مشخص می کند. از 
مسائل مهم در انتخابات پیش رو کاندیداتوري آیت ا... هاشمي است چراکه ایشان شخصیت 
فراجناحي دارد بنابراین نمی توان گفت که آقاي هاشمي اصلاح طلب است یا اصولگرا لذا 
اختلاف نظرهایی که در خصوص ایشان وجود دارد امري طبیعي است. البته آقاي هاشمي 
بارها تأکید کرده اند که کاري به مسائل جناحي کشور ندارد و با در نظر گرفتن مصالح کشور، 
انقلاب و نظام و بر اساس احساس وظیفه در انتخابات حضور پیدا می کنند. قطعاً شخص 
آقاي هاشمي سر لیست هستند و لیست وسیعي را حمایت می کنند، لذا ایشان کاري به 
جامعه روحانیت مبارز و جامعه مدرسین نخواهد داشت و فوق این ها عمل خواهد کرد البته 
ایشان سعي می کند موافقت جامعتین را نیز داشته باشد و با آن ها هماهنگ عمل کند؛ اما 
اینکه زمزمه هایی مبنی بر رد صلاحیت ایشان به گوش می خورد، بنده بعید می دانم شوراي 
نگهبان آقاي هاشمي را در انتخابات مجلس خبرگان رد صلاحیت کند. شورای نگهبان 
هیچ گاه هاشمی را رد صلاحیت نمی کند. حضور هاشمی نتیجه انتخابات خبرگان را به نفع 

اعتدال گرایان تغییر خواهد داد.
* استاد حوزه و دانشگاه

آیت ا... محسن غرویان *



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

3,874,000یک مثقال طلا

894,320یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

8,730,000سکه بهار آزاد ی

8,740,000سکه امامی

4,750,000نیم سکه

2,660,000ربع  سکه

1,700,000سکه یک گرمی

قیمت بازارنام خود رو

 20634,400,000 تیپ 5

 206SD37,200,000وی 8

GLX 405 32,400,000پژو 

SLX 405 32,600,000پژو 

ELX 43,600,000پژو پارس 

 39,000,000پژو پارس سال

E2 90 46,000,000تند ر 

LX 33,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

LX 30,200,000سمند 

LX EF7 31,000,000سمند 

ELX 37,000,000سورن 

قیمت بازارنام خود رو

300 S 75,000,000زوتی 

 17,000,000سایپا کارا 151

 21,000,000سایپا 111

 20,500,000سایپا 131

 20,500,000سایپا 132

SX 24,500,000سایپا تیبا 



قیمت بازارنام خود رو

315 MVM41,500,000 

530 MVM42,000,000 

MVM X3368,000,000 

 MVM X3375,000,000 جد ید اتومات

 MVM11020,500,000 چهار سیلند ر

قیمت شیر خام اعلام شد
در حالی که مصوبه قیمت 1440 تومانی شیر خام تیرماه سال گذشته ابلاغ شد، 
مجددا با جزئیات بیش�تر از سوی ستاد هدفمندی یارانه ها برای اجرا از سوی 

کارخانه های لبنی تصویب و ابلاغ شد. 
تیرماه س��ال گذشته بود که س��تاد هدفمندی یارانه ها براساس پیشنهاد وزارت جهاد 
کشاورزی در راستای حمایت از دامداران نرخ جدیدی را برای خرید شیر خام از دامداران 
از سوی صنایع لبنی تصویب و ابلاغ کرد که بر این اساس کارخانه های لبنی موظف بودند 
هر کیلوگرم شیر خام با بار میکروبی زیر 100 هزار و چربی 3.2 درصد را 1440 تومان 

خریداری کند که البته از آن زمان تاکنون از سوی صنایع لبنی اجرا نشده است. 
در پایان اولین هفته مرداد ماه مجددا ستاد هدفمندی یارانه ها مصوبه سال گذشته خود 
را که اجرایی نشده بود با اضافه کردن جزئیات و تبصره  ابلاغ کرد تا بتواند این قیمت را 

برای شیر خام اعمال کند. 
براساس این مصوبه شیر خام خریداری شده توسط کارخانه های لبنی براساس میزان بار 
میکروبی قیمت گذاری شده و با وجود تاکید بر انجام شدن تمامی تست های کیفی مطابق 
با استاندارد ملی کشور، سازمان حمایت مصرف کنندگان و تولید کنندگان موظف به پایش، 

پیگیری و نظارت بر اجرای این قیمت ها از سوی کارخانه های لبنی شده است. 
در این مصوبه قیمت هر کیلوگرم شیر خام اینگونه تعیین شده است که شیر خام با بار 
میکروبی کمتر از 100 هزار معادل 1440 تومان، شیرخام با بار میکروبی 100 تا 500 
هزار معادل1420 تومان، شیر خام با بار میکروبی 500 هزار تا یک میلیون معادل 1380 
تومان و شیر خام با بارمیکروبی یک میلیون معادل1320 تومان از دامداران خریداری شود.

 چربی تعیین شده شیرخام در این مصوبه 3.2 درصد تعیین شده و در بند دوم مصوبه 
ستاد هدفمندی یارانه ها آمده است که به ازای هر یک دهم درصد افزایش یا کاهش درصد 

چربی 12 تومان به قیمت های فوق اضافه یا کم می شود. 

اقتصاد بیمار، پازل اشتباه چیده شده ای است که قطعات 
آن بر سر جای خود قرار نگرفته اند؛ در این اقتصاد، نهادهای 
نظامی مجری پروژه های اقتصادی هستند، مناطق آزاد به 
جای توسعه صادرات، به مبادی واردات تبدیل می شوند و 
نظام بانکی که باید نقش واسطه گری مالی داشته باشد، مهمان 

ناخوانده فعالان اقتصادی می شود و بنگاه داری می کند.
 بنگاه داری بانک ها یا همان فعال شدن نظام بانکی در حوزه 
های مختلف سرمایه گذاری، چالشی است که به دنبال نابرابر شدن 
بازدهی سود سرمایه گذاری به وجود آمده و در سالهای اخیر تشدید 
شده است؛ به این ترتیب، بانک ها از حوزه تامین منابع مالی فعالان 
اقتصادی خارج شده و در قالب یک بنگاه اقتصادی، منابع خود را به 
سمت بازارهای دیگر از جمله مسکن، تجارت و حتی لیزینگ خودرو 

سوق داده اند.
 البته بر اساس قانون بانکداری، هر بانک می تواند تا 40 درصد 
سرمایه پایه خود، سرمایه گذاری مستقیم داشته باشد اما بحث 
بنگاه داری بانک ها از روزی بیشتر مورد توجه قرار گرفت که این رقم با 
11 درصد انحراف به 51 درصد رسید و به این ترتیب بخشی از منابع 

بانک ها در حوزه هایی خارج از چرخه تسهیلات دهی منتقل شد. 
در مورد چرایی ورود بانک ها به بنگاه داری و سرمایه گذاری و 
همچنین تبعاتی که این روند به دنبال خواهد داشت، چند نکته قابل 

توجه است: 
1- در سالهای اخیر، هر گاه موضوع بنگاه داری بانک ها مطرح 
شده است، انگشت اتهام تنها به سمت نظام بانکی به نشانه رفته و 
تنها آنان مورد عتاب، موعظه و نقد قرار گرفته اند؛ این در حالی است 
که در کنار شرکت هایی که از طریق سرمایه گذاری مستقیم بانک ها 
ایجاد شده اند، بخشی از بنگاه دار شدن نظام بانکی ناخواسته بوده و 
دولت بابت رد دیون، برخی بنگاه های خود را به بانک ها واگذار کرده 

است و املاکی نیز بابت تسویه مطالبات معوق تحت تملک بانک ها 
در آمده است. 

نکته اینجاست که تعدادی از شرکت هایی که دولت بابت رد دیون 
به بانک ها واگذار کرده، زیان ده است و بانک ها نیز از این نوع بنگاه 
داری رضایت ندارند. همچنین بخشی از املاکی که از این طریق تحت 
تملک بانک ها درآمده است نیز به دلیل مسایل حقوقی پیچیده، به 
سادگی قابل فروش نیستند؛ در حالی که ارزش این املاک همواره در 

لیست سرمایه گذاری های بانک ها محاسبه می شود. 

2- علاوه بر این، بازدهی متفاوت در سرمایه گذاری های مختلف، 
عامل دیگر بنگاه دار شدن نظام بانکی است؛ در شرایط اقتصادی 
نامتوازن که نرخ بازدهی سود در حوزه ای پنج درصد و در حوزه ای 
دیگر صد درصد است و آنجا که فاصله ی بین بازدهی سرمایه گذاری 
و نرخ سود تسهیلات زیاد می شود، بانک ها ترجیح می دهند که نقش 
واسطه گری مالی بعنوان وظیفه اصلی خود را رها کرده و قدم به عرصه 
سرمایه گذاری بگذارند.بنابر این در صورتی که بازدهی سرمایه گذاری 
حوزه های مختلف نظیر صنعت، تجارت و سود بانکی منطقی و متوازن 

باشد، بانک به بانکداری خود می پردازد و صنعت به صنعتگری خود.
 3- هدایت سرمایه ی بانک ها به شرکت های اقتصادی تحت 
تملک خود، موجب کاهش توان تسهیلات دهی بانک ها و به دنبال آن 
عدم تامین نقدینگی مورد نیاز واحدهای تولیدی می شود. این مساله، 
شرکت های خصوصی را با مشکل تامین سرمایه در گردش مواجه 
می کند و نتیجه تامین نشدن سرمایه در گردش واحدهای تولیدی 
چیزی جز رکود اقتصادی نیست.  بنابراین، در شرایطی که بعد از دو 
سال رکود اقتصادی پیاپی، دولت توانسته است با اجرای برنامه ها و 
بسته های متفاوت، کشور را از رکود اقتصادی خارج کند و به رشد 
اقتصادی برساند، بنگاه داری بانک ها می تواند این برنامه دولت را با 
مشکل روبرو کند.  4- تا پیش از ورود بانک ها به بنگاه داری، فعالان 
اقتصادی از حضور شبه دولتی ها و همینطور شرکت های وابسته به 
نهادهای خاص در حوزه های اقتصادی گلایه داشتند؛ چرا که آنها با 
پشتوانه منابع مالی و همینطور اتصال به قدرت از حاشیه سود بیشتری 
برخوردار بودند و حضور آنها منتج به حاکم شدن شرایط غیر رقابتی در 
فضای کسب و کار می شد.  در شرایط کنونی، سرمایه گذاری بانک ها 
در حوزه های مختلف به معضل های قبلی اضافه شده است و با حضور 
این غول های سرمایه گذاری، دیگر جایی برای فعالان اقتصادی و 
شرکت های خصوصی باقی نمی ماند. آنها در پروژه هایی که حاشیه 
سود قابل توجهی دارد قطعا محلی از اعراب نخواهند داشت و تنها در 
پروژه هایی که شبه دولتی ها، شرکت های وابسته به نهادهای خاص 
و بنگاه های بانکی تمایل به حضور نداشته باشند، می توانند ورود پیدا 
کنند.  سخن آخر اینکه هر کس باید در جای خود بیاستد؛ بانک باید 
واسطه مالی باشد و فعال اقتصادی بنگاه داری کند؛ اما فراموش نکنیم 
که بسترهای ناهموار، پای نظام بانکی را به عرصه سرمایه گذاری باز 
کرده است و تا زمانی که این شرایط تغییر نکند، بانک ها همچنان 

مهمان ناخوانده عرصه سرمایه گذاری خواهند بود.

بنگاه داری بانک ها سدی در برابر اقتصاد رقابتی

معاون نعمت زاده:

اوضاع صنعت 2 ماه دیگر بهتر می شود
معاون وزیر صنعت با اشاره به برترین صنایع به لحاظ میزان رشد صنعتی در 4 
ماهه ابتدایی سال جاری، گفت: به نظر می رسد در دو ماه آینده، اوضاع صنعت 

بهتر می شود.
محسن صالحی نیا با تشریح جزئیات رشد صنعتی در چهار ماهه اول امسال گفت: رشد 
صنعتی در 4 ماهه ابتدای سال جاری در صنایع مختلف متفاوت است؛ اما آمارهای وزارت 
صنعت، معدن و تجارت نشانگر این است که در صنایعی همچون پتروشیمی، خودروسازی، 

صنعت نساجی و برخی انواع لوازم خانگی رشد بالاتر از سایر بخش ها است. 
معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در این میان البته برخی از صنایع نیز با کاهش 
رشد مواجه بوده و برخی دیگر مشابه سال قبل، رشد داشته اند؛ اما به نظر می رسد با توجه 
به شرایط و انتظاراتی که بعد از توافق هسته ای بوجود آمده و تحریم هایی که قرار است 

برداشته شود، به طور قطع شرایط حاکم بر بازار تغییر خواهد کرد. 
وی تصریح کرد: در برخی از صنایع همچون کانی های غیرفلزی و صنایع ساختمانی،  
وضعیت هنوز به رونقی که مدنظر است، نرسیده و بلاتکلیفی ها سبب شده است تا تولیدات 

رشد نداشته باشند و بنابراین، میزان تولید در حد قبل است.
 به اعتقاد صالحی نیا، تا دو ماه  آینده،  روندی که تولید در بخش صنعت پیدا می کند، 
اوضاع بهتری را تجربه خواهد کرد و ظرفیت تولیدات صنعتی افزایش می یابد. در کنار این، 
با توجه به حمایت هایی که در بخش صادرات و برنامه های صادراتی تعریف شده و نیز 
سیاستهایی که دولت در جهت تامین منابع مالی برای تولید به خصوص در شرایط بعد از 
رفع تحریم ها مثل جذب اعتبارات بین بانکی و امکان نقل و انتقالات پول در نظر گرفته، 

می توان نوید داد که اوضاع صنعت بهتر می شود.

اولویت ساخت 27 سد تغییر کرد؛

 قد برخی سدها کوتاه شد!
مشاور وزیر نیرو با بیان اینکه آب شرب کشور از طریق 49 سد استراتژیک 

تامین می شود، گفت: طرح های آبی تعطیل نخواهند شد.
محمد حاج رسولی ها با اشاره به اهمیت سدها در تامین آب شرب شهرها گفت: اولویت 
ما تامین آب شرب است و هم  اکنون 49 سد استراتژیک در داخل کشور وجود دارد که 

وظیفه تامین آب شرب را به عهده دارند. 
حوضه ها  شرایط  به  توجه  با  آب  طرح هاي  اینکه  بر  تاکید  با  نیرو  وزیر  مشاور 
اولویت بندي مي شوند، اظهارداشت: در احداث سد شفارود که در افق 1420 پیش 
بینی شده، وزارت نیرو و سازمان محیط زیست با هم هماهنگ هستند، طرح بازنگري 
شده و بنابر مصالح زیست  محیطي علاوه بر کاهش حجم مخزن، ارتفاع سد نیز کاهش 

یافته است. 
 این مقام مسئول در وزارت نیرو با بیان اینکه طرح هاي آبي تعطیل نخواهند شد، بیان 
داشت: اگر سد بیجار گیلان در سال گذشته به بهره برداري نمي رسید، چند شهر از جمله 
رشت و لاهیجان با چالش جدي آب شرب مواجه مي شدند، گفت: امسال توانستیم براي 

اولین بار از ظرفیت سد سفیدرود براي بخش کشاورزي منطقه نیز استفاده کنیم. 
وي در خصوص تامین آب شرب تهران از منابع مختلف با بیان اینکه براساس مدل نرمال 
در تقسیم آب، عمدتا حدود 60 درصد آب شرب از منابع آب سطحي و 40 درصد از منابع 
آب زیرزمیني تامین مي شود، افزود: این مدل در شرایط ترَسالي و خشکسالي دستخوش 

تغییر مي شود. 
حاج رسولي ها ادامه داد: ذخیره آب سدهاي تهران هم اکنون 757 میلیون مترمکعب است 

که بخشي از آن براي سال آبي 94 و 95 نگهداري خواهد شد. 
وي درباره بازنگري احداث سدها گفت: در حال حاضر احداث 119 سد در کشور در حال 
اجرا است ولي با توجه به تغییر اقلیم کشور و کاهش بارندگي ها، در بازنگري ها بیشترین 
حساسیت مربوط به حوضه کرخه و سفیدرود است و این باعث شده برخي پروژه هاي این 

حوضه ها در اولویت قرار گیرند. 
این مقام مسئول در وزارت نیرو تصریح کرد: طرح هاي آبي تعطیل نخواهند شد ولي با 
توجه به شرایط خاص حوضه ها اولویت بندي مي شوند که در همین راستا حدود 25 تا 27 

سد در اولویت دوم قرار خواهند گرفت.

قاچاقچیان از بازار موبایل چقدر سود می برند؟
قاچاقی بودن 90 درصد تلفن های همراه وارداتی در بازار در کنار آمار گمرک از 
میزان واردات موبایل به کشور نشان می دهد که حدود 720 هزار دستگاه موبایل 
قاچاق با ارزشی حدود 820 میلیون دلار تنها طی چهارماهه اخیر به کشور وارد 

شده  است.
خریداران تلفن های همراه سال هاست که به مسئله قاچاقی بودن عمده موبایل های بازار 
عادت کرده اند و بسیاری با آگاهی به همین امر امیدی به دریافت خدمات پس از فروش 
برای دستگاهی که از مبادی قانونی و تحت نظارت نمایندگی به کشور وارد نشده است، 
ندارند، در کنار این امر صحبت های وزیر دادگستری از حجم قاچاق در بازار موبایل حاکی 
از آن است که همچنان واردات غیرقانونی سهمی معادل 90 درصد از بازار موبایل را به 

خود اختصاص داده است. 
از سوی دیگر آمارهای گمرک نشان می دهد که واردات تلفن همراه در چهارماهه نخست 
سال جاری به 400 تن می رسد، که البته با درنظر داشتن آمار 90 درصدی قاچاق موبایل 
می توان گفت، این میزان تنها 10 درصد تلفن های همراه است که مجموعا از مبادی قانونی 

و غیرقانونی به کشور وارد شده اند. 
با در نظر داشتن اینکه متوسط وزن هر دستگاه تلفن همراه حدود 250 گرم باشد، در این 

صورت واردات موبایل از مبادی قانونی گمرک به 800 هزار دستگاه می رسد.
 با استناد به همین آمار از قاچاق تلفن همراه، می توان گفت طی چهار ماهه نخست امسال 
چهار هزار تن دستگاه تلفن همراه به کشور وارد شده است و البته سهم قاچاق از این بین 
می تواند چیزی حدود 3600 تن باشد، به این ترتیب میزان واقعی واردات تلفن همراه به 

کشور را نیز می توان حدود 8 میلیون دستگاه تخمین زد. 
بر این اساس حدود 720 هزار دستگاه تلفن همراه از مبادی غیر قانونی به کشور وارد 
شده است و طبیعتا این بخش از موبایل ها تحت پوشش ضمانت شرکت مربوطه نخواهد 

بود.
 همچنین طبق این آمارها، ارزش واردات قانونی تلفن همراه طی چهار ماه اول سال به 
کمتر از 91 میلیون دلار می رسد، به این ترتیب با درنظر گرفتن سهم قاچاق از این بازار 
می توان گفت که ارزش کل موبایل های وارد شده طی چهارماهه اول سال جاری به حدود 
910 میلیون دلار می رسد که کمتر از 820 میلیون دلار آن مربوط به ورود غیر رسمی 

موبایل می شود.
 فهرست اقلام وارداتی گمرک نشان می دهد که در این مدت بیشترین میزان واردات 
قانونی تلفن همراه از امارات صورت گرفته است و پس از آن چین بیشترین صادرات موبایل 

را به ایران داشته است. 
کره، هنگ کنگ و ویتنام نیز از جمله دیگر صادر کننده های تلفن همراه به ایران هستند. 
در ادامه آمارهای گمرک حاکی از آن است که هر کیلو تلفن همراه وارداتی ارزشی 
معادل473 دلار دارد به این ترتیب به طور متوسط قیمت هر دستگاه موبایل به بیش از 

100 دلار یعنی حدود 300 هزار تومان می رسد.

 بعد از برگرداندن چند هزار نفر از معترضان به حذف یارانه نقدی به لیست 
سازمان هدفمندی یارانه ها، اکنون این ابهام برای آنها ایجاد شده است که یارانه 
پرداخت نشده در دوران حذف، به آنها پرداخت خواهد شد؟ ابهامی که بعید به نظر 

می رسد پاسخ مثبتی داشته باشد. 
بعد از اینکه غربالگری 76 میلیون یارانه بگیر در چند ماه گذشته رنگ واقعیت به خود گرفته 
و سرانجام بعد از مدتها انتقاد به روند پرداخت همگانی یارانه نقدی و کسری های ناشی از آن، 
دولت نسبت به حذف افراد پردرآمد اقدام کرد، این موضوع چندان به مذاق حذف شدگان 
خوش نیامد و نسبت به آن معترض شدند.  بخشی از این اعتراضات طبیعی بود و از سوی 
گروههای کم درآمد و یا متوسطی که قابل طبقه بندی بین اقشار پردرآمد نبودند مطرح شد؛ 
از این رو وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی تصمیم به راه اندازی سامانه ای برای دریافت شکایات 
و اعتراضات حذف شدگان گرفت.  در حالی سامانه ir.yaraneh10 از پنجم خردادماه امسال 
دریافت اعتراض حذف شدگان را آغاز و اعلام کرد هر خانواری می تواند به فاصله دو ماه از قطع 
یارانه به آن مراجعه و درخواست خود را ثبت کند که وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی قول 
داد در صورتی که حذف به دلیل خطای احتمالی اتفاق افتاده باشد بعد از بررسی ها خانواری 
که محق دریافت یارانه تشخیص داده شوند، مجدد به لیست یارانه بگیران باز خواهند گشت. 

اما در شرایطی که تاکنون تعداد مشخصی برای حذف شدگان از دریافت یارانه اعلام نشده 
وتعداد بین 50 هزار تا یک میلیون نفر متفاوت است از اظهارات قائم مقام وزارت تعاون،کار و 
رفاه اجتماعی این گونه به نظر می رسد که از این بین یارانه حدود 17 هزار نفر مجدد برقرار 
شده است. افرادی که با توجه به اینکه یارانه برخی از آنها حدود چهار ماه یعنی از ابتدای امسال 
پرداخت نشده و برخی هم معوقه کمتری دارند، درخواست واریز یارانه قطع شده خود در این 

چند ماه گذشته را مطرح می کنند. 

برخی از افراد کم درآمدی که یارانه نقدی آنها در چند ماه گذشته قطع شده بود، اما به 
دلیل بروز خطا از لیست سازمان هدفمندی حذف شده بودند این گونه عنوان می کنند که در 
صورت برقراری مجدد، دریافت معوقات آنها توقع زیادی نیست چرا که این اشتباه از جانب 

حذف کنندگان بوده است! 
با این وجود پیگیری موضوع از سازمان های مربوطه به نتیجه مثبتی در این رابطه نرسید و 
اعلام شد که هنوز تصمیمی در این رابطه گرفته نشده است، ولی احتمال واریز معوقات بسیار 
پایین و حتی بعید به نظر می رسد. این اظهارات در حالی مطرح شد که تا پیش از این هم 

سابقه واریز معوقات یارانه ای وجود نداشته است. 

بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و سازمان امور 
مالیاتی کشور با اشتراک مساعی یکدیگر در نظر دارند 
تدابیر و سیاست هایی را در مورد مؤسسات اعتباری 

غیرمجاز و مشتریان آن ها اعمال کنند.
روابط عمومی بانک مرکزی ، اعلام کرد: یکی از مشکلات 
و چالش های نظام پولی و بانکی کشور طی سنوات اخیر، 
ایجاد و رشد قارچ گونه مؤسساتی بوده که با سوء استفاده از 
برخی خلأها و گریزگاه های موجود در قانون، به عملیات پولی 
و بانکی بدون اخذ مجوز از بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
قوانین و مقررات ذی ربط،  به رعایت  التزام  ایران و بدون 
اشتغال داشته اند و به تدریج با توسیع گستره عمل خود، بازار 
پولی و اعتباری گسترده ای را موازی با نظام پولی و بانکی 

رسمی و قانونی کشور به وجود آورده اند. 
گفتنی است، چنین مؤسساتی علاوه بر این که، موجد خلل 
و خدشه در سیاست های پولی و اعتباری بانک مرکزی و 
از منظری کلان تر، در سیاست های اقتصادی کشور بوده اند، 
بعضاً به دلیل عدم رعایت اصول و استانداردهای بانکداری، 
آورده اند  پدید  را  مختلفی  مفسده های  شده،  ورشکسته 
و وجوه  تضییع حقوق  این که موجب  از همه مهم تر  و 

سپرده گذاران خود شده اند.
 این گزارش می افزاید: در حال حاضر، اهتمام و اراده 
تمام ارکان و دستگاه های حاکمیتی بر مقابله قاطع و جدی 
با مؤسسات مذکور تا حذف کامل بازار غیرمتشکل پولی از 
نظام اقتصادی کشور است.  بر همین اساس، بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران بنا به مسئولیت  و وظایف قانونی خود 
و به منظور حراست و صیانت از وجوه و سپرده های آحاد 
جامعه در نظر دارد از تمام اختیارات قانونی خویش و نیز سایر 
دستگاه های حاکمیتی و با تأکید بر سازوکارهای بازدارنده 
و پیشگیرانه مؤثر، شرایط و وضعیت نامطلوب مذکور را به 

سامان و منتظم کند.
 لذا بدین وسیله به اطلاع هموطنان می رساند:

 - هزینه های تخصیصی یا پرداختی به مؤسسات اعتباری 
فاقد مجوز از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران بابت 
تسهیلات دریافتی از آن ها مشمول مفاد بند 18 ماده 148 
قانون مالیات های مستقیم نبوده و بنابراین به عنوان هزینه 

قابل قبول مالیاتی قابل پذیرش نخواهد بود.
 -  سود و جوایز متعلق به حساب های سپرده ای نزد 
مؤسسات اعتباری فاقد مجوز از بانک مرکزی جمهوری 

اسلامی ایران از شمول معافیت های مقرر در بند 2 ماده 145 
قانون مالیات های مستقیم خارج بوده و مشمول مالیات بر 
درآمد خواهد بود.  - معافیت مقرر در بند 4 ماده 24 قانون 
مالیات های مستقیم شامل سپرده های متوفی در مؤسسات 
اعتباری فاقد مجوز از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
نبوده و لذا سپرده های متوفی در مؤسسات مزبور به طور 

کامل مشمول مالیات بر ارث خواهند بود.
 - مؤسسات اعتباری فاقد مجوز از بانک مرکزی جمهوری 
اسلامی ایران جزء مشمولین بند 11 ماده 12 قانون مالیات بر 
ارزش افزوده نبوده و لذا بابت خدمات بانکی و اعتباری خود 

باید مالیات بر ارزش افزوده پرداخت کنند.
 -  هر مبلغی که به عنوان سود علی الحساب فراتر از 
مؤسسات  توسط  اعتبار  و  پول  شورای  مصوب  نرخ های 
اعتباری فاقد مجوز از بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران 
به سپرده گذاران پرداخت شود، به عنوان هزینه قابل قبول 
مالیاتی قابل پذیرش نخواهد بود.  امید است هم میهنان 
ارجمند در مراودات مالی خود با مؤسسات پولی و بانکی، 
نکات مندرج در این اطلاعیه را در نظر گرفته و بر مبنای آن، 

روابط مالی خود را تنظیم کنند.

طبق تحلیل امور بین الملل شرکت ملی نفت، انتظارات در زمینه افزایش قیمت 
نفت در نیمه دوم سال کمرنگ شده و اکنون بیشتر تحلیل گران احتمال می دهند که 

قیمتهای نفت در نیمه دوم سال افت شدیدتری را تجربه خواهد کرد. 
امور بین الملل شرکت ملی نفت در تحلیل بازار نفت آرده است: ضعف عوامل بنیادین سبب 
شد تا روند نزولی قیمت نفت خام در بازارهای جهانی ادامه یافته و قیمت نفت برنت برای اولین 
بار از ژانویه سال جاری به کمتر از 50 دلار در هر بشکه برسد. در حالیکه بازار نفت با حجم متنابه 
عرضه و مازاد آن روبروست، نگرانی معامله گران از ورود نفت ایران و منبع جدید برای تشدید 
شکاف میان عرضه و تقاضای نفت بیشتر شده است. وزیر نفت گفته است که یک هفته پس از 
برداشته شدن تحریم ها روزانه 500 هزار بشکه و یک ماه پس از آن یک میلیون بشکه در روز 
به تولید نفت ایران افزوده خواهد شد. تأثیر این خبر هنگامی بیشتر شد که جان کری؛ وزیر امور 
خارجه ایالات متحده بر آن شد تا در پایتخت قطر با وزرای خارجه شش کشور عضو شورای 
همکاری خلیج فارس دیدار کند تا از هراس آنان از جمع بندی هسته ای با ایران بکاهد. یک مقام 
وزارت خارجه آمریکا گفت: این سفر فرصتی واقعی برای وزیر خارجه آمریکا است تا به سؤالات 
باقیمانده وزرای خارجه شورای همکاری خلیج فارس عمیقا" پاسخ دهد به این امید که آنها را 
راضی کند و اطمینان حاصل شود که آنان از تلاش های رو به جلوی ما حمایت می کنند. این 
در حالیست که دست اندرکاران بازارهای جهانی نفت از کاهش تولید شیل اویل نیز ناامید شده و 
بر تلاش اکثر تولیدکنندگان نفت به افزایش سطح تولید و کسب سهم از بازار تأکید می ورزند.

بالا رفتن تعداد دکلهای حفاری نفت در هفته گذشته نیز مؤید این نظر بود. کارشناسان بانک 
Barclays نیز اعلام کردند: گروه 101 شرکت نفتی که 40 درصد تولید نفت جهان را در دست 
دارند، تولیدشان را در سال 2015 کاهش ندادند. آنها پس از رشد یک میلیون بشکه در روز 
تولید در سال 2014 سعی دارند که رشد مذکور را در سال 2015 به 1.4 میلیون بشکه در روز 
رسانیده و آن را برای سال 2016 نیز حفظ کنند. از سوی دیگر، نگرانی در خصوص چشم انداز 
نامطلوب تقاضا نیز رو به افزایش است چرا که به طور معمول ضریب بهره برداری پالایشی در 

آمریکا که برای تولید و تأمین تقاضای بنزین در فصل رانندگی طی ماه ژوئیه به اوج خود می رسد، 
در ماههای اوت تا اکتبر رو به کاستی می گذارد. کاهش تقاضا برای نفت تنها معلول این عامل 
نبوده و عوامل اقتصادی نیز در آن دخیلند؛ به طوریکه پارامترهای اقتصادی دو کشور بزرگ 
مصرف کننده نفت یعنی آمریکا و چین نیز چندان نویدبخش نیست. با اینکه شاخص هزینه های 
مصرفی خانوارهای ایالات متحده در ماه ژوئن 0.2 درصد رشد داشته )به علت بالا رفتن شاخص 
قیمت کالاهای مصرفی( اما این میزان کمترین رشد از ماه فوریه به شمار می رود که معرف 
کمتر شدن سطح درآمد خانوارهاست. همچنین وزارت بازرگانی این کشور اعلام کرده است 
که شاخص مدیران خرید آمریکا از 53.7 در ماه ژوئن به 52.7 در ماه ژوئیه کاهش یافته است. 
علاوه بر این، شرایط اقتصادی در چین نیز مدتی است که توجه تمامی کارشناسان اقتصادی را به 
خود معطوف داشته است. مدتی است که افت بازار بورس شانگهای موجب تلاش سیاستگذاران 
چین برای کنترل بازار سهام شده و اینک گزارش کاهش تولید صنعتی این کشور در ماه ژوئیه 
 S&P500 نیز توانست تأثیر منفی بر بازار نفت و سایر کالاها بر جای گذارد به طوریکه شاخص
در روز دوشنبه دودرصد افت کرد. وضعیت سایر شاخصهای بازارهای بورس نیز به همین منوال 
گزارش شد. این عوامل سبب شدند تا بهای نفت خام برنت در بازار ICE لندن برای تحویل در 
ماه سپتامبر طی معاملات روز سوم اوت 2.69 دلار )5.2 درصد( تقلیل یافته و در سطح 49.52 
دلار در هر بشکه به تثبیت برسد. همچنین قیمت نفت خام WTI در بازار نایمکس نیویورک 
برای تحویل در ماه سپتامبر نیز با 1.95 دلار )4.1 درصد( کاهش به بشکه ای 45.17 دلار رسید 
که پایین ترین قیمت از ماه مارس محسوب می شد. WTI و برنت که از 30 ماه ژوئن تاکنون به 
ترتیب 24 و 22 درصد کاهش قیمت داشتند، دارای فاصله قیمتی کمتر از 5 دلار در هر بشکه 
شده )35/4 دلار( و در این خصوص استراتژیستهای Bank of America Corp پیش بینی 
می کنند که قیمت WTI در سال آینده از برنت بالاتر رود. با این وجود انتظارات در زمینه 
افزایش قیمت نفت در نیمه دوم سال کمرنگ شده و اکنون بیشتر تحلیل گران احتمال می دهند 

که قیمتهای نفت در نیمه دوم سال افت شدیدتری را تجربه خواهد کرد.

ناتوانی کارجویان  بازارهای کار رسمی و  رکود در 
در ورود به مشاغل شناخته شده باعث وفور مشاغل 
کاذب و زیرزمینی در اقتصاد ایران شده است تا جایی 
که وزیر کار، تعداد شاغلان این بخش را 7 میلیون نفر 

می داند. 
23 میلیون شاغل در بازار کار ایران فعالیت دارند ولی وزیر 
کار می گوید اشتغال 7 میلیون نفر از اینها در بازار غیررسمی و 
به بیانی دیگر کاذب است. کارشناسان می گویند فضاهای ایجاد 
شده در بازارهای دلالی و فراهم بودن زمینه های واسطه گری 
در اقتصاد ایران باعث شده است تا روند رو به رشد مشاغل 
زیرزمینی و کاذب چشمگیر باشد. بازار کار ایران در شرایطی 
است که بسیاری از افراد برای کسب درآمد به سمت مشاغل 
کاذب و زیرزمینی )به معنای غیراستاندارد و غیر قابل ردیابی( 
کشیده می شوند. در حال حاضر، از ضعف هایی که پنهان بودن 
فعالیت های اقتصادی با خود به همراه دارد، ناتوانی دولت در 
اخذ مالیات از کسب و کارهای موجود ولی پنهان است. اما هم 
اکنون میلیون ها نفر در بخش غیررسمی اقتصاد حضور دارند، 
از این طریق کسب درآمد می کنند و روزگار می گذرانند. برخی 
سرمایه ای دارند و آن را وارد کار کرده اند و برخی نیز بدون 
سرمایه به واسطه گری و فروش اجناس خُرد مشغولند. امروزه 

فعالیت های کاذب و غیررسمی شغلی در همه جای شهر به 
راحتی قابل مشاهده است. در کنار خیابان ها، در مراکز خرید و 
پاساژها، در متروها و خطوط حمل و نقل عمومی و در میادین 

شهر عده ای در حال کسب روزی هستند.
مشاغل کاذب از واسطه گری تا کمک دادزن

خیلی هم فرقی ندارد چه شغلی داشته باشند، چون در بین 
آنها از دادزن و کمک دادزن هستند تا کارت پخش کن و گریه 
کن. همچنین از نوبت گیر تا خط نگه دار تاکسی و بسیاری 

عناوین دیگر در بازار مشاغل کاذب و زیرزمینی وجود دارد.
شاید یک کارت پخش کن نتواند درآمد مناسبی از بازار کار 
کشور داشته باشد، اما قطعا کسانی که در سال های گذشته 
توانسته اند سرمایه های خود را در بازارهای پرُنوسان طلا، سکه 
و ارز سرمایه گذاری کنند توانسته اند سود خوبی را نیز ببرند، 
البته ناگفته نماند که برخی غیرحرفه ای ها نیز سرمایه های 

خود را در این بازارها از دست داده و نابود کردند.
با این حال، وجود میلیون ها شغل کاذب و شاغل غیررسمی؛ 
واقعیتی است که در اقتصاد ایران وجود دارد. کارشناسان 
عقیده دارند برخی مشاغل کاذب و لوکس اتفاقا تا 10 برابر 
یک شغل رسمی نیز درآمد دارد. البته دادزن ها و کارت پخش 
کن ها اگر بتوانند به اندازه متوسط دریافتی یک تا 1.2 میلیونی 

امسال شاغلان رسمی مشمول قانون کار هم حقوق بگیرند، 
احتمالا راضی خواهند بود.

پیاده روها در تسخیر مشاغل کاذب
حمید حاج اسماعیلی با بیان اینکه آمارهای ارائه شده از 
مشاغل کاذب و هر آمار دیگری از بازار کار تخمینی است 
گفت: متاسفانه اشتغال مبتنی بر تولید نیست و این مسئله 

باعث تاثیرات منفی در بازار کار شده است.
این کارشناس بازار کار اظهارداشت: بازار کار ایران مستعد 
دریافت  برای  تمایلی  کمتر  افراد  اینرو  از  و  است  دلالی 
شناسنامه کاری و یا شناسایی شدن زمینه های شغلی خود 
پوشش های  عدم  کاذب  مشاغل  ویژگی های  از  می شوند. 
قانونی، بیمه ای و مالیاتی است. حاج اسماعیلی ادامه داد: یکی 
از عواملی که باعث توسعه و افزایش مشاغل غیررسمی و دلالی 
می شود، رکود بازارهای کار رسمی است. تولید کالاهای بنُجل 
و بی کیفیت باعث افزایش ظرفیت مشاغل غیررسمی شده 
است. وی افزود: امروز پیاده روهای شهرها از مشاغل کاذب پرُ 
است ولی دولت می تواند بسیاری از این مشاغل را شناسایی 
و سازماندهی کند، اما به دلیل بی تحرکی دولت در بازار کار 
رسمی، توجهی به شناسایی و سازماندهی مشاغل کاذب 

نمی شود.

معوقه 17000 یارانه بگیر حذف شده واریز می شود؟ 

نحوه دریافت مالیات از مؤسسات غیرمجاز 

پیش بینی شرکت ملی نفت از افت شدید قیمت در نیمه دوم سال 

اشتغال 7 میلیون نفر در سایه اقتصاد؛

 »دادزن ها« چقدر درآمددارند؟
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استقلال - ملوان نبرد جذاب هفته دوم؛

سکوهابرای چه کسی فریاد می زند؟
دیدار تیم های فوتبال استقلال و ملوان در شرایطی روز جمعه برگزار خواهد 
ش�د که تقابل امیر قلعه نویی و پرویز مظلومی یکی از جذابیت های این دیدار 

است. این دو البته پیش از این رودرروی هم ایستاده بودند.
به گزارش خبرنگار مهر، رودررو شدن امیر قلعه نویی و پرویز مظلومی به یکی از رودررویی 
های س��نتی و جالب برای استقلالی ها تبدیل شده است. صرف نظر از کری های رایج و 
بازی های فوق العاده سنگین استقلال و ملوان که در هر حال معمولا پرگل و جذاب هستند 

رو در رو شدن پرویز و امیر هم در نوع خودش بسیار جالب و دیدنی است.
 این دو مربی دوباره پس از ماه ها رو در روی هم قرار خواهند گرفت و به این ترتیب بخش 
دیگری از تاریخ را برای استقلالی ها رقم خواهند زد. برد و باخت در این دیدار برای خود 
استقلالی ها جذابیت های بسیاری دارد چرا که کری بین هواداران امیر قلعه نویی با پرویز 
مظلومی با وجود گذشت یک هفته از لیگ برتر همچنان ادامه دارد و در فضای مجازی و 

محل تمرین این تیم اختلاف هایی در این مورد هست. 
صرف نظر از اختلاف های هواداران و البته مصاحبه های طعنه دار این دو مربی علیه 
یکدیگر، دیدارهای رو در روی این دو همیشه بسیار جذاب بوده و البته برخی جذاب تر. در 
سال اولی که مظلومی به استقلال آمده بود امیر قلعه نویی در سپاهان بود آنهم با ستاره های 
بسیار، استقلال در نیمه اول و در ورزشگاه آزادی دو برصفر جلو بود اما در اواسط نیمه دوم 
نتیجه را سه بر سه دید، این بازی مهیج که نود هزار نفر را به ورزشگاه کشانده بود دست 

آخر با گل آرش برهانی 4 بر 3 به سود استقلال تمام شد. 
 جالب اینجاست که در دیدار برگشت هم استقلال بازی را با تک گل آرش برهانی برد، 
سال بعد دوباره غوغایی در آزادی بر پا بود، این بار امیر قلعه نویی با تراکتور سازی به آزادی 
آمده بود و تراکتورسازی با نتیجه مهیج 3 بر 2 بازی را از استقلال برد اما در دیدار برگشت 
استقلال 2 بر صفر در یادگار امام بازی را برد تا هواداران تراکتورسازی صندلی ها را بکنند 

و به وسط زمین بیاندازند.
 آخرین تقابل این دو به زمانی برمی گردد که پرویز مظلومی هدایت تیم فوتبال مس 
کرمان را برعهده داش��ت و امیر قلعه نویی هم سرمربی استقلال بود. این بازی در لیگ 

سیزدهم برگزار شد و با نتیجه تساوی یک بر یک به پایان رسید. 
حالا به این برخورد های جالب اضافه کنید دیدار سنتی استقلال و ملوان را که استقلال 
بیشتر ملوان را برده اما نکته اینجاست که هم استقلال پرویز مظلومی و هم استقلال امیر 
قلعه نویی هر کدام یک بار از ملوان 4 گل دریافت کرده اند که در نوع خود بسیار جالب 
است. باید دید این دیدار با این نتایج مهیج استقلال و ملوان و البته مظلومی و قلعه نویی 

به کجا کشیده می شود؟
 بدون شک در این دیدار نقش تماشاگران هم اهمیت زیادی دارد. باید دید در این دیدار 

سکوها برای چه کسی فریاد خواهد زد؛ امیر قلعه نویی یا پرویز مظلومی؟

10 اتفاقی که مظلومی و استقلال را نگران کرده
در حالیکه اس�تقلال در هفته اول لیگ برت�ر خوب بازی کرد و خوب نتیجه 
گرفت و صدر نشین هم شد، باید تاکید کرد موارد بسیاری در این باشگاه رخ 

داد که می تواند تصویر استقلال در روزها و هفته های آتی را خط خطی کند.
 اس��تقلال خوب ش��روع کرد، این تیم هم زیبا بازی کرد و هم بازی را برد، با این 
وجود اما اتفاقات این هفته برای آبی ها مثبت نبود و اگر بازی در ثامن مشهد مساوی 
می ش��د یا استقلال آن دیدار را می باخت این اتفاق ها منفی تر رویت می شد و بسیار 

انتقاد آمیز بود.
 این حاشیه ها می تواند هر تیمی را نابود کند، به ویژه استقلال را که به شدت در کورس 
و بورس خبری هم هست و همه دوست دارند، جنجال های این باشگاه را به عنوان خبر 

منتشر کنند. اتفاقات را مرور می کنیم:
 1- اعتصاب کارمندان کمپ باشگاه استقلال به دلیل عقب افتادن حقوق. 

2- اقدام به خودسوزی یک سردسته مشوق برای گرفتن حقوق دم درب این باشگاه 
واقع در سعادت آباد.

 3- سوار کردن اقوام توسط کرار در اتوبوس تیم که با واکنش محکم پورحیدری مواجه 
شد.

 4- دلخوری یا بهانه جویی کرار و قهر از تمرین به بهانه عدم پرداخت کامل قسط اول.
 5- اعتراض سفت و سخت حنیف به عدم حضور کرار در تمرینات استقلال که منجر 
به خشم مظلومی شد و حنیف ظاهرا به کمیته انضباطی باشگاه سپرده شد آنهم در حالی 

که خود کرار در اختیار کمیته انضباطی قرار نگرفت.
 6- ایجاد اختلاف بین بازیکنان و جبهه گیری آنها علیه کرار که می تواند عواقب بدی 
برای استقلال داشته باشد کما اینکه این اختلاف ها در زمان مربیگری خود مظلومی منجر 

به درگیری کرار با جباری وسط زمین چمن شد. 
7- برخورد شدید هواداران امیر قلعه نویی با مخالفان او در فضای مجازی و البته نگرانی 
استقلالی ها به اینکه این برخورد ها به بازی کشیده نشود که البته این موضوع با مصاحبه 
مربیان تیم به توصیه پورحیدری در مورد زحمات قلعه نویی در اس��تقلال تا حدودی 

مدیریت شده و از جنگ های اول هفته در این رابطه خبری نیست.
 8- حل نشدن ماجرای اختلاف رحمتی با قلعه نویی در آستانه دیدار مستقیم. 

9- کرار روز دوشنبه هم در تمرین، پانزده دقیقه پایانی را با تلفن صحبت می کرد که 
این موضوع را پورحیدری دید و به روی خود نیاورد چرا که اگر آن را می دید باید برخورد 
می کرد که بعد از برخورد در اتوبوس و ماجرای حنیف این برخورد می توانست منجر به 

برخورد از نوع سوم شود. 
10- عقد قرارداد با پروپیچ نگرانی های مظلومی را افزایش و کاهش می دهد، وجود گلزنی 
مثل او که خیلی تعریفش را می کنند طبیعتا موجب آرامش و امیدواری سرمربی استقلال 
می شود اما با توجه به اینکه همه می دانند قرارداد پروپیچ چند دقیقه بعد از پایان و بسته 
شدن سیستم »تی ام اس«  منعقد شده این اتفاق بابت هر شکایتی از سوی باشگاه های 
رقیب موجب نگرانی تا آخر لیگ خواهد بود. این نگرانی به ویژه بعد از اینکه معلوم شد 
فیفا در جواب سوال استقلال در مورد پروپیچ تنها قوانین را برای این باشگاه ارسال کرده 
بیشتر هم شد.  سکوت مظلومی در این زمینه اصلا از روی رضایت نیست، او می داند که 
این اختلاف ها و نگرانی ها در آینده نزدیک می تواند شاکله تیمش را از هم بپاشد و همه 

سازه های قصر طلایی او را در هفته اول از هم بپاشد. 
مظلومی امسال کار سختی دارد، به ویژه در مورد کرار که طاقت برخی بازیکنان را هم 
در این رابطه به اتمام رسانده است و ظاهرا بازیکنان استقلال به یک جرقه نیاز دارند تا 

با کرار درگیر شوند.
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رئیس هیئت فوتبال قم:

شرکت ۶ تیم قمی در
 لیگ های پایه فوتسال کشور 

 رئیس هیئت فوتبال قم با بیان اینکه 6 تیم قمی در لیگ های پایه فوتسال 
کش�ور شرکت می کنند، گفت: این مسابقات از اواخر مرداد تا اواسط شهریور 

به صورت جداگانه در شهرهای مختلف کشور برگزار می شود.
کریم بهرامی اظهار داشت: مسابقات فوتسال لیگ های نوجوانان، جوانان و امید کشور 
تابستان امسال برگزار می شود و 6 تیم به نمایندگی از استان قم در این مسابقات حضور 

دارند.
وی افزود: مسابقات فوتسال لیگ های پایه کشور با حضور قهرمانان استان ها یا سهمیه 
آزاد از میان متقاضیان حضور در این رقابت ها انجام می شود و استان قم علاوه بر حضور در 

لیگ برتر امید کشور، 6 تیم دیگر در لیگ های پایه کشور دارد.
رئیس هیئت فوتبال قم گفت: در رده سنی نوجوانان تیم های فوتسال الوند و آپکوپارس 
در مسابقات قهرمانی کشور حضور پیدا می کنند در حالی که هر دو تیم برای نخستین بار 

است که به نمایندگی از قم در این رقابت ها حاضر هستند.
بهرامی بیان کرد: در رده سنی جوانان، تیم های فوتسال آپکوپارس و پارسا در مسابقات 
جوانان کش��ور حضور پیدا می کنند تا بدین ترتیب تیم فوتسال آپکوپارس هم در رده 

نوجوانان و هم در رده جوانان نماینده قم در لیگ جوانان کشور باشد.
وی عنوان کرد: در رده سنی امید نیز دو تیم آرش و صدرا سیستم به نمایندگی از قم 
در لیگ امیدهای کشور شرکت می کنند در حالی که هر دو تیم از تیم های باسابقه در 
لیگ های پایه کشور هستند و سوابق و تجربیات زیادی از حضور در رقابت های کشوری 

دارند.
رئیس هیئت فوتبال قم تصریح کرد: این مسابقات از اواخر مرداد تا اواسط شهریور به 
صورت جداگانه در شهرهای مختلف کشور برگزار می شود و امیدوار به موفقیت این تیم ها 
در صعود به مراحل پایانی هستیم و امیدواریم سهمیه قم در لیگ برتر امید به 2 تیم برسد.

بهرامی خاطرنشان کرد: تیم امید ماهان تندیس هم اکنون در لیگ برتر فوتسال امید 
کشور حضور دارد و سال گذشته نیز قهرمان این مسابقات شد.

لیگ برتر فوتسال امیدهای کشور؛

تیم فوتسال ماهان تندیس قم برابر
 مقداد مشهد به پیروزی رسید

تیم فوتس�ال ماهان تندیس قم در ادامه دور برگش�ت لیگ برتر فوتس�ال 
امیدهای کشور برابر مقداد مشهد به پیروزی رسید اما شانس صعود این تیم 

از دست رفت.
 دور برگشت مسابقات فوتسال امیدهای کشور امروز با برگزاری چند مسابقه ادامه یافت 
که در یکی از بازی ها تیم امید ماهان تندیس قم با حساب 8 بر 3 برابر تیم مقداد مشهد 

پیروز شد.
در این دیدار، نماینده فوتسال قم در شرایطی به میدان رفت که در 3  بازی پیشین خود 
برابر تیم های دبیری تبریز و طاهای تنکابن پیروز شده بود و در برابر کشاورز قزوین مغلوب 

شده بود و صعود این تیم در هاله ای از ابهام قرار داشت.
در این مسابقه تیم ماهان تندیس قم در نیمه نخست با ارائه یک بازی برتر برابر حریف، 
اجازه خودنمایی به حریف نداد و با دریافت یک گل و به ثمر رساندن 5 گل موفق شد در 

نیمه نخست 5 بر یک برنده به رختکن برود.
طاها نعمتیان در نیمه نخست 2 گل برای ماهان تندیس به ثمر رساند و مسلم اولادقباد، 
فرهاد فلامرزی و شهاب بشری دیگر گل های تیم ماهان تندیس قم را وارد دروازه مقداد 

مشهد کردند.
ماهان در نیمه دوم برتری خود را تثبیت کرد و گلی که در محسن رسولی در آغاز نیمه 

دوم برای ماهان به ثمر رساند این تیم را در عدد 6 گل زده، دست نیافتنی کرد.
ماهان تندیس در ادامه به 2 گل دیگر هم رسید و فرهاد فلامرزی گل دوم خود و هفتم 
تیمش را به ثمر رساند و سپس نوبت به علی ولی منش رسید که بازی را 8 بر یک به 

سود نماینده قم کند.
تیم مقداد مشهد در 5 دقیقه پایانی با گسترش دامنه حملات خود به 2 گل رسید اما در 
روزی که وحید ملکی دروازه بان ماهان یک ضربه پنالتی را نیز مهار کرد این بازی 8 بر 3 

به سود ماهان تندیس پایان یافت.
با توجه به سایر نتایج به دست آمده، تیم ماهان تندیس قم شانس خود را برای صعود 

به جمع 4 تیم پایانی از دست داده است و مسابقه پایانی این تیم جنبه تشریفاتی دارد.

رئیس هیئت هاکی قم:

شرکت هاکی قم برای نخستین بار 
در لیگ برتر کشور

رئیس هیئت هاکی قم گفت: هاکی قم برای نخستین بار در لیگ برتر کشور 
شرکت می کند و رایزنی ها با بخش خصوصی بر سر حمایت مالی از این تیم در 

لیگ برتر در حال انجام است.
مسعود رضاییان اظهار داشت: تیم هاکی قم امسال برای نخستین بار حضور در لیگ برتر 
هاکی سالنی کشور را تجربه می کند و حضور در این مسابقات گامی بلند در مسیر توسعه 

این رشته در قم محسوب می شود.
وی افزود: رایزنی ها با بخش خصوصی بر سر حمایت مالی از این تیم در لیگ برتر در حال 
انجام است و امیدوارم هر چه سریع تر در این مورد به توافق نهایی برسیم تا در لیگ برتر 

دغدغه مالی نداشته باشیم.
رئیس هیئت هاکی قم گفت: اولویت ما برای جذب بازیکنان برای حضور در لیگ برتر 
بازیکنان بومی هستند و قسمت اعظم نفرات ما را بازیکنان هاکی قم تشکیل می دهند اما 
با توجه به سطح لیگ برتر و نیاز به تقویت تیم، در نظر داریم 2 یا 3 بازیکن با تجربه تیم 

ملی کشورمان را به خدمت بگیریم.
رضایی��ان بیان کرد: علاوه بر حضور در لیگ برتر کش��ور در بخش مردان، برنامه های 
آموزشی، دانش افزایی و توسعه هاکی سالنی در نقاط مختلف قم برای استعدادیابی سنین 

پایه در دستور کار هیئت هاکی قم قرار دارد.
وی عنوان کرد: در بخش ورزشکاران سازمان یافته مشکلاتی وجود داشته است و آمار 
ورزشکاران ما در سال گذشته قابل قبول نبوده است اما در تلاش هستیم امسال این آمار 
را به نحو چش��مگیری بهبود ببخشیم و کلاس های آموزشی هاکی در میان نونهالان و 

نوجوانان با این هدف انجام می شود.
رئیس هیئت هاکی قم تصریح کرد: راه اندازی خانه هاکی استان قم در سالن حضرت 
ابوالفضل )ع( قم وضعیت هاکی قم را در سال 94 متحول کرده است و بدون شک با اقبال 
جوانان و نوجوان به این رشته وبرگزاری دوره های آموزشی در خانه هاکی، می توانیم در 

سال های آینده تیم های پایه قدرتمندی روانه لیگ های کشوری کنیم.
رئیس هیئت هاکی قم خاطرنش��ان کرد: در حال حاضر از نظر وضعیت پایه هاکی در 
قم در شرایط خوبی هستیم و تیم هاکی قم سال گذشته در بین تیم های برتر مدارس 
هاکی کشور قرار گرفت و تیم نوجوانان قم نیز امسال در لیگ برتر نوجوانان کشور حضور 

پیدا می کند.

تارتارمربی  صبای قم:

صبا برای رسیدن به شرایط ایده آل
 به زمان نیاز دارد

مربی تیم فوتبال صبای قم با بیان اینکه بعضی از تیم ها تا ش�روع لیگ برتر 
بیش از 5 بازی تدارکاتی خوب انجام داده اند اما این شرایط در صبا وجود نداشت 

گفت: صبا برای رسیدن به شرایط ایده آل به زمان نیاز دارد.
 مهدی تارتار اظهار داشت: صبا تمرینات خود را دیرتر از حد استاندارد آغاز کرد و همین 
مس��ئله سبب ش��ده کمی از وضعیت ایده آل بدنی فاصله داشته باشیم اما به طور کلی 

وضعیت عمومی آمادگی تیم قابل قبول است.
وی افزود: با گذشت چند هفته به شرایط آمادگی بدنی مورد نظر می رسیم اما در حال 
حاضر با توجه به جدیت اعضای تیم و کادر فنی و حضور چند مهره صاحب نام در صبا از 

ابتدای فصل شرایط خوبی داریم و امیدوام در بازی با نفت نتیجه بگیریم.
مربی تیم فوتبال صبای قم گفت: می توانستیم در بازی هفته اول برابر استقلال اهواز پیروز 
شویم اما با وجود تساوی بازی خوبی ارائه دادیم و شاید اگر تیم ما دیر بسته نمی شد و 

بازیکنان بیشتر با هم هماهنگ می شدند، در آن مسابقه پیروز از میدان خارج می شدیم.
تارتار بیان کرد: بعضی از تیم ها تا شروع لیگ برتر بیش از 5 بازی تدارکاتی خوب انجام 
داده اند اما این شرایط در صبا وجود نداشت با این حال امیدوارم با همت و تلاش مجموعه 

صبا خیلی زود به آمادگی لازم برسیم.
وی درباره پذیرش مربی بودن پس از حضور در صبا به عنوان سرمربی عنوان کرد: با توجه 
به فصل پرماجرایی که در لیگ چهاردهم پشت سر گذاشتیم، نیاز به آرامش داشتم؛ از این 
موضوع که به عنوان مربی در کنار دایی باشم استقبال کردم ضمن این که حضور در کنار 

دایی به عنوان نماد فوتبال ایران برای هر کسی سبب افتخار است.
مربی تیم فوتبال صبای قم درباره وضعیت آمبونو آچیله بازیکن کامرونی فصل پیش صبا 
تصریح کرد: این بازیکن در فهرست فصل جدید من هم نبود و وقتی دایی به صبا آمد او 

هم آچیله را نمی خواست و به همین دلیل وی در این فصل در صبا حضور ندارد.
تارتار خاطرنشان کرد: این بازیکن کامرونی با باشگاه به مدت 2 فصل دیگر قرارداد دارد 
و با توجه به مازاد اعلام ش��دن وی، باش��گاه باید با وی توافق کند تا وی به باشگاهی که 

دلخواهش است برود.

انتقاد شمسایی از بازگشت پروفسور:

 رزومه کاندلاس برای هزار سال پیش است!

سرنوشت ایران در AFC؛ فرصت سازی یا فرصت سوزی

هافبک تیم فوتبال صبای قم:
پیروزی صبا برابر نفت در تهران دور از دسترس نیست

سرمربی تیم فوتسال تاسیسات دریایی با انتقاد 
»خسوس  بازگشت  و  فوتسال  کمیته  از  شدید 
کاندلاس« به ایران، گفت: منت مربی ای را کشیدیم 
که رزومه اش برای هزار سال پیش است و فوتسالمان 

را به عقب برد!
وحید شمسایی درباره پیروزی تیم فوتسال تاسیسات 
دریایی برابر تیم ناگویای ژاپن و صعود نماینده ایران به مرحله 
نیمه نهایی جام باشگاه های آسیا، با بیان مطلب فوق اظهار 
کرد: از روز اول که قرعه مسابقات مشخص شد، برای ناگویای 
ژاپن برنامه داشتیم و فکر می کردیم در فینال به این تیم 

بخوریم.
 ژاپن خودش پازل را به هم زد

سرمربی - بازیکن تاسیسات ادامه داد: با این حال ژاپنی ها 
خودشان پازل را به هم زدند تا قبل از فینال و در مرحله 
حذفی به هم بخوریم و یکی از ما دور مسابقات کنار برود. در 
هر صورت ما با شناخت کامل به مصاف ناگویا رفتیم. بعد از 
مسابقه هم فیلم بازی را آنالیز کردیم که حداقل 10 فرصت 

بالای صد درصد برای گلزنی داشتیم! 
دوباره ترس به تیمهای بزرگ برگشت

شمسایی تاکید کرد: بازی کاملا فیزیکی بود و ژاپن از 
بازیکنان پرتغالی، برزیلی و آرژانتینی استفاده می کرد که 
تبعه این کشور شده اند. ضمن اینکه آنها چند ملی پوش 
هم داشتند. در نهایت توانستیم برنده این بازی باشیم و به 
موفقیت های ژاپن بعد از چند سال خاتمه بدهیم تا ترس 

فوتسالی، مجددا به سمت تیمهای بزرگ دیگر برگردد. 
از درد پا خوابم نبرد

وی درباره دو گلی که در این مسابقه به ثمر رساند و 
تمجید امیر شمسایی مربی تاسیسات را در پی داشت، گفت: 
من کاری نکردم و اگر گلی می زنم، زحمات دیگر بازیکنان 
را کامل می کنم ولی باور کنید به خاطر پا درد دیشب خوابم 
نبرد. مصدومیت سال گذشته من شدید بود و برای همین 

بعد از این بازی سنگین، پا درد گرفتم. 
فوتسال در حال پیشرفت است

سرمربی - بازیکن تاسیسات با اشاره به کیفیت بالای 
این  کرد:  خاطرنشان  باشگاه ها،  جام  در  حاضر  تیمهای 
پیشرفت است.  فوتسال در حال  تورنمنت نشان داد که 
تیمهای اول، دوم و چهارم دوره گذشته مسابقات حذف شدند 

و تیمهای دیگر مثل ویتنام و عراق به نیمه نهایی رسیده اند.
 نفت عراق را آنالیز کردیم

شمسایی در خصوص تقابل با تیم نفت عراق هم تصریح 
کرد: بازیکنان ایرانی تیم نفت خیلی تاثیرگذار بوده اند. شب 
گذشته فیلم بازی آنها را دیدیم و آنالیز خوبی از عراق داشتیم.

 حضور خسوس ناراحت کننده بود
بازگشت  بر  مبنی  سئوالی  به  پاسخ  در  ادامه  در  وی 
»خسوس کاندلاس« سرمربی پیشین تیم ملی به ایران و 
حضور در سالن مسابقات، گفت: حضور خسوس جای تعجب 
داشت و کار درستی نبود. من به خود آقای افتخاری )رئیس 
کمیته فوتسال( هم در رختکن گفتم که اگر می خواهید 

خسوس را به ایران بیاورید، مختار هستید ولی چرا این اتفاق 
باید در این شرایط بیافتد. این مسئله می توانست تمرکز و 
فکر بازیکنان ما را به هم بزند. حضور خسوس واقعا ناراحت 

کننده بود.
 از خوراکچی خبر بازگشت را شنیدم

عملکرد  می توانست  خسوس  حضور  افزود:  شمسایی 
بازیکنانی مثل مصطفی نظری که در اوج آمادگی به تیم ملی 
دعوت نمی شد و یا محمد کشاورز که آنقدر او را زیر فشار 
گذاشتند تا از تیم ملی خداحافظی کند، تحت تاثیر قرار دهد. 
خود من هنگام بازی نمایندگان لبنان با عراق و زمانی که 
برای گرفتن نتیجه بازی از محمود خوراکچی )سرمربی تیم 

گیتی پسند( به او زنگ زدم، متوجه حضور خسوس شدم.
 می خواستند با اسمم جو را آرام کنند

سرمربی - بازیکن تیم تاسیسات درباره اینکه افتخاری 
اعلام کرده بعد از توافق با خسوس دیگر شمسایی را برای 
تیم ملی انتخاب نمی کند، گفت: من که احتیاجی ندارم. آنها 
خودشان دنبالم آمدند. آنها اسم مرا آوردند و می خواستند با 

این کار جو را آرام کنند.   
   دنبال جبران ناکامی آقایان هستم

شمسایی یادآور شد: هر فردی آرزو دارد برای کشورش 
قدم بردارد ولی من از اول گفته بودم تیم ملی من، تیم ملی 
تاسیسات است تا ناکامی های همین آقایان را جبران کنم. ما 
دو بازی مهم دیگر در جام باشگاه ها داریم و فقط به موفقیت 

در این دو بازی فکر می کنم.
 منت کسی را کشیدیم که فوتسالمان را عقب برد

وی همچنین با اشاره به عملکرد خسوس کاندلاس در 
تیم ملی فوتسال، تاکید کرد: خسوس فوتسال ما را به عقب 
راند. ما در فوتسالمان آدمهای بزرگ، زیاد داریم ولی دستمان 
را به سمت کسی دراز کردیم و منت فردی را کشیدیم که 

فوتسالمان را عقب برد. 
باید برایم فرش قرمز پهن کنند

شمسایی با بیان اینکه همه فکر و ذکرش تیم تاسیسات 
دریایی است، گفت: خوشحالم که آقایان برای تیم ملی دنبالم 
آمدند. هنوز هم معتقدم باید آنقدر خوب باشم که برای 

حضورمان در تیم ملی فرش قرمز پهن کنند.
 رزومه خسوس برای هزار سال پیش است!

وی ادامه داد: کشور ما برای رسیدن به خواسته هایش 
جلوی چند کشور قدرتمند دنیا می ایستد و کشورهای 5+1 
خودشان را می کُشند که ما به خواسته هایمان نرسیم ولی 
آخر سر هدفمان محقق می شود. با این حال در فوتسال 
دنبال فردی می روند که هیچ رزومه ای نداشته است! بله، 

خسوس رزومه دارد ولی برای هزار سال پیش است!
 خسوس با توهم ما را می دید ولی التماسش کردیم

سرمربی - بازیکن تاسیسات در ادامه انتقاداتش به سرمربی 
پیشین تیم ملی، تاکید کرد: خسوس 6 سال بدون تیم بوده 
تماشا  را  لیگ  است و حتی  پروازی  او یک مربی  است. 
نمی کرد و با توهم ما را می دید. او چند ماه اخیر هم ایران 
نبود ولی التماسش کردیم که ابتدا ناز کرد. باز هم وقتی 

جواب منفی گرفتیم، منتش را کشیدیم. 
اگر مربی خوبی بود، 60 کشور دنبالش می رفتند

شمسایی افزود: اگر خسوس مربی خوبی بود که در همین 
چند ماه 60 کشور به دنبالش می رفتند! باید امثال لوزانوها، 
لوپزها و غیره را به ایران بیاوریم که بزرگتر از فوتسال ما 
هستند. در همین جام باشگاه ها مربیان زیاد اسپانیایی و 

برزیلی وجود دارند که بزرگتر از خسوس هستند.
 تاثیر خسوس باخت به ژاپن بود

وی یادآور شد: باید دنبال مربیانی برویم که موثر باشند. 
همین مربی تیم ویتنام تاثیر زیادی در این کشور داشته و 
حالا باشگاه این کشور به جمع چهار تیم پایانی رسیده است. 
حالا تاثیر خسوس چه بوده است؟ باخت به ژاپن و تیمهای 
دیگر، عقب گرد در فوتسال و ارائه ایده های عجیب در جام 

جهانی که باعث ناکامی تیم ملی شد.

با عضویت هشت ایرانی در 9 کرسی کنفدراسیون فو تبا ل آسیا AFC فرصتی بی 
نظیر و تاریخی برای فو تبا ل ایران ایجاد شده است.

 در حالی علی کفاشیان علاوه بر نام خود اسامی 17 نفر از همکارانش را برای تعیین اعضای 
جدید کمیته های مختلف کنفدراسیون فو تبا ل آسیا )AFC( ارائه کرد تا در مجموع 18 ایرانی 
برای حضور در 12 کمیته  نامزد شده باشند. در نهایت هم هیات اجرایی AFC با تایید هشت 

ایرانی مجوز حضور آنها در 9 کمیته  مختلف را صادر کرد. 
علی کفاشیان علاوه بر عضویت در کمیته  برگزاری مسابقات جام ملتهای آسیا 2019 در 

امارات به عنوان رییس کمیته  فوتسال و فو تبا ل ساحلی آسیا انتخاب شد. 
اسدی به عنوان عضو کمیته  مسابقات، وثوق احمدی به عنوان عضو کمیته  انضباطی، 
جهانگیر بیلگری عضو کمیته  استیناف، درخشان عضو کمیته  مالی، براتی عضو کمیته  حقوقی، 
محصص عضو کمیته  فنی و توسعه و زهره هراتیان به عنوان عضو کمیته  پزشکی کنفدراسیون 

فو تبا ل آسیا AFC انتخاب شدند. 
عضویت هشت ایرانی در 9 کمیته  کنفدراسیون فو تبا ل آسیا امری بی سابقه و حتی کم نظیر 

است. شاید تاکنون چنین فرصتی برای حضوری قدرتمند در کانون تصمیم گیری فو تبا ل در 
قاره کهن پیش روی فو تبا ل میسر نبود اما اتفاق خوش یمن رخداده می تواند برای فو تبا ل ایران 

بسیار مفید تلقی شود. 
حضور اعضای ایرانی در کمیته های مختلف فو تبا ل آسیا نه تنها می تواند در به روز کردن 
دانش آنها مثمرثمر باشد ،  بلکه حتی در نفوذ فو تبا ل ایران در آسیا بی شک اثرگذار است. این که 
فو تبا ل ایران بتواند آرا و نظرات خود را به فو تبا ل آسیا منتقل کند و در سرنوشت آن به صورت 
مستقیم اعمال نظر کند اما آیا برای این فرصت پیش آمده برنامه های لازم در نظر گرفته شده 
است؟  آیا هر یک از اعضا اهمیت انتخاب خود در کمیته های مختلف کنفدراسیون فو تبا ل آسیا 
را به خوبی درک کرده اند؟ آیا قرار نیست این بار همانند سال های گذشته به چنین اتفاقی به 

سادگی نگاه و به راحتی از آن عبور کنند؟
 به هر روی فو تبا ل ایران از موقعیتی استثنایی برخوردار شده است، هشت ایرانی در 9 
کمیته  فو تبا ل آسیا حضور خواهند داشت و امیدواریم این اتفاق دریچه های روشنی را برای 

فو تبا ل ایران باز کند.

هافبک تیم فوتبال صبای قم با بیان این که بازی در برابر تیمی که به جمع 8 تیم برتر آسیا رسیده نمی تواند 
کار آسانی باشد گفت: پیروزی صبا برابر نفت در تهران دور از دسترس نیست.

جلال علی محمدی اظهار داشت: وضعیت صبا این روزها مطلوب است و حضور علی دایی در صبا و تغییرات مدیریتی در 
باشگاه سبب شده باشگاه شرایط خوبی پیدا کند.

وی افزود: صبا از ابتدای شروع کار خود با دایی فقط 10 جلسه تمرین کرده است و از این نظر از دیگر تیم ها عقب است 
اما معتقدم هر چه جلوتر برویم و هفته های آینده از راه برسد وضعیت صبا بهتر می شود و تیم به هماهنگی بهتر و بیشتری 
می رسد. هافبک تیم فوتبال صبای قم گفت: امروز بازی سختی برابر نفت در پیش داریم و شرایط این بازی با مسابقه فصل 
گذشته در تهران تفاوت زیادی دارد زیرا در آن زمان نفت در کورس قهرمانی بود و صبا انگیزه چندانی نداشت اما در حال 
حاضر شرایط متفاوت است. علی محمدی بیان کرد: پیروزی صبا برابر نفت در تهران دور از دسترس نیست زیرا صبا با توجه 
به بازیکنان خوبی که جذب کرده توانایی زیادی دارد و در براب رنفت بسته بازی نمی کند و هدف ما کسب 3 امتیاز این بازی 
است. وی عنوان کرد: بازی در برابر تیمی که به جمع 8 تیم برتر آسیا رسیده نمی تواند کار آسانی باشد به ویژه این که آن ها 
تیم خود را تقویت کرده اند و تیم آن ها در این فصل قدرتمند تر از فصل گذشته است اما صبا هم تیمی تقویت شده است که 
ظرفیت پیروزی بر نفت را دارد. هافبک تیم فوتبال صبای قم تصریح کرد: اگر صبا چند هفته زودتر کار خود را در این شرایط 
ایده آل آغاز می کرد بدون شک، حالا می توانستیم از مدعی بودن صبا برای قهرمانی یا کسب سهمیه آسیایی صحبت کنیم 

اما در شرایط فعلی هدفمان این است که هر چه سریع تر آماده شویم و به رده های بالای جدول برسیم.

نگاهی بر سوابق رویارویی صبای قم و نفت تهران در لیگ برتر

گزارش/حامد اسماعیلی

 تیم های فوتبال صبای قم و نفت تهران یکی از بازی های هفته دوم لیگ برتر 
فوتبال کشور را برگزار می کنند و صبا در شرایطی به دیدار شاگردان منصوریان 

می رود که به دنبال کسب نخستین پیروزی در فصل جدید است.
تیم فوتبال صبای قم که در هفته  نخست با تساوی خانگی برابر استقلال اهواز، شروع 
فوق العاده ای در لیگ پانزدهم نداشت به دیدار تیمی می رود که علیرضا منصوریان را به عنوان 

سرمربی روی نیمکت خود می بیند و در زمره تیم های مدعی لیگ قرار دارد.
به بهانه دیدار عصر امروز دو تیم نگاهی داریم بر سوابق رویارویی دو تیم در ادوار لیگ برتر 
در شرایطی که هر دو تیم امیدوارند با پیروزی در این مسابقه وضعیت خود را در جدول بهبود 

بخشند.
تیم فوتبال صبای قم تا قبل از لیگ برتر فوتبال در فصل 88 �� 87 با نام صبا باتری تهران در 
مسابقات لیگ برتر حاضر بود و به همین دلیل مسابقات صبا تا پیش از این تاریخ به دلیل اینکه 

این تیم هویت دیگری داشته است مورد بررسی قرار نمی گیرد.
صبا و نفت تهران در مهر سال 89 و در سالی که نفت برای نخستین بار به لیگ برتر فوتبال 
صعود کرده بود برای نخستین بار در یک بازی رسمی برابر هم قرار گرفتند که این مسابقه با 
تساوی بدون گل خاتمه یافت. صبا که در آن مسابقه از حضور بازیکنانی چون داوود حقی و 
محسن بیاتی نیا سود می برد در زمین حریف، نفتی را متوقف کرد که بازیکنان نامداری در آن 
دوران در اختیار نداشت. صبا و نفت مسابقه برگشت فصل 90 �� 89 خود را که دومین بازی دو 
تیم برابر هم در ادوار لیگ برتر بود  11 فروردین 90 در قم برگزار کردند که آن مسابقه نیز بدون 
برنده پایان یافت.محسن بیات، بازیکن با سابقه صبا در آن دوران که تا فصل پیش نیز در این 
تیم بازی می کرد در آن مسابقه برای صبا گل نخست را به ثمر رساند اما نفت با 2 گل از یک 
بازیکن برزیلی به نام ژوسلی روسا 2 بر یک پیش افتاد و سرانجام گل دیرهنگام محسن بیاتی 

نیا صبا را از شکستی خانگی نجات داد.
 صبا و نفت  دوم آذر 1390 در فصل 91-90 برای بار سوم در لیگ برتر برابر هم قرار گرفتند 

که این مسابقه نیز همانند نبرد دوم به تساوی 2 بر 2 انجامید.

در این بازی صبا با گل پژمان شاه پری در نیمه نخست برنده به رختکن رفت اما رضا معقولی 
و ژوسلی روسا در نیمه دوم برای نفت گلزنی کردند و در نهایت گل رضا عنایتی در فاصله 4 

دقیقه به پایان بازی، باز هم صبا را از شکست رهانید.
در دیدار برگشت فصل 91-90، صبا و نفت روز دوم اردیبهشت 91 در قم برابر هم قرار 
گرفتند که باز هم این مسابقه بدون به زنده به انتها رسید و نفت تهران که در آن دوران سوشا 

مکانی دروازه بان فعلی پرسپولیس را در اختیار داشت در قم برابر صبا به تساوی رسید.
در فصل 92-91، صبا و نفت تهران در دیدار شماره 5 متقابل خود روز یکشنبه دوم مهر 
91 در تهران با هم روبرو شدند که در آن مسابقه هادی شکوری مدافع آن زمان نفت تهران 
که بعدها به صبا پیوست با گلی که در فاصله 12 دقیقه به پایان بازی به ثمر رساند زمینه ساز 

برتری یک بر صفر نفت شد.
نفت تهران این برتری را در بازی برگشت نیز تکرار کرد و این بار در ورزشگاه یادگار امام قم 

در بازی روز اول اسفند 91، 2 بر یک برابر صبای قم به برتری رسید.
محسن یوسفی بازیکن با سابقه استقلال، سایپا و بعدها ملوان در آن مسابقه برای نفت گل زد 

و احمد آل نعمه نیز دیگر گل نفت را به ثمر رساند و برای صبا نیز مهدی مؤمنی گلزنی کرد.
 صبا در آن مسابقه از وجود مرتضی کاشی، رامین رضاییان و ایمان رزاقی راد بهره مند بود و 
در ترکیب زردپوشان نفت تهران، امین منوچهری، رضا نورورزی و وریا غفوری بازی می کردند.

در دیدار رفت دو تیم صبا و نفت تهران در فصل 93-92 در روز  یازدهم مرداد 92، صبا 
نخستین پیروزی برابر نفت را جشن گرفت و در تهران موفق به پیروزی بر نفت شد.

صبا در آن مسابقه با گلی که رضا نوروزی از روی یک ضربه پنالتی برای نفت به ثمر رساند در 
آستانه شکست قرار گرفت اما گل رضا عنایتی در نیمه اول و فرید کریمی در نیمه دوم سبب 

پیروزی صبا بر نفت شد.
در بازی برگشت فصل 93-92، نتیجه بازی رفت این بار به سود نفتی ها تکرار شد و نفت در 
قم دو بر یک صبا را شکست داد در حالی که هادی نوروزی و وریا غفوری از روی نقطه پنالتی 

برای نفت و فرید کریمی برای صبا گلزنی کردند.
در مسابقه شماره 9 دو تیم در ادوار لیگ برتر، صبا در فصل 94-93 روز جمعه 16 آبان در 
قم به دیدار نفت رفت و نفت در این بازی با گل های لئوناردو پادوانی  و ایمان مبعلی در برابر 

تک گل ایوب کلانتری در قم پیروز شد.
در بازی برگشت دو تیم، نفت در شرایطی که در کورس قهرمانی قرار داشت در تهران با گل 

وحید حمدی نژاد از روی نقطه پنالتی صبا را شکست داد.
مسابقه عصر پنج شنبه دو تیم صبای قم و نفت تهران، مسابقه شماره 11 دو تیم در تاریخ 
لیگ برتر از زمان انتقال صبا به قم و گرفتن نام صبای قم به جای صبا باتری تهران است در 
حالی که در تاریخ دیدارهای دو تیم، یک پیروزی برای صبای قم، 5 پیروزی برای نفت تهران و 

4 تساوی در بازی این دو تیم رقم خورده است.
سهم صبا از بازی های گذشته با نفت تهران 9 گل و سهم حریف تهرانی 13 گل بوده و هیچ 

یک از دو تیم نتوانسته اند دیگری را با اختلاف بیش از یک گل شکست دهند.
دیدار تیم های فوتبال صبای قم و نفت تهران در هفته دوم پانزدهمین دوره لیگ برتر فوتبال 

از ساعت 19 و 30 روز  پنج شنبه 15 مرداد در تهران برگزار می شود.



علمی و سلامت

سرد مزاج اید یا گرم مزاج؟ 
یک پزشک و محقق طب اسلامی گفت: اگر شخصیت افراد را بر اساس مزاج ها 
تنظیم کرده و زندگی با فهم مزاج ها همراه باشد، نتایج بسیار خوبی را به همراه 

خواهد داشت. 
مریم نواب زاده گفت: در یک تقسیم بندی کلی افراد به دو گروه مزاج گرم و سرد تقسیم 

می شوند. 
وی افزود: بارزترین نشانه برای تشخیص گرم یا سرد بودن مزاج، واکنش بدن اشخاص 
نسبت به خوراکی های با طبع گرم یا سرد است. اگر مزاج کسی گرم باشد با خوردن 
خوراکی های گرم دچار دگرگونی های ناخوشایندی در جسم خود مثل جوش زدن پوست، 

تبخال، خون دماغ، زردی چشم، کم خوابی و مشکلات گوارشی می شود. 
نواب زاده ادامه داد: اگر مزاج کسی سرد باشد با خوردن خوراکی های با طبع سرد دچار 
مشکلاتی می شود، مثل نفخ معده، سردرد، درد عضلات، حالت تهوع، زیاد شدن بزاق دهان، 

آبی رنگ شدن سفیدی چشم و زیاد شدن خواب ظاهر می شوند. 
پزشک و محقق طب اسلامی گفت: در تقسیم بندی کوچک تر افراد به چهار گروه 
مزاج های گرم و خشک، گرم و تر، سرد و خشک، سرد و تر تقسیم می شوند. اصطلاحاتی 

که برای این مزاج ها بکار می روند شامل، صفراوی، دموی، سوداوی و بلغمی است. 
وی اظهار کرد: در مزاج صفراوی، کم خوابی، دهان خشک، یبوست و سفیدی چشم 
متمایل به زردی مشاهده می شود. دموی مزاج دارای خون زیاد، خون دماغ و چهره 
متمایل به سرخی هستند. سودایی مزاج ها دارای حالات عصبی، افسرده، عصبانی یا ترس و 
وسواس، یبوست، ترک روی زبان و کهیر پوستی و بلغمی مزاج ها دارای زیادی بزاق دهان، 

سردرد، اسهال، در مواردی یبوست و سستی و کسالت هستند. 
پزشک و محقق طب اسلامی گفت: ممکن است در بدن یک شخص دو خلط با هم 
غالب شوند، مثلا در جایی از بدن صفرا باشد در جای دیگر سودا که این حالت با تناقض 

مشخصه های ظاهر شده از بدن شخص معلوم می شود. 
نواب زاده درخصوص روش های تعدیل اخلاط افزود: اخلاطی که در دستگاه گوارش 
هستند با مصرف مسهل قوی باید تخلیه شوند. اخلاطی که در دست و پاها هستند علاوه 
بر دارو با روش تخلیه سیاهرگ ها از طریق فصد، حجامت و زالو برطرف می شوند. در اخلاط 
پراکنده نیز اگر مقدار آن کم باشد تنها با دارو و اگر کهنه شده باشد از روش های رژیم غذایی 

دفع کننده اخلاط استفاده می شود. 

دردی که با درد زایمان برابری می کند! 
یک متخصص و جراح کلیه و مجراری ادرار با بیان اینکه درد دفع سنگ کلیه 
قابل مقایسه با درد زایمان است، مصرف برخی داروها و مایعات را در دفع سنگ 

کلیه حالب موثر دانست. 
دکتر سیمین وحیدی با اشاره به اینکه درد دفع سنگ کلیه قابل مقایسه با درد زایمان 
است، گفت: مصرف مایعات فراوان، مصرف داروهای ضدالتهاب غیراستروئیدی و داروهای 
گیاهی، مصرف هندوانه و ماءالشعیر و انجام حرکات عمودی بدن مانند طناب زدن از جمله 

مواردی است که می تواند در دفع سنگ کلیه حالب موثر باشد. 
وی اضافه کرد: اغلب سنگ های کلیه با اندازه پنج میلی متر می توانند به راحتی از حالب 
عبور کنند، اما سنگ های هفت تا هشت میلی متری هنگام دفع با درد و خونریزی همراه 
هستند، بنابراین در صورتی که علایم درد دفع سنگ کلیه با مسکن های معمولی بهبود 

نیابد، اقدام به عمل جراحی الزامی است. 
این متخصص و جراح کلیه و مجاری ادراری گفت: با مشاهده خون در ادرار، انجام 

آزمایش ادرار به منظور تشخیص سنگ های ادراری الزامی است. 
وی افزود: سونوگرافی به عنوان روش تشخیصی سنگ های کلیه اغلب می تواند فشار بر 

روی کلیه ای را که سنگ در آن وجود دارد و وضعیت فشار را تشخیص دهد. 
وحیدی تصریح کرد: اغلب سنگ های حالب در روش تشخیصی سونوگرافی دیده 
نمی شوند، بنابراین برای تشخیص آن ها از سی تی اسکن اسپیرال یا حلزونی استفاده 
می شود. همچنین سنگ شکن درون حالب، قطعی ترین روش درمانی سنگ های حالب 
است که با دستگاه یورترسکوپ وارد مجرای ادراری، مثانه و حالب می شود و منجر به دفع 

و درمان آن می شود. 
این متخصص و جراح کلیه و مجاری ادراری در پایان یادآور شد: اگر سنگ حالب با امواج 
پنوماتیک به صورت کامل شکسته نشود، با استفاده از لوله ظریفی به نام "wj" به دفع 
سنگ ریزه های باقی مانده اقدام می شود. این لوله می تواند به مدت یک تا سه ماه در بدن 

باقی بماند و سپس به راحتی از مثانه دفع شود. 

جراحی لوزه؛ دلایل و عوارض آن 
یک جراح و متخصص گوش و حلق و بینی گفت: مشکلات مربوط به لوزه بویژه 

میان کودکان و نوجوانان برای برخی از خانواده ها دغدغه  شده است. 
مهدیس اصفهانی اظهار کرد: بزرگی مزمن لوزه ها باعث انسداد راه هوایی می شود که 
شایع ترین علت برای جراحی لوزه ها است. عفونت های باکتریایی و ویروسی مکرر و تماس 

با دود سیگار از علل دیگر افزایش اندازه لوزه ها است. 
اصفهانی در مورد اینکه چه موقع باید به پزشک مراجعه شود، تصریح کرد: وجود علائم 
انسدادی، شایع ترین علت جراحی لوزه ها است و خرخر شبانه، اختلال رشد، تنفس دهانی، 
شب ادراری، تکلم تو دماغی و بوی بد دهان از جمله این علائم است که باعث می شود بیمار 

نیازمند مراجعه به جراح و متخصص گوش و حلق و بینی شود. 
وی ادامه داد: خونریزی بعد از جراحی لوزه شایع ترین عارضه این عمل است و البته وجود 

بیماری زمینه ای خونی و مشکلات انعقادی، احتمال بروز این عارضه را بیشتر می کند. 
این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی خاطرنشان کرد: خونریزی ممکن است هنگام 
عمل جراحی باشد یا در 24 ساعت اول بعد از جراحی یا به صورت تاخیری یعنی بعد از 

یک روز اتفاق افتد. 
اصفهانی ادامه داد: خونریزی هایی که در 24 ساعت اول رخ می دهند، معمولا به علت 
وجود لخته خون در محل عمل یا باقی ماندن بافت لوزه است که باید بیمار سریعا به مرکز 
جراحی مراجعه کند تا در صورت لزوم، اقدامات کنترل خونریزی در اتاق عمل انجام شود. 
این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی یکی دیگر از عوارض جراحی لوزه را ایجاد 
تنگی در حفره پشت بینی دانست و اضافه کرد: از جمله علل بوجود آمدن آن، جراحی در 

زمان عفونت لوزه ها و در زمانی که بیمار سینوزیت دارد، است. 
وی در رفتگی مهره های گردنی به علت نحوه قرارگیری بدن در زمان عمل جراحی را 
دیگر عارضه  این جراحی دانست که با درد گردن خود را نشان می دهد و شرایط مساعد 

کننده این عارضه، می تواند ضربه یا عفونت قبلی مهره های گردنی باشد. 
اصفهانی یادآور شد: خونریزی یکی از عوارض جراحی لوزه است و اگر کودک شما دچار 
خونریزی بیش از پنج دقیقه شد یا اگر مقدار آن زیاد بود، باید بلافاصله به اورژانس مراجعه 
شود.  وی افزود: تا زمان رسیدن به بیمارستان می توان از ترکیبات سرد مثل بستنی و یخ 

برای بند آوردن خونریزی کمک گرفت. 
این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی خاطرنشان کرد: در خونریزی های تاخیری، 
هر چند به شدت خونریزی های بلافاصله بعد از عمل نیست، ولی چه بسا که باعث مرگ 
بیمار شود؛ بنابراین لازم است که بیمار به بیمارستان مراجعه کند تا اقدامات لازم توسط 

جراح انجام شود. 

جراحی لوزه؛ دلایل و عوارض آن
یک جراح و متخصص گوش و حلق و بینی گفت: مشکلات مربوط به لوزه بویژه 

میان کودکان و نوجوانان برای برخی از خانواده ها دغدغه  شده است.
مهدیس اصفهانی  اظهار کرد: بزرگی مزمن لوزه ها باعث انسداد راه هوایی می شود که 
شایع ترین علت برای جراحی لوزه ها است. عفونت های باکتریایی و ویروسی مکرر و تماس 

با دود سیگار از علل دیگر افزایش اندازه لوزه ها است.
اصفهانی در مورد اینکه چه موقع باید به پزشک مراجعه شود، تصریح کرد: وجود علائم 
انسدادی، شایع ترین علت جراحی لوزه ها است و خرخر شبانه، اختلال رشد، تنفس دهانی، 
شب ادراری، تکلم تو دماغی و بوی بد دهان از جمله این علائم است که باعث می شود بیمار 

نیازمند مراجعه به جراح و متخصص گوش و حلق و بینی شود.
وی ادامه داد: خونریزی بعد از جراحی لوزه شایع ترین عارضه این عمل است و البته وجود 

بیماری زمینه ای خونی و مشکلات انعقادی، احتمال بروز این عارضه را بیشتر می کند.
این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی خاطرنشان کرد: خونریزی ممکن است هنگام 
عمل جراحی باشد یا در 24 ساعت اول بعد از جراحی یا به صورت تاخیری یعنی بعد از 
یک روز اتفاق افتد. اصفهانی ادامه داد: خونریزی هایی که در 24 ساعت اول رخ می دهند، 
معمولا به علت وجود لخته خون در محل عمل یا باقی ماندن بافت لوزه است که باید بیمار 
سریعا به مرکز جراحی مراجعه کند تا در صورت لزوم، اقدامات کنترل خونریزی در اتاق 
عمل انجام شود. این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی یکی دیگر از عوارض جراحی 
لوزه را ایجاد تنگی در حفره پشت بینی دانست و اضافه کرد: از جمله علل بوجود آمدن آن، 

جراحی در زمان عفونت لوزه ها و در زمانی که بیمار سینوزیت دارد، است.
وی در رفتگی مهره های گردنی به علت نحوه قرارگیری بدن در زمان عمل جراحی را 
دیگر عارضه  این جراحی دانست که با درد گردن خود را نشان می دهد و شرایط مساعد 

کننده این عارضه، می تواند ضربه یا عفونت قبلی مهره های گردنی باشد.
اصفهانی یادآور شد: خونریزی یکی از عوارض جراحی لوزه است و اگر کودک شما دچار 
خونریزی بیش از پنج دقیقه شد یا اگر مقدار آن زیاد بود، باید بلافاصله به اورژانس مراجعه 
شود. وی افزود: تا زمان رسیدن به بیمارستان می توان از ترکیبات سرد مثل بستنی و 
یخ برای بند آوردن خونریزی کمک گرفت.  این جراح و متخصص گوش و حلق و بینی 
خاطرنشان کرد: در خونریزی های تاخیری، هر چند به شدت خونریزی های بلافاصله بعد 
از عمل نیست، ولی چه بسا که باعث مرگ بیمار شود؛ بنابراین لازم است که بیمار به 

بیمارستان مراجعه کند تا اقدامات لازم توسط جراح انجام شود.

 نور خورشید برای ساخت ویتامین د در بدن لازم است به خصوص در کودکان، 
اما اگر برای مدت طولانی در معرض نور شدید خوشید قرار بگیرید، باعث بروز 

چروک و لکه قهوه ای روی پوست و حتی سرطان پوست می شود. 
1- برنزه شدن

پوست برنزه ممکن است در برخی افراد زیبا به نظر برسد، اما نشاندهنده آسیب لایه 
سطحی پوست )اپیدرم( می باشد.

اشعه فرابنفش خورشید )UV( باعث تسریع پیر شدن پوست و افزایش خطر سرطان 
پوست می گردد.

هنگامیکه به بیرون از منزل می روید، برای جلوگیری از آسیب پوست، از کرم ضدآفتاب 
با SPF  30 و یا بیشتر استفاده کنید.

  2- آفتاب سوختگی درجه یک )سطحی(
آفتاب سوختگی عبارتست از تخریب پوست در اثر اشعه UV خورشید.

در آفتاب سوختگی ای که پوست قرمز و گرم می شود و درد خفیفی دارد، تنها لایه 
بیرونی پوست دچار سوختگی شده است.

چند ساعت پس از بودن در زیر نورخورشید، آفتاب سوختگی رخ می دهد و چند روز یا 
چند هفته طول می کشد تا خوب شود. 

مصرف مسکن هایی مانند بروفن، گذاشتن کیسه یخ، کرم آلوئه ورا و یا کرم های مرطوب 
کننده ممکن است به کاهش درد و ناراحتی ناشی از آفتاب سوختگی کمک کند.

  3- آفتاب سوختگی درجه دو )عمیق(
در این مرحله، لایه های عمیق و اعصاب پوست صدمه می بینند، معمولا درد زیادی دارد 

و مدت زیادی طول می کشد تا خوب شود. 
مشخصات این نوع آفتاب سوختگی عبارت است از قرمزی، ورم و تاول های پوستی.
اگر پوستتان تاول زد، آن را نترکانید. اگر تاول را بترکانید، ممکن است عفونت کند.

اگر دچار تاول پوستی شدید، بهتر است برای درمان آن به متخصص پوست مراجعه کنید.
  4- کک و مک

بیشتر در فصل تابستان و در افرادی که موهای قرمز یا بور و پوست سفید دارند، کک ومک 
دیده می شود.

کک و مک هیچ خطری ندارد، اما برخی از سرطان های پوست در مراحل اولیه خود، 
شبیه کک و مک هستند.

اگر اندازه، شکل و یا رنگ خال پوستی شما تغییر کرد و دردناک بود، نزد پزشک 
متخصص پوست بروید.

    5- چین و چروک
نور خورشید باعث پیر شدن پوست می شود.

بیش از 80 درصد پیری پوست، در اثر برنزه کردن آن قبل از سن 18 سالگی می باشد.
اشعه ماورای بنفش خورشید به الاستین پوستی صدمه می زند و باعث می شود پوست 

قابلیت ارتجاعی و کشسانی خود را از دست بدهد.
    6- ناهمگونی رنگ پوست

زیاد نور خورشید قرار داشتن باعث ناهماهنگی رنگدانه های پوست می شود.
برخی مناطق پوست تیره تر و برخی مناطق روشن تر خواهد شد.

نورخورشید همچنین باعث تغییرات دائمی مویرگ های خونی می شود و پوست قرمز 
رنگ می شود.    

7- ملاسما )لکه بارداری(
مشخصات ملاسما عبارت است از لکه های قهوه ای رنگ پوست روی گونه ها، بینی، 

پیشانی و چانه.
ملاسما بعد از بارداری از بین می رود.

اگر این لکه ها باقی بمانند، با کرم های پوست )تحت نظر پزشک( درمان می شوند.
اگر این لکه ها را دارید، همیشه کرم ضدآفتاب بزنید، زیرا نورخورشید این لکه ها را بدتر 

می کند.
  8- لکه های پیری 

لکه پیری یا کبدی، لکه قهوه ای و یا خاکستری رنگی است که واقعا ناشی از پیری نیست، 
هرچند این لکه ها پوست را زودتر پیر می کنند.

این لکه ها ناشی از نورخورشید می باشند و معمولا در صورت، دست ها و قفسه سینه 
ظاهر می شوند.

کرم های سفید کننده، اسیدی و درمان با نور )تحت نظر پزشک متخص پوست( ممکن 
است ظاهر این لکه ها را کمرنگ کند.

این لکه ها خطری ندارند، ولی بهتر است نزد متخصص پوست بروید تا خطر سرطان 

پوست شما را تهدید نکند.
  9- کراتوز اکتینیک )شاخی شدن پوست(

تکه های کوچک، قرمز و یا قهوه ای فلس مانند در اثر تماس زیاد با نور خورشید روی 
پوست ظاهر می شوند.

در واقع، این تکه ها علامت زودرس سرطان پوست هستند. 
بعد از سن 40 سالگی این تکه ها ظاهر می شوند، اما ممکن است در سنین جوانی نیز 

ظاهر شوند.
افراد با پوست روشن و موی قرمز یا بور و چشمان آبی یا سبز بیشتر در معرض این 

بیماری قرار دارند.
درمان زودهنگام این بیماری بسیار خوب است تا از پیشرفت سرطان پوست جلوگیری 

شود.
  10- اکتینیک شایلیتیز )لب کشاورز(

این عارضه یک وضعیت پیش سرطانی است که معمولا در لب پایین ظاهر می شود.
تکه های فلس مانند روی لب، خشکی دائمی و ترک خوردن لب ها ممکن است دیده 

شود.
ورم لب و از بین رفتن خط لب نیز مکن است بروز کند.

اگر این بیماری درمان نشود، در نهایت به سرطان پوست تبدیل می شود.
  11- سرطان سلول های شاخی پوست

این سرطان ممکن است به صورت یک برآمدگی قرمز رنگ که خونریزی دارد و یا زخمی 
که بهبود نمی یابد، ظاهر شود. 

اغلب روی بینی، پیشانی، گوش ها، لب پایین، دست ها و دیگر مناطق در معرض آفتاب 
بروز می کند.

اگر زود تشخیص داده شود، درمان پذیر است.
  12- بیماری بوون 

نوعی سرطان پوست است که در سطح پوست بروز می کند و برعکس سرطان سلول های 
سنگفرشی است که به سمت داخل بدن رشد می کنند. 

در این بیماری، تکه های فلس مانند و قرمز رنگ روی پوست دیده می شود.
    13- سرطان سلول های بازال

شایع ترین نوع سرطان پوست و به راحتی قابل درمان است.
این نوع سرطان رشد کمتری دارد و اغلب در بزرگسالان رخ می دهد.

مشخصه این سرطان عبارت است از: وجود برآمدگی سفید و مومی شکل به همراه عروق 
خونی روی گوش ها، گردن و یا صورت.

همچنین این سرطان می تواند به صورت مسطح، فلس مانند، تکه های قهوه ای رنگ بر 
پشت، قفسه سینه و یا به ندرت زخم های سفید و مومی شکل باشد.

  14- ملانوم
این سرطان پوست شایع نیست و بسیار خطرناک است.

شایع ترین علامت ملانوما عبارت است از: تغییرات ظاهر خال ها و یا مناطق رنگدانه 
دار پوست. 

اگر تغییری در اندازه، شکل و یا رنگ خال پوستی شما بوجود آمد و خارش و خونریزی 
داشت، به پزشک مراجعه کنید.

ملانوما می تواند غیر از پوست، در اعضا و استخوان های بدن نیز  پخش شود.
اگر زود درمان را شروع کنید، می توانید از شر آن خلاص شوید.

    15- آب مروارید
یک منطقه کدر در عدسی چشم می باشد که راه ورود نور به شبکیه را می بندد.

تاری دید، درخشش چشم در اثر نور و دوبینی از علائم آب مروارید است. 
با گذاشتن کلاه و استفاده از عینک آفتابی در برابر نور خورشید، از بروز آب مروارید 

جلوگیری کنید.
  اجتناب از نورخورشید

- بین ساعات 10 صبح تا 5 بعدازظهر در خانه بمانید. 
  اگر از خانه خارج می شوید:

- کرم ضدآفتاب با SPF 30 و یا بالاتر به پوست خود بزنید.
- کلاه بگذارید.

- عینک آفتابی بزنید.
- پوستتان را با لباس مناسب بپوشانید.

- اگر متوجه علائم یکی از آسیب های پوستی که در بالا ذکر شد، گشتید، به پزشک 
متخصص پوست مراجعه کنید.
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سطوح بالای نوعی پروتئین کلیدی می تواند بیماران را در معرض خطر بالاتر بیماری 
کلیوی شدید قرار دهد.

 محققان بیمارستان مونت  سینای نیویورک دریافتند سطوح بیش از اندازه نوعی پروتئین 
سلول های کلیه را مجاب می کند خود را نابود کنند. با شناسایی این پروتئین دانشمندان هدفی 
را برای جلوگیری از تشدیدشدن بیماری مزمن کلیوی کشف کرده اند. بیماری مزمن کلیوی 
معمولا تا مرحله نهایی پیش می رود و سرانجام دیالیز یا پیوند کلیه را می طلبد. در حال حاضر، 
انتخاب های درمانی برای بیماری مزمن کلیوی محدودند و فقط محافظت نسبی را در مقابل 
این بیماری ارائه می دهند. در این مطالعه محققان دریافتند زمانی که ژن RTN1 بیش از 
حد بیان می شود یا این که بیش از حالت عادی فعالیت می کند، منجر به تولید سطوح بیش 
از حد پروتئینی به نام reticulon می شود. این موضوع به نوبه خود مکانیزم تولید پروتئین را 
در سلول های کلیه تغییر می دهد و این به معنای خودنابودی سلول های این عضو است. تیم 
تحقیقاتی در مطالعه بر روی موش ها و زمانی که آسیب به کلیه آن ها شدیدتر شد، بررسی کرد 
که چه ژن هایی بیشتر یا کمتر بیان می شدند. آن ها ژن هایی را یافتند که سطح بیانشان با شدت 
آسیب مرتبط بود که از آن میان می توان به RTN1 اشاره کرد. دانشمندان برای اطمینان یافتن 
از این موضوع که نتایج با بیماری کلیوی انسانی نیز مرتبط هستند، دریافتند تفاوت های ژنتیکی 
مشابهی در بیماری کلیوی انسانی وجود دارند. پیش از این تحقیق، ژن RTN1 هرگز در بافت 

بیماری کلیوی بررسی نشده بود.

آزمایش هوشیاری برای تشخیص بهوش آمدن بیمار در اتاق عمل

تشخیص زودهنگام سرطان لوزالمعده با آزمایش ادرار

ابزار دانشمند ایرانی و همکارانش برای حذف لخته خون در سکته مغزی تایید شد

تولید داروی هوشمند جدید برای کاهش التهاب

»انجمن سکته آمریکا« و »انجمن قلب آمریکا« برای 
نخستین بار استفاده از نوعی ابزار استنت بازیابی و 
همچنین نوعی دارو برای برداشتن لخته های خونی در 
بیماران سکته دارای لخته در شریان های خون مغزی 

را تایید کرد.
 دانشمندان با همکاری دکتر »آرش خالصی« از دانشگاه 
اندک  که  زمانی  دادند  نشان  سان دیه گو،  در  کالیفرنیا 
ساعاتی پس از بروز علائم سکته از داروی فعال کننده بافتی 
پلاسمینوژن )tPA( استفاده می شود، این دارو می تواند لخته 
را حل کرده و جریان خون به مغز را دوباره تثبیت کند. این 
امر موجب محدودشدن ناتوانی ناشی از سکته مغزی می شود.

انجمن سکته آمریکا همچنین استفاده از نوعی استنت 
بازیابی کننده )stent retrieval device ( را برای برداشتن 

لخته توصیه کرده است. این فرآیند شامل سوراخ کردن یک 
شریان در کشاله ران و واردکردن یک لوله سیمی نازک در 
مغز است تا زمانی که لوله به رگ  مسدودشده در یکی از 

شریان های بزرگ برسد.
در مکان مسدودشده، این لوله که مجهز به توری سیمی 
موسوم به استنت بازیابی کننده در یکی از سرهایش است، 
با فشار به درون لخته وارد می شود. در آنجا توری گسترش 
می یابد به طوری که لخته را در بر گرفته و این لخته هنگامی 

که لوله بیرون کشیده می شود، برداشته می شود.
اکثر  است که   tPA از استفاده  از  این درمان دشوارتر 
پزشکان می توانند در اتاق اورژانس از آن استفاده کنند؛ با این 
حال، فرآیند مزبور، یک مرکز تخصصی یا تجهیزات بهداشتی 

تخصصی را می طلبد.

در فرآیند استفاده از ابزار استنت بازیابی کننده، برداشتن 
لخته همچنین ظرف شش ساعت از شروع سکته انجام 
می شود؛ بنابراین در تعدادی از مناطق انجام آن دشوار است. با 
این حال، تحقیقات و بازبینی ها نشان داده استفاده از این ابزار 

بیش از خطرات بالقوه آن برای بیماران است.
 tPA تحقیقات جدید نشان داده استفاده از هر دوی داروی
و استنت بازیابی کننده هر چه زودتر به بیمار اعمال شوند، 

بهتر است.
ماه  هشت  طی  خالصی  آرش  همکاری  با  دانشمندان 
از  تعدادی  در  دریافتند  بالینی  آزمایش  انجام شش  با  و 
بیماران، چنانچه لخته پس از مصرف داروی tPA کماکان 
به مسدودکرن شریان آن ها ادامه دهد، استفاده از استنت 

بازیابی کننده کارآمد خواهد بود.

محققان داروی هوشمند جدیدی تولید کرده اند که التهاب ها را در محل های 
مشخص هدف گرفته و می تواند توانایی طبیعی بدن در مقابله با عفونت ها را افزایش 

و عوارض جانبی آن را کاهش دهد.
 مولکول بدیع ضدالتهابی محققان دانشگاه بن گوریون و دانشگاه کلورادو در زمان تزریق، یک 

داروی غیر فعال است، اما یک منطقه مشخص با التهاب بیش  از حد آن را فعال خواهد کرد.
اکثر دیگر داروهای ضد التهاب به طور اثربخشی از فرآیندهای التهابی جلوگیری می کنند، 
اگرچه این امر به شیوه ای غیر اختصاصی و در نقاطی از بدن از جمله مناطق هموستاز التهابی 
طبیعی رخ می دهد. به گفته دکتر پلگ رایدر از دپارتمان بیوشیمی و داروشناسی بالینی دانشگاه 
بن گوریون، تولید این دارو از این حیث حائز اهمیت است که جلوگیری از التهابات بدن به شیوه 
غیر اختصاصی، توانایی طبیعی بدن را در مقابله با عفونت ها کاهش میدهد که خود، یکی از 
عوارض جانبی رایج درمان های بیولوژیک ضد التهاب است. زمانی که از یک عامل ضد التهاب 

غیراختصاصی استفاده می شود، هر بیماری که از التهاب موضعی رنج می برد، ممکن است در 
معرض عفونت های محتملی در نقاط دورتر بدن مانند ریه ها و بیماریهای خطرناکی مانند سل 
قرار بگیرد. این خطر به طور عمده متوجه بیماران با سیستم ایمنی ضعیف و همچنین بیماران 
مسن یا بیماران تحت شیمی درمانی به عنوان بخشی از فرآیند درمان سرطان، خواهد بود. 
مولکول پروتئین در واقع یک ترکیب کایمرایی متشکل از دو دامنه است که هر دوی آنها در 
خانواده التهابی قوی سیتوکاین IL-1 ریشه دارند. اولین قسمت این پروتئین، بخش کارکردی 
مولکول را همانگونه که در سلول های زنده طبیعی رخ می دهد، غیر فعال نگاه داشته و به یک 
منع کننده طبیعی قوی IL-1 متصل می شود.  زمانی که این پروتئین با آنزیم های ملتهب کننده 
برخورد می کند، مولکول از هم شکافته و بخش کارکردی آن فعال می شود.  رایدر به همراه دکتر 
الی لوییس از دانشگاه بن گوریون و پروفسور چارلز دینارلو از دانشگاه کلورادو، یافته های خود را 

در یک موش آزمایشگاهی با التهاب موضعی نشان دادند. 

تلاش محققان جهاد دانشگاهی برای التیام 
زخم های دیابتی با سلول درمانی

معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی واحد علوم پزشکی تهران گفت: پژوهشگران 
و محققان این مجموعه در تلاشند تا با استفاده از سلول درمانی، زخم های مزمن به 

ویژه در مبتلایان به دیابت را التیام بخشند.
 دکتر سید مهدی طبایی با اشاره به اینکه ما با تمام توان و ظرفیت در تلاش هستیم تا از 
فناوری های جدید و به روز دنیا مثل بیورزونانس بهره بگیریم، افزود: این گونه فعالیتها از جمله 

طرح های پژوهشی مجموعه است که امیدواریم در آینده به نتیجه برسند.
وی ارائه بسته های درمانی مناسب به کسانی که دارای زخم مزمن هستند را مهمترین 
هدف این مجموعه برشمرد و گفت: تیم چند تخصصی مجموعه شامل اورتوپد، جراح، پوست، 
عفونی، فیزیوتراپ و رادیولوژیست و کارشناسان مجرب در حوزه زخم در تلاش هستند تا با 
پیدا کردن راه های مناسب گامی ارزشمند در درمان زخم های بدخیم بردارند.  طبایی با اشاره 
به اینکه وکیوم تراپی روشی است که برای درمان زخم های مزمن استفاده می شود، اظهار کرد: 
استفاده از خلاء، شیوه درمانی جدیدی برای بهبود ضایعات مختلف از جمله زخم های مزمن 
است.وی اظهار کرد: ایجاد خلاء با فشار منفی روی بافت زخم سبب افزایش قدرت خون رسانی 
و تغذیه بافت زخم در حال ترمیم می شود و در مجموع با کاهش بار عفونی حاصل از پاک سازی 
ذراتی که بر روی زخم هستند، منجر به بهبود زخم می شوند.معاون پژوهشی جهاد دانشگاهی 
واحد علوم پزشکی تهران با اشاره به اینکه وکیوم تراپی به عنوان یک روش کمک درمانی 
برای التیام زخم های مزمن استفاده می شود، گفت: برای بهبود زخم های صعب العلاجی که به 
درمان های معمول جواب نمی دهند، از ابزارها و وسایل مختلفی کمک گرفته می شود که یک 
از آن ها وکیوم تراپی است. طبایی با اشاره به استفاده از روش درمانی وکیوتراپی بومی اظهار 
کرد: خوشبختانه یکی از شرکت های دانش بنیان ایرانی با تحقیق و پژوهش توانسته است 
دستگاه مربوط به وکیوم تراپی را بازسازی کند.وی با اشاره به اینکه نوع بومی شده ایرانی این 
دستگاه طراحی شده است، گفت: شرکت های دانش بنیان وابسته به دانشگاه صنعتی اصفهان با 
مشارکت مرکز تحقیقات جهاد دانشگاهی این دستگاه را بومی سازی کردند که در کلینیک زخم 
جهاد دانشگاهی آماده بهره برداری است.طبایی گفت: ماگوت تراپی یک روش دیگر برای درمان 
زخم های مزمن و لاعلاج است و در این روش با استفاده از لارو نوعی مگس به ترمیم زخم های 
مزمن می پردازند.وی با اشاره به اینکه لارو مگس به صورت استاندارد در کشور تهیه شده است، 
گفت: اولین کلینیک ماگوت تراپی استاندارد کشور در جهاد دانشگاهی راه اندازی شده و با بهره 
گیری از استادان مجرب دانشگاه علوم پزشکی تهران لاروهای پرورش یافته، قابل استفاده برای 
مداوای زخم ها هستند. طبایی با اشاره به اینکه محققان این مجموعه در حوزه زخم های دیابتی 
و مزمن کار می کنند، گفت: محققان جهاد دانشگاهی همواره در تلاش هستند تا بتوانند از 

تکنیک های جدید و به روز دنیا برای درمان زخم های بدخیم استفاده کنند.

شناسایی پروتئین عامل تشدید
  بیماری های کلیوی

دانشکده پزشکی ویل  تحقیقات جدید محققان 
بین  از آن است که مغز  نیویورک حاکی  کورنل در 
حالت های پایدار و ناپایدار به منظور حفظ هوشیاری، 
تعادل ایجاد می کند و این الگو می تواند از بیدار شدن 

افراد حین عمل جراحی جلوگیری کند.
تحقیقات گسترده ای که سال گذشته انجام شد، نشان داد 
که به طور متوسط در هر 19 هزار مورد، یک نفر در حین 
بیهوشی های عمومی به هوش می آید. همچنین ممکن 
می شود،  استفاده  فلج کننده  داروهای  از  که  زمانی  است 
موضوعات  این  نشود.اگرچه  درک  فرد  هوشیاری  سطح 
می توانند دستخوش تغییر قرار بگیرند زیرا شواهد متعددی 
وجود دارد که پایداری فعالیت مغز می تواند زمانی را که فرد 
دیگر تحت بیهوشی نیست، نشان داده و پزشکان را قادر 
به انجام عکس العمل ویژه در مقابل آن کند.محققان برای 
ثبت فعالیت های مغزی چهار میمون که تحت دو نوع ماده 

بیهوشی رایج قرار گرفته بودند، از شبکه ای از الکترودهای 
فلزی استفاده کردند که مستقیما بر روی مغز قرار می گیرند. 
آن ها سپس با استفاده از مدلسازی رایانه ای مبتنی بر نظریه 
سیستم های دینامیک، پایدار بودن این فعالیت را آزمایش 
کردند.بر اساس این نظریه، سیستم های پایدار با بازگشت به 
یک مرحله اولیه، جایی که سیستم های ناپایدار عملکردی 
کاملا نادرست دارند، می توانند به تغییرات پاسخ دهند. به 
نظر می رسد مغز میمون ها در زمان بیداری، مابین حالت 
پایداری و ناپایداری ریاضیاتی قرار دار. اما وقتی آن ها تسلیم 
داروی بیهوشی شدند، فعالیت مغز آنها پایداری بیشتری 
نشان می دهد.پژوهشی که در ماه آوریل انجام شده بود، 
نشان داد که یک افزایش کوچک در پایداری که در آن 
فعالیت مغز برای چند صد میلی ثانیه ثابت باقی می ماند، برای 
درک هوشیارانه رویدادها لازم است. اما تحقیقات دانشمندان 
حاکی از آن است که اگر این زمان بیش از حد طولانی شود، 

فرد بیهوش خواهد شد.در مقابل، مدلسازی نشان می دهد که 
پخش شدن بیش از اندازه سیگنال ها هم می تواند دلیلی برای 
از دست دادن هوشیاری باشد. پزشکان در حال حاضر می 
 )EEG( توانند از روش هایی مانند الکتروانسفالوگرافی مغز
برای اطمینان از اینکه بیمار همچنان بیهوش است، استفاده 
کنند. اما سیگنال هایی که این سیستم های رصد فعالیت 
مغزی شناسایی می کنند، با عمق بیهوشی تغییر می کنند و 
حتی برای برخی داروهای مشخص کاربرد ندارند. برای مثال 
روش EEG، فعالیت مغزی کسی که با مسکن کتامین کاملا 
از هوش رفته را همانند فردی در بیداری کامل نشان میدهد.

آزمایش  و  ثبت  صورت  در  که  باورند  این  بر  محققان 
پایداری فعالیت مغز در زمان واقعی، متخصصان بیهوشی 
قادر خواهند بود تا با دقت و صحت بیشتری میزان هوشیاری 
فرد بیهوش شده را ارزیابی کرده و حالت بیهوشی را برای 

مدت زمان مورد نیاز، حفظ کنند.

دانشمندان انگلیسی نوعی آزمایش ساده ادرار را برای شناسایی زودهنگام سرطان 
لوزالمعده ارائه داده اند که می تواند جان صدها نفر را نجات دهد.

محققان بر این باورند سه پروتئین را شناسایی کرده اند که هشدارهای زودهنگام را با دقت 
بیش از 90 درصد ارائه می دهند.

این کشف می تواند به آزمایشی غیرتهاجمی و ارزان برای غربالگری افراد در معرض خطر بالای 
پیشرفت سرطان لوزالمعده ختم شود. دانشمندان موسسه سرطانی بارتز در دانشگاه کوئین مری 
لندن دریافتند که سه پروتئین می توانند معمول ترین نوع سرطان لوزالمعده را در مراحل اولیه 
شناسایی کرده و بین سرطان و شرایط التهابی مزمن pancreatitis تمایز قائل شوند؛ این در 

حالی است که تشخیص این دو شرایط از یکدیگر دشوار است.
محققان حاضر همواره به دنبال ارائه نوعی آزمایش تشخیصی ادرار بوده اند که مزیت های 
فراوانی بر استفاده از آزمایش خون داشته باشد. ادرار مایع کمتر پیچیده ای در مقایسه با خون 
است و می توان آن را به صورت مکرر و غیرتهاجمی آزمایش کرد.محققان حاضر 488 نمونه ادرار 
را بررسی کردند که 192 مورد از این نمونه ها متعلق به بیماران مبتلا به سرطان لوزالمعده بود، 
92 مورد مربوط به بیماران مبتلا به pancreatitis و 87 مورد نیز متعلق به داوطلبان سالم 
بود. همچنین 117 نمونه دیگر متعلق به بیماران با بیماری های خوش خیم و اولیه کبد و کیسه 

صفرا بود. از تمامی بیماران آزمایش شده که شامل زنان و مردان بودند، بر اساس اطلاعات 
و عملکرد زیستی در تحلیل های آماری سه پروتئین REG1A، LYVE1 و TFF1 برای 
تحلیل انتخاب شدند. دانشمندان دریافتند سطوح هر یک از این سه پروتئین در بیماران مبتلا 
به سرطان لوزالمعده افزایش یافته بود در حالی که بیماران مبتلا به pancreatitis مزمن دارای 
سطوح بسیار پایینی در مقایسه با بیماران سرطانی بودند. گفته می شود این یافته ها می تواند 
تاثیرات مهمی بر میزان زنده ماندن بیماران داشته باشد. در حال حاضر، بیماری بیماران مبتلا به 
سرطان لوزالمعده زمانی تشخیص داده می شود که سرطان در مراحل پایانی است اما چنانچه این 
بیماری در مرحله دوم تشخیص داده شود، نرخ بقا 20 درصد است و چنانچه در مرحله نخست 
شناسایی شود، شانس زنده ماندن برای بیماران مبتلا به تومورهای بسیار کوچک می تواند تا 60 
درصد افزایش یابد.  دانشمندان این یافته ها را بسیار هیجان انگیز توصیف کردند و امیدوارند نتایج 
بدست آمده آن ها را به سوی ارائه درمان های جدید برای سرطان بدخیم لوزالمعده راهنمایی کند 
تا آن ها بتوانند پس از تشخیص آن را درمان کنند.  لوزالمعده غده ای صورتی رنگ است که 
درست در پشت معده قرار گرفته  است. سر این غده در خم دوازده )اولین قسمت روده باریک( 
قرار گرفته و تنه و دم آن تا نزدیک طحال کشیده شده  است. لوزالمعده پشت بسیاری از اندام های 

شکمی قرا گرفته بنابراین دسترسی به آن مشکل است.

مراقبت های غذایی در روزهای گرم تابستان 
بهتر است در روزهای گرم تابستان تا حد امکان غذاها را در منزل تهیه کنید.

انواع مواد غذایی در فصل گرما به مراقبت های ویژه ای احتیاج دارد. نگهداری مواد غذایی 
مانند گوشت و مرغ: گوشت و مرغ که حساس ترین مواد غذایی هستند حتما باید به طور 
تازه تهیه شوند و اگر از این مواد باقی ماند می توان آنها را در فریزر منجمد کرد) اما به 

طور خام(.  
برلیانت بزرگمهر رئیس انجمن تغذیه تاکید کرد: افراد اگر مجبور هستند در رستوران های 
بین راهی در مسافرت ها از غذاها استفاده کنند بطور حتمی باید به رستوران  اطمینان 

کامل داشته باشند که غذای مانده به آنها عرضه نمی کنند.  
آثار مواد غذایی مانده: مواد غذایی مانده باعث عفونت گوارشی و سایر اختلالات می شود 
که این نوع بیماری می تواند برای فرد آزار دهنده باشد. استفاده از لبنیات و میوه جات در 
وعده های روزانه افراد می تواند روزانه یکی از وعده های غذایی خود را با خوردن نان، پنیر و 

هندوانه، یا گردو، طالبی، انگور و . . . سپری کنند.  
مراقبت  مواد غذایی در روزهای گرم تابستانی: 

باید بدانید در روزهای گرم تابستان تا حد امکان غذاها را در منزل تهیه کنید و مواد اولیه 
آن را در معرض محیط قرار ندهید تا آلوده نشوند. اگر دستگاه گوارش فرد به طور مکرر در 
معرض آلودگی قرار بگیرد دستگاه گوارش بدن ضعیف می شود که ممکن است شخص 
به عفونت ریه مبتلا شود.  چگونگی حفظ تازگی مواد غذایی با یخچال: با انجماد صحیح 
میوه ها و سبزی ها می توانیم در تمام فصول و طول سال آن ها را در دسترس داشته باشیم 
و به رژیم غذایی خود بیفزایم برای خرید کردن میوه ها نیازی به اضافه کردن نمک نیست. 

افزودن نمک احتمال از دست دادن مواد مغذی را افزایش می دهد.  
نکته ای دررابطه با سالم نگه داشتن نان: 

بهترین راه برای نگهداری طولانی مدت نان،  قرار دان آن در فریزر است. داخل محیط 
سرد فریزر، آب داخل نان منجمد می شود و زمانی که از نان رفع انجماد کنید، این ماده 

غذایی بدون بیات شدن به حالت خود بر می گردد. 
 ناگفته هایی برای تشخیص چای سالم و طبیعی:

از نشانه های چای خوب این است که چای طبیعی، سالم و بهداشتی سیاه و کدر 
نمی شود، یعنی اگر یک لیوان چای ایرانی مرغوب را حدود چند ساعت در لیوان بگذارید 
اگر طبیعی باشد تنها رنگ آن کمی مات می شود اما اگر طبیعی نباشد سیاه و ته نشین 

می شود. 

با خوردن دارو چه بلایي سر 
کبد خود مي آورید؟ 

کارهایی که کبد در بدن انسان انجام می دهد سم زدایی، ذخیره سازی مواد 
معدنی و پروتئین هاست و مصرف بیش از اندازه داروها و تجمع آنها بر روی کبد 

اختلال و آسیب رساندن به کبد می شود.
امیرحسین فقیهی، متخصص کبد و گوارش با اشاره به کارایی کبد و تاثیر داروها بر روی 
آن افزود: از کارهای مهم کبد سم زدایی است و سم های تولید شده در کبد از طریق صفرا 
و ادرار دفع می شود این دستگاه در سوخت و ساز بدن نیز شرکت دارد، چربی های خون 
و مواد قندی را ذخیره سازی می کند و آلبومین که یک پروتئین بسیار قیمت و حیاتی 

است در این دستگاه ساخته می شود و در دفاع بدن نقش بسزایی دارد.
وی در ادامه تصریح کرد: برای سالم نگه داشتن این سیستم رعایت غذاخوردن است، 
بسیاری از مواد غذایی و داروها هستند که باعث آسیب رساندن به کبد می شود و مصرف 
بیش از اندازه مواد غذایی که وزن را در بدن افزایش می دهد باعث چرب شدن کبد می 
شود و چربی در کبد رفته رفته تجمع پیدا می کند که در این میان می توان گفت، 
اختلال متابولیسم به وجود آمده است و قادر به خروج جدی از سلول نیست و باعث 

التهاب کبد می شود و نهایتا فرد را به نارسایی کبد دچار می کند.
فقیهی اظهار داشت: داروهایی هستند که با نظر پزشک به مدت کوتاه تجویز می شوند 
و ممکن است علی رغم ضرری که بر روی بدن دارند به طور مقطعی منافعشان بیشتر از 
مضرات آنها است، گرچه ممکن است عمر کبد با مصرف این داروها کم شود ولی صلاح 

مصرف در این است که حتی اگر کبد چرب شود از آنها استفاده کنند.
متخصص کبد و گوارش خاطر نشان کرد: متاسفانه خوردن بعضی مواد در جامعه غربی 
خیلی شایع است که این عامل باعث نارسایی کبد در آن جامعه شده است و در این 
میان بیماری هایی که گریبان گیر جامعه است، عبارتند از التهاب کبد، کبد چرب و حتی 

می تواند منجر به سرطان کبد شود.

آسیبهای پوستی در اثر خورشید
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اجتماعی ۶

دلایل خوب برای مسافرت رفتن
یک روش مناسب برای اینکه بفهمید روح و روان تان خسته شده و به تعطیلات 
نیاز دارید، این است که آخرین سفرتان را به خاطر بیاورید. اگر با یادآوری آن 
لبخند به لبان تان نشست و به خاطر آوردید که بعد از سفر چقدر سرزنده شده 
بودید، بهتر است چمدان هایتان را ببندید. مطمئن باشید بوی دریا، صدای موج 
ها، درخشش نور خورشید روی امواج، صدای باد پیچیده در چمن و سبزه و 
غیره نه تنها سرحال تان می آورد، بلکه برای سلامتی تان نیز لازم و ضروری 
است. رفتن به کنار دریا، گشت و گذار در کوه و دشت و یا رفتن به باغ خصوصی 
خود و فامیل هایتان برای سلامتی روح و جسم تان مفید است. هم اکنون که 
فصل تعطیلی مدارس است، زمان مناسبی برای بستن چمدان ها و سفری کوتاه 
می باشد. در این مطلب چند فایده ی مسافرت رفتن برای سلامتی را با هم 

مرور می کنیم.  
سفر بروید و باک ویتامین D بدن تان را پر کنید

حالا که هوا آفتابی است و خورشید با مهربانی تمام می تابد، چمدان ها را ببندید و به دل 
طبیعت بزنید. چون بهترین زمان برای افزایش میزان ویتامین D بدن است.  

بهتر است بدانید که طبق آمارهای بدست آمده حدود 80 درصد ایرانی ها دچار کمبود 
ویتامین D هستند. حتما می دانید که این ویتامین با جذب اشعه های نور خورشید 

توسط پوست ساخته می شود.  
ویتامین D نقش مهمی در سلامتی بدن دارد و باعث حفظ سلامت استخوان ها )افزایش 
استحکام استخوان، رشد، جذب کلسیم و غیره(، بهبود عملکرد عضلات بدن، کاهش 
خطر بروز بیماری های قلبی عروقی، فشار خون بالا، بیماری ام اس، چاقی مفرط و 

دیابت می شود. 
بنابراین متوجه می شوید که با یک ویتامین مهم از نظر تاثیرگذاری مواجه هستید. به 
عقیده متخصصان، این ویتامین همچنین در درمان برخی از بیماری های پوستی مانند 

پسوریازیس یا بیماری داء الصدف و لک و پیس )پیسی یا برص یا ویتیلیگو( موثر است.
 نیازی نیست که ساعت ها در مقابل نور آفتاب دراز بکشید تا ویتامین D لازم جذب شود 
و از خواص آن بهره ببرید. کافیست که صورت و دست هایتان به مدت حدود ده دقیقه 

در معرض تابش نور آفتاب باشد. 
زمانی که در سفر هستید، بیشتر در هوای آزاد قرار می گیرید و این مسئله باعث افزایش 

تماس نور خورشید با پوست شده و میزان ویتامین D بدن افزایش پیدا می کند. 
 البته نباید استفاده از کرم ضدآفتاب و محافظت از پوست در برابر نور خورشید را فراموش 

کنید. همین که در هوای آزاد و در معرض نور خورشید پیاده روی کنید، کافیست.
سفر بروید تا کیفیت خوابتان بهتر شود

زمانی که سفر می روید و به گردش و تفریح می پردازید، استرس هایتان به میزان زیادی 
فروکش می کند.  

در واقع توصیه می کنیم که چمدان ها را ببندید و به شهرها و مکان هایی که دوست 
دارید بروید. تفریح کنید. عجله ای برای رسیدن به مقصد نداشته باشید و از جاده ها و 
مسیر سفر لذت ببرید. در این صورت بدن تان استراحت می کند و به آرامش می رسد. 

 تفریح و گشت گذار جسم تان را خسته می کند و روحتان را شاداب. بنابراین خواب با 
کیفتی را تجربه می کنید.  

علاوه بر این، قرار گرفتن در معرض هوای آزاد و نور آفتاب باعث افزایش ترشح ملاتونین 
)هورمون خواب( می شود و خواب راحتی را برایتان فراهم می کند.  

سفر بروید تا روح تان سبک شود
بعد از یک هفته تعطیلات و گشت و گذار به قدری انرژی مثبت نصیب تان می شود که 

می توانید بقیه سال را با سرزندگی بیشتری تلاش کنید. 
 در واقع تعطیلات و سفر باعث افزایش احساس آرامش و رفاه می شود. زمانی که بدن در 
هوای آزاد و در معرض نور خورشید قرار می گیرد، آندورفین بیشتری ترشح می کند. این 

هورمون باعث ایجاد حس آرامش و لذت می شود. 
 شما در سفر می توانید با افسردگی فصلی و مشکلات ریز و درشت زندگی عادی خود 

خداحافظی کرده و روح تان را سبک کنید.
  سفر بروید تا استرس و اضطراب تان کم شود

ترشح آندروفین همچنین باعث مقابله با استرس و اضطراب می شود. 
 حتما می دانید که استرس باعث فعال شدن رادیکال های آزاد شده و زمینه را برای بروز 

بیماری ها و پیری زودهنگام پوست آماده می سازد.  
سفر بروید تا دردهایتان تسکین یابد

هورمون آندروفین مانند یک ماده ی مخدر طبیعی عمل می کند و برای بدن و تسکین 
دردها مفید است. 

اگر در ناحیه کمر، شانه ها و دیگر مناطق بدن احساس درد می کنید، زمان آن رسیده 
که سفری داشته باشید. البته منظورمان دردهای روزمره و ساده ای است که برای همه 

پیش می آید.  
اگر از بیماری خاصی رنج می برید، حتما قبل از هر گونه سفری با پزشک خود مشورت 

کنید .  
سفر بروید تا صمیمیت خانوادگی تان بیشتر شود

اگر زندگی زناشویی تان تکراری و خسته کننده شده است یک سفر دو نفره ترتیب دهید. 
 گشت و گذار و تفریح و افزایش آندورفین باعث افزایش میل جنسی شده و احساسات 

عاشقانه تان را تحریک می کند.  
سفر بروید تا تحرک بدنی تان زیاد شود

هر روز که می گذرد، محققان بیشتر به فواید ورزش و تحرک بدنی پی می برند. سفر 
کردن یکی از روش های دل انگیز برای افزایش تحرک بدنی است.  

دید و بازدید از اماکن دیدنی هر شهر، پیاده روی، دوچرخه سواری، رفتن به کنار دریا، شنا 
و غیره جزو کارهای رایج در هر سفری است. 

 تمام این کارها باعث افزایش تحرک بدنی شما شده و برای سلامتی تان مفید است.
   سفر بروید تا اکسیژن بدنتان بیشتر شود

انسان به هوا نیاز دارد، البته هوای تازه و پاک. توصیه می کنیم بعد از یک روز کاری حتما 
کمی پیاده روی کرده و هوا بخورید. 

 سفر کردن برای افزایش اکسیژن بدن بسیار موثر است. توصیه می کنیم مکان های 
خلوت و شهرهایی که هوای سالمی دارند را برای گشت و گذار انتخاب کنید. 

 وقت گذراندن در بیرون از منزل و قرار گرفتن در معرض هوای پاک و سالم باعث می شود 
که اکسیژن بیشتری به مغز برسد. 

این کار همچنین باعث سبک شدن روح شده و احساس نشاط بیشتری ایجاد می کند. 
 

معاون وزیر آموزش و پرورش خبر داد؛

توزیع کتابها از 15شهریور
معاون وزیر آموزش و پرورش از اتمام آماده سازی کتب درسی خبر داد و گفت:  

عملیات چاپ کتب آغاز شده و کتابها به مرور زیرچاپ می روند و به استانها 
ارسال می شوند.

حجت الاسلام والمسلمین محی الدین بهرام محمدیان با بیان اینکه از نیمه دوم شهریور 
توزیع کتابهای درسی را شروع خواهیم کرد اظهار کرد: امسال در طرحی آزمایشی ثبت 
نام کتب پیش دانشگاهی در کشور و کتب ابتدایی در شهر تهران به صورت اینترنتی 

انجام شد.
وی افزود: کتابهای دوره اول و دوم متوسطه همراه با اجزای بسته آموزشی از طریق 

کتابفروشی ها توزیع خواهد شد.
رئیس سازمان پژوهش و برنامه ریزی آموزشی درباره وضعیت برنامه درس ملی در برنامه 
ششم توسعه گفت: در برنامه ششم توسعه با توجه به سیاستهای ابلاغی مقام معظم 
رهبری، یکی از اقداماتی که حتما مدنظر است بحث تداوم تحول در آموزش و پرورش 

است.
محمدیان ادامه داد: انتظار داریم امکانات لازم برای ایجاد موقعیتهای یاددهی و یادگیری 
بر اساس برنامه درس ملی در آموزش و پرورش انجام شود و برنامه ششم بتواند این 

امکان را فراهم کند.
وی درباره آموزش ضمن خدمت معلمان نیز اظهار کرد: تربیت مدرسان استانی در تهران 
آغاز شده و دهه آخر مرداد دوره های ضمن خدمت معلمان پایه پنجم و نهم که کتاب های 

جدیدالتالیف دارند، کلید می خورد.

فعالیت های جهاد دانشگاهی در زمینه غنی 
سازی معنوی فضاهای مجازی ارزشمند است

 

معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم عنوان کرد: فعالیت های جهاد 
دانشگاهی در زمینه غنی سازی معنوی فضاهای مجازی ارزشمند است.

به گزارش پایگاه خبري پلیس ، سرهنگ "احمد صادقی" در آستانه 16 مرداد سالروز 
تاسیس جهاد دانشگاهی گفت: این نهاد انقلابی از جمله نهادهایی است که نقش 
مهمی در دانشگاه ها دارد و می تواند فعالیت های دانشجویان را در عرصه های مهم 

اجتماعی ساماندهی نماید.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم تصریح کرد: یکی از مشکلات جدی که 
امروزه گریبانگیر نسل جوان و به ویژه دانشجویان در جامعه شده وجود آسیب های 
اجتماعی در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی مختلف و ماهواره می باشد که 

ضربه های سنگینی از این آسیب ها متحمل می شویم.
وی ادامه داد:متاسفانه خواسته یا ناخواسته،شبکه های مجازی و ماهواره ها در دل 
خانواده ها رسوخ کرده و خانواده و جوانان ما را درگیر ساخته از این رو بهتر است 
فضای مجازی و شبکه های اجتماعی و ماهواره را تحت کنترل خود در بیاوریم و 

بسترها را فراهم کنیم تا از این فضا به طور مثبت استفاده شود.
سرهنگ صادقی خاطرنشان کرد:ما هر چه از این فضاها فاصله بگیریم باز هم دشمن 
نفوذ دارد چرا که یکی از طرح های مهم دشمن، ضربه زدن به کیان خانواده از طریق 
این فضاها می باشد در واقع جنگ نرمی که امروز دشمن ایجاد کرده تا داخل خانه ها 

و منازل ما نیز خاکریز زده است.
وی با تاکید بر ضرورت راهنمایی جوانان در جهت شناخت ابعاد این جنگ نرم 
گفت:باید تلاش شود جوانان از این آسیب ها دور بمانند تا درگیر مشکلات اخلاقی و 
کلاهبرداری های اینترنتی نشوند در این عرصه ما سعی کرده ایم با استفاده از امکانات 

جلوی این ضربه ها را بگیریم.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم عنوان کرد:معاونت نیروی انتظامی و 
پلیس فتا در زمینه فضای مجازی و شبکه های اجتماعی با پیشرفت های قابل توجه 
خود بر روی آسیب هایی که وجود دارد فعالیت کرده و در بحث کلاهبرداری ها و 
مسائل اخلاقی صد در صد دستگیری را داشته ایم هرچند بسیاری از این جوانان 
پس از دستگیری اذعان دارند که از جرم بودن این فعالیت ها بی خبر بوده و یا اینکه 

شناخت فعالیت های خود توسط پلیس را باور نمی کنند.
وی با اشاره به قابلیت ها و توانمندی های جهاد دانشگاهی در خصوص IT اظهار 
داشت:جهاد دانشگاهی می تواند در این عرصه با توانمندی های خود ما را در شناخت 
معضلات و آسیب های اجتماعی نهفته در فضای مجازی و شبکه های اجتماعی 

یاری رساند.
سرهنگ صادقی بیان کرد:با توجه به بسترهایی که وجود دارد ما دوست داریم با قشر 
دانشجویان تعامل بهتری در شناخت این آسیب ها داشته باشیم و جهاد دانشگاهی 
بهترین ظرفیت در این زمینه را فراروی تلاش های نیروی انتظامی در مقابله با آسیب 

های فضای اجتماعی قرار خواهد داد.
وی گفت:با رصد آسیب ها می توان تحت لوای یک برنامه جامع جوانان را از چنگال 
آسیب ها نجات داد تا در مسیر های انحرافی گرفتار نشوند واقعا بزرگ ترین مشکلات 

را این فضاهای مجازی رقم می زنند و حتی فضای عمومی را نیز درگیر می سازند.
معاون اجتماعی فرماندهی انتظامی استان قم خاطرنشان کرد: ریشه بدحجابی ها و 
پوشش های نامناسب و دیگر گرفتاری های ما چند سالی است که در فضای مجازی 
ریشه دارد ما تلاش می کنیم این فضا را کنترل کرده و با اطلاع رسانی جامع،مانع 

گرفتاری جوانان شویم.
وی گفت: متاسفانه حتی قشر دانشجو با اینکه از اقشار فهیم و نخبه جامعه هستند 
گاهی ناخواسته گرفتار این قضایا می شوند و بسیاری از مسائل را تشخیص نمی دهند 
انتظار ما از مسئولان جهاد دانشگاهی این است که با تعامل سازنده ما را در رصد 

کامل فضای مجازی یاری رسانند.
سرهنگ صادقی عنوان کرد:ما می توانیم از طریق پلیس فتا و معاونت اجتماعی 
نیروی انتظامی و همراهی جهاد دانشگاهی علاوه بر آشنا سازی جوانان و دانشجویان 
با معضلات فضای مجازی در جهت رصد این آسیب ها و مسائل اخلاقی و یا حتی 
انواع کلاهبرداری ها به قابلیت های خوبی دست یابیم و در این باره با برگزاری 
جلسات می توان با همدلی و همزبانی در جهت موفقیت در نجات جوانان دست 

یافت.

توصیه های راهور
وسیله نقلیه خود را براي سفرهاي تابستاني

 آماده و قبل از سفر کلیه سیستم هاي آن بخصوص 
ترمز، چراغها و سیستم خنک کننده موتور را بازدید نمایید. 

اداره آموزش فرهنگ ترافیک راهور قم

25 درس برای داشتن زندگی ساده تر 
 خوب زندگی کردن یک هنر است که در کنار در نظر 
گرفتن پارامترهای مادی و معنوی باید به عنوان یک 

دانش، آموخته شود.
» زندگی در واقع یک شوخی است، نه یک امر جدی، اگر 
آن را جدی بگیری، آن وقت رنج می بری، از افکارت رنج خواهی 
برد، زندگی مانند یک وزنه سنگین می شود و تو زیر بار آن خرد 
می شوی، آن گاه زندگی تمام نشاط خودش را از دست می دهد، 

تمام خنده هایش را. «  
خوب زندگی کردن یک هنر است که در کنار در نظر گرفتن 
پارامترهای مادی و معنوی باید به عنوان یک دانش، آموخته 
شود. اغلب ما سال های طولانی از عمر خود را صرف تلاش برای 
کسب موقعیت و ساخت زندگی بهتر و شرایط آرمانی می کنیم، 
حال آن که تعداد کمی هستند که در طول این تلاش مداوم 
و طی کردن مسیر و یا حتی در زمان رسیدن به اهداف مد 
نظرشان، از زندگی لذت می برند. شاید بهتر باشد برای درک 

بهتر جنبه های زیستن، ساده تر زندگی کنیم.
این عبارت شعارگونه که تحت عنوان ساده زیستی از کودکی 
به عنوان یک خصلت معنوی بیان شده است به راحتی قابل 
دسترس نیست. نمی شود یک شبه شیوه زندگی را عوض کرد، 
بلکه نیاز است همگی راهکارهایی را بشناسیم که به کمک آن 
بتوانیم بهنر و ساده تر زندگی کنیم. در نظر داشته باشید که 
قاعدتا لازمه »زندگی« داشتن سطح استانداردی از جنبه های 
مختلف است و منظور از زندگی ساده تر پایین آوردن پارامترها 
و حقیر شمردن زندگی نیست بلکه درک بهتر معنای زندگی 
است. زمانی که یاد بگیرید که ساده تر زندگی کنید، قادر هستید 
زمان بیشتری را به فعالیت هایی بپردازید که دوست دارید، 
بیشتر وقت خود را با افرادی بگذرانید که از هم نشینی با آن ها 
لذت می برید. از بسیاری از مسائل و درگیرهای جسمی و روحی 
آزاد می شوید و پیرامون شما را مباحثی پر می کنند که در واقع 

ارزشمند و یا ضروری هستند .
هدف اساسی ما از ساده کردن زندگی آن است که بسیاری 
از چیزهایی را که در حال حاضر زندگی روزمره اغلب ما را پر 
کرده اند )چیزهایی نظیر، عجله، استرس، افراد و کارهایی که 
مورد علاقه ما نیستند و یا حتی برای ما آزاردهنده هستند و 
فکرهای منفی( حذف کرده و در عوض فرصتی را برای فکر 

کردن، خلاقیت و ارتباط های موثر ایجاد کنیم.
قاعدتا هرگز نمی توانید این نظم را به طور قطع در زندگی 
خود ایجاد کنید زیرا که شما هم در این دنیای پر مشغله زندگی 
می کنید و در دنیای حقیقی پیرامون ما برای برآورده کردن 
برخی از نیازهای اساسی زندگی از قبیل داشتن یک سرپناه 
حداقلی، مجبور هستید که خود را درمعرض استرس و گاه 
کارهای طاقت فرسا قرار دهید. بنابراین ما هم در این مقاله قصد 
نداریم یک دنیا و زندگی رویایی را برای شما به تصویر بکشیم. 
تنها تلاش شده است با پیشنهاد کردن راهکارهایی، تا آن جا که 

ممکن زندگی را ساده تر دید و ساده تر زندگی کرد.
25 درس برای داشتن زندگی ساده تر

1- زندگی ساده به مفهوم اضافه کردن عناصر معنی دار به 
زندگی است که البته پیش از اضافه شدن این عناصر باید جای 
خالی برای آن ها باز کنید. در اطراف شما بسیاری اقلام غیر 
ضروری است که نه تنها از آن ها استفاده نمی کنید بلکه کماکان 
هزینه ای را صرف نگهداری آن ها می کنید. قاعدتا زندگی بدون 
پرداخت هزینه بابت اقلام غیرضروری نه تنها ممکن، بلکه 
دل پذیرتر خواهد بود. 2- قرار نیست به بهانه ساده کردن زندگی، 
فقیرانه و یا در شرایط حادتر حقیرانه زندگی کنید. هدف ایجاد 
تفاوت در نگاه شما در خصوص زندگی است. شما یک بار 
زندگی می کنید و بنابراین زمان و عمر شما بسیار ارزشمند و 
تکرار نشدنی است در نتیجه باید وقت خود را صرف چیزهای 
ارزشمند در زندگی خود کنید. 3- در کنار هنر »انجام دادن 
کارها« هنری فراموش شده هم وجود دارد: هنر »انجام نشده 
رها کردن کارها«! سادگی و بهره وری در زندگی به شدت متکی 

به حذف موارد غیر ضروری است.

4- پر واضح است که باید در مقابل وسوسه ها که هر ثانیه به 
سراغ شما می آیند مقاومت کنید و اجازه ندهید که نحوه زندگی 
کردن اطرافیان و یا تبلیغات پر زرق و برق رسانه ها شما را از این 

مسیر خارج کند.
]اغلب، نوع زندگی ما به خصوص وقتی که در این گوشه از 
دنیا زندگی می کنیم بسیار تحت تاثیر اطرافیان و دوستان و 
آشنایان است. بسیاری از اقلامی که در خانه های ما نگهداری 
می شود و حتی هر از چندی به روزرسانی می شود، تنها برای 
قرار گرفتن در معرض دید اطرافیان است در حقیقت با نمایش 
دارایی های اغلب غیر ضروری خود تلاش داریم برای مخاطبین 
خود این دید را ایجاد کنیم که زندگی بسیار خوبی داریم و 
خوشبخت هستیم و عجب آن که متاسفانه موفق می شویم و 
دقیقا به همین صورت در نگاه مخاطب خود قضاوت می شویم.

 نکته جالب و البته قابل تامل آن است که اکثر هموطنان ما 
بعد از مهاجرت و دور شدن از جمع کثیری از دوستان و آشنایان،  
زندگی متفاوتی را انتخاب می کنند و در خانه های شان دیگر از 
آن ویترین های کریستال و زرق و برق های غیر ضروری خبری 
نیست. 5- اگر می توانید کاری را انجام دهید به این معنا نیست 
که باید آن را انجام دهید! آن چه که در ملاقات با اطرافیان تان 
می بینید یا می شنوید، آن چه در شبکه های مجازی در صفحات 
مختلف دنبال می کنید قطعا بسیار هیجان انگیز و وسوسه کننده 
است. اما بلافاصله تصمیم نگیرید آن ها را به زندگی خودتان هم 
اضافه کنید. پیش از آن که در دام آن اسیر شوید اجازه دهید به 
این فکر کنید که آن ها فضای زندگی شما را اشغال می کنند. 
فضایی که می تواندکمک کند ذهن تان حرکت کند و ایده های 
جدید و موثری را جایگزین وسوسه های شیطانی کند! تمرکز 

خود را بر روی موارد با اهمیت و حیاتی قرار دهید.
6- چیزهایی که حواس ما را پرت می کنند بیش از آن چه فکر 
می کنیم اغواکننده و خطرناک هستند. این که ما زندگی مان 
را با این دل مشغولی های بی ارزش پر می کنیم، نشانگر ترسی 
است که از دنیای بدون آن ها )بدون تلویزیون، بدون شبکه های 
اجتماعی، بدون بازی های ویدیویی، بدون چت و موسیقی و 
…( داریم. خودتان را با شلوغی بیش از حد خسته نکنید. اجازه 
ندهید این دل مشغولی ها شما را از خود زندگی بازدارند. آن ها را 

کنترل کنید پیش از آن که شما را کنترل کنند.
7- اگر به تغییر علاقه مند نباشید و همه چیز را به روال عادی 

رها کنید، نمی توانید زندگی ساده تری داشته باشید.
به  هفته  آخر  مشابه،  کاری  مشغله  با  شما  همکار   -8
کوهنوردی می رود، در حال یادگیری یک نرم افزار تخصصی 
است و ایده های خلاقانه ای برای شروع کسب و کاری جدید 
دارد. شاید بارها برای شما پیش آمده باشد که خود را با چنین 
فرد یا افرادی در جمع همکاران و دوستان  خود مقایسه کنید. 
همواره در نظر داشته باشید که  اولویت ها خود به خود انجام 
نمی شوند. شما هستید که باید برای کارهای مهم تان وقت 
بگذارید. وقتی برای صرف کردن با بچه ها، وقتی برای کارهای 
خلاقانه، وقتی برای یادگیری و . . . برای ایجاد این وقت ها باید 
سایر چیزها را کنار بگذارید. با نه گفتن به چیزهای جذابی که 
چندان هم ضروری نیستند، می توانید وقت کافی برای کارهای 

واقعا مهم کنار بگذارید.
 یک شبه نمی شود شیوه زندگی را عوض کرد

 9- سحرخیز باش تا کام روا باشی. زودتر از خواب برخاستن 
واقعا مفید است. داشتن صبحی بدون استرس و عجله یک 

نعمت است که نباید از آن غافل شد.
10- برای آن که بتوانید کارهای جدید انجام دهید و در 
نتیجه سبک زندگی خود را عوض کنید باید عادت های جدید 
را جایگزین عادت های گذشته کنید. دور ریختن عادت ها و 

سیستم های قدیمی و ساخت عادات تازه کار دشواری است .
به عنوان یک پیشنهاد کارآمد برای ترک هر عادت چالشی 
30 روزه برای خودتان تعریف کنید شاید کار کمی ساده تر شود. 
مثلا 30 روز دوری از سریال های تلویزیون. قطعا نمی شود به 
یکباره در تمام ابعاد زندگی تغییر ایجاد کرد، صبور باشید و کار 

را مرحله به مرحله و با آرامش به پیش ببرید.
حل  را  ما  مشکلات  کردن،  خرید  بیشتر  و  بیشتر   -11
نمی کند. یک وعده خوراک بیشتر و یک برنامه تلویزیونی جدید 
صرفا حواس شما را پرت می کند و نه تنها مفید نیست بلکه 

می تواند بسیار مخرب باشد.
12- خرید کردن یک سرگرمی نیست، و مسلما نمی تواند 
درمان چیزی هم باشد. خرید )بی خود( تنها تلف کردن وقت و 

پول است و به زندگی شلوغ تری منجر می شود.
 13- شاید برای شما در طول سال بارها موقعیت سفر پیش 
آمده باشد اما هر بار به دلیلی آماده رفتن نیستید. وقتی سبک تر 
سفر می کنید، آزادتر هستید، کمتر خسته می شوید و کمتر 
دچار استرس می شوید. این موضوع را می توانید به سفر زندگی 

هم تعمیم دهید.
14- تعداد چیزهایی که داریم یا چیزهایی که نداریم مهم 
نیست. مهم این است که کدام ها برای ما مهم و مفید هستند. 
داشتن 3 جلد کتابی که واقعا آن ها را بخوانید از داشتن 300 

جلد کتابی که به سراغ آن ها هم نمی روید بهتر است.
15- خلوت کردن فضای فیزیکی اطراف تان می تواند به 
ساده کردن و خلوت کردن فضای ذهن تان کمک کند. این 
شلوغی های بصری بیش از چیزی که فکر می کنید حواس ما را 

پرت کرده و به ما فشار می آورند.
16- زیادی فکر کردن یکی از شایع ترین منابع استرس و 
آشفتگی ذهنی است. نکته کلیدی این است که بفهمیم خود 
»مشکلی که داریم« مشکل ما نیست. مشکل اصلی ما زیاد فکر 

کردن به آن است. رهایش کنید و آزاد باشید.
17- مثبت بودن همیشه نتایج خوبی در بر خواهد داشت. 
پس پیش از این که با عصبانیت، رنجش و حسادت آن را تلف 
کنید به این فکر کنید که زمان شما تا چه اندازه ارزشمند و 

غیرقابل بازگشت است.
18- در رویاهای دیگران زندگی نکنید. و البته بدون دلیل و 

احتیاج برای خودتان رویای بی اساس نسازید.
19- ذهنی ساده تر و مثبت تر در هر زمان و مکانی با تغییر 
دادن شیوه تفکر قابل دستیابی است. چرا که استرس و آشفتگی 
حاصل نحوه واکنش شما است نه نتیجه واقعیت چیزهایی که 

با آن ها روبرو می شوید.
 قدرشناسی همواره برخورد با زندگی را ساده تر می کند

 20- ساده ترین راز شادی و آرامش در زمان حاضر این است 
که بگذارید همه چیز به همان شکلی که هست )و نه آن شکلی 

که شما ترجیح می دهید( باشد و از آن بهترین بهره را ببرید.
21- قدرشناسی همواره برخورد با زندگی را ساده تر می کند. 
برای  و  بردارید  مشکلات  از  گلایه  از  دست  وقتی  که  چرا 
مشکلاتی که ندارید شکرگزار باشید، شادی ساده تر به سراغ 
شما می آید. 22- اشتباه کنید، از اشتباهات تان درس بگیرید، 
به آن ها بخندید و به حرکت ادامه دهید. حتی یک دقیقه را 

هم برای چیزهایی که نمی توانید کنترل کنید به هدر ندهید.
23- وقتی هیچ چیز را شخصی نکنید، آزادی تمام وجود 
شما را در بر می گیرد. 24- صداقت ساده ترین مسیر پیشرفت 
است. اگر به دقت به ندای درون تان گوش دهید، همواره خواهید 
دانست که بهترین کار برای شما کدام است. همواره بهترین ها 

صادقانه خود را به شما نشان خواهند داد.
25- احساسی که از انجام یک کار مهم )و صادقانه( خواهید 
با  از احساسی است که  داشت، بسیار بهتر و کم استرس تر 

نشستن و آرزو کردن به شما دست خواهد داد.
ممکن است ایراد بگیرید که این همه دستورالعمل برای 
»ساده زیستی« زیادی بلند و طولانی است و خود نوعی نقض 
غرض است! باید به همه شماهایی که چنین فکری می کنید 

بگوییم که همه این ها تنها بسط دو قدم ساده است:
بدانید چه چیزهایی بیشترین اهمیت را برای شما دارند هر 

چه می توانید بقیه عوامل را حذف کنید.
اما خوراندن این دستورالعمل به جنبه های مختلف زندگی، 

کاری است که تنها خودتان باید انجام دهید. هشدار های 
انتظا می

هیچ گاه به بهانه طول نکشیدن 
کار، موتور سیکلت روشن خود را

 ترک نکنید.

چگونه کودکمان را کتاب خوان کنیم؟ 
    نه داشتن یک کلکسیون از رمان هاي نامدار در کتابخانه و نه هر هفته به شهرکتاب رفتن، هیچ یک نمي تواند از کودک تان یک 
کتابخوان حرفه اي بسازد. اگر خودتان با خواندن بیگانه باشید و اگر از تکنیک هاي ساده اي که مي تواند کودک شما را کتابخوان 
کند، بي خبر باشید، رسیدن به چنین آرزویي یا ممکن نمي شود یا انرژي و وقت زیادي از شما مي گیرد. براي اینکه عادت خواندن 
کتاب را در خون کودک تان تزریق کنید، مي توانید از این راهنما کمک بگیرید. پس از خواندن این متن خواهید فهمید که تربیت 

یک کوچولوي کتابخوان چندان هم دشوار نیست.
 زیاد حرف بزنید

اگر مي خواهید فرزندتان زود حرف زدن را یاد بگیرد و مهارت هاي کلامي اش تقویت شود، تا مي توانید با او حرف بزنید. کلماتي که از زبان شما 
خارج مي شوند، بیشترین تاثیر را بر رشد مهارت هاي زباني کودک تان مي گذارد. اگر مي خواهید حین کتاب خواندن، به رشد این مهارت در 
کودک تان کمک کنید، از چنین جملاتي کمک بگیرید: »واي! اینجا را ببین! چه کتاب هاي خوبي. چرا از توي این قفسه یکي شان را بر نمي داري 
تا با هم کتاب بخوانیم؟« مهم نیست که کودک تان به اندازه درک این جملات بزرگ شده یا نه. حتي اگر او همه حرف هاي شما را نفهمد، با کمک 

گرفتن از این جملات مي توانید بخشي از ذهنش را که مربوط به صحبت کردن است، به مرور فعال تر کنید.
  قصه را بازي کنید

اگر کودک تان تازه خواندن را یاد گرفته، برخي از جملات کتاب راکه مخصوص شخصیت 
خاصي هستند، با یک ماژیک شبرنگ مشخص کنید و از او بخواهید وقتي درحال بازي 

کردن نمایشي بر اساس آن داستان هستید، بخش هاي رنگي شده را با صداي 
خودش بخواند. به این طریق هم او را در فرآیند داستان خواني درگیر کرده اید و 

هم باعث شده اید لذت بیشتري از خواندن ببرد.
 به کلمات دست بزنید

وقتي حین کتاب خواندن انگشت تان را زیر کلمات حرکت مي دهید، به 
کودک تان مي گویید که این نشانه هاي بامزه به ظاهر بي معنا، مفهوم دارند 
و همان جملات زیبایي هستند که به گوش او مي رسند. شما با چنین 
کاري ولع او به خواندن در سال هاي آینده را بیشتر کرده و او را به این کار 

علاقه مند مي کنید.
 از کودک تان حرف بکشید

قرار نیست فرزندتان تنها با شنیدن جملات از آنها درس بگیرد. براي رسیدن 
به هدفي که نویسنده کتاب مد نظر داشته، باید کودک تان را به فعالیت بیشتر 

ترغیب کنید. براي مثال پیش از آنکه صفحه را بخوانید، 
عکس هایش را در مقابل کودک تان قرار دهید و 

از او چنین سوالي بپرسید: »به نظرت خرس 
کوچولو مشکلش را به چه شکل 
حل مي کند؟« کودک تان وقتي با 
مي شود،  مواجه  سوال هایي  چنین 

بیشتر با داستان درگیر مي شود و براي 
پاسخ دادن، خلاقیت بیشتري را به کار 

مي گیرد. گذشته از این، در صورتي که 
نظر او اختلاف زیادي با آنچه که در کتاب 
نوشته شده داشته باشد، وقتي ماجراي 

واقعي را در ادامه از زبان شما مي شنود، ذهنش 
براي به خاطر سپردن آن پیدا  آمادگي بیشتري 

مي کند.
   کتاب بسازید

از کودک تان بخواهید که داستاني را براي تان تعریف کند و آن را روي چند برگ کاغذ 
بنویسید. در هر برگه کافي است بخشي از داستان را که در سه ، چهار خط خلاصه شده، 

بیاورید و بعد از تمام شدن، از فرزندتان بخواهید نقاشي را که از نظرش با هر بخش مرتبط است، بالاي آن بکشد. حالا شما توانسته اید کتابي 
مخصوص به او را با کمکش طراحي کنید و انگیزه اش براي داستان پردازي را بالا ببرید.

  حق انتخاب دهید
پیش از آنکه کتاب خواندن را شروع کنید، کودک تان را با دادن حق انتخاب به او درگیر ماجرا کنید. براي مثال چند کتاب را از قفسه بیرون 
بیاورید و از او بپرسید که دوست دارد امشب کدام داستان را بشنود یا اینکه کدام داستان را دوست دارد اول بخواند. وقتي کودک تان با میل 

خودش وارد این بازي مي شود، توجه بیشتري به آنچه که برایش مي خوانید، مي کند.
  کلمه یابي کنید

وقتي کودک پیش دبستاني شما تنها چند حرف از الفبا را یاد مي گیرد، وقت آن رسیده که بازي کلمه یابي را شروع کنید. براي مثال 
اگر کودک تان حرف »ر« که نامش با آن آشنا مي شود را یاد گرفته، یکي از کتاب هایش را  بردارید و وقتي که کنار هم نشسته اید، از او 
بخواهید همه »ر« ها را پیدا کند. هر وقت کودک تان کلمه اي که این حرف در آن قرار گرفته را پیدا کرد، آن واژه را برایش بخوانید و 

تشویقش کنید.
 کتاب جوک برایش بخرید

براي فرزندتان جوک هایي ساده و مناسب سنش تعریف کنید و حتي با کمک کتاب هاي 
لطیفه که در شهرکتاب ها هست، به او چند جوک ساده که برایش جالب هستند، یاد دهید. 
کودک تان با تعریف کردن لطیفه هاي تکراري  خود در برابر دیگران، یاد مي گیرد که شکل 

دادن ساختار هاي تازه اي از جملات و عبارات را تمرین کند.
 قلنبه سلنبه حرف بزنید: نگرانید که کودک تان معناي برخي واژه ها را متوجه نشود و به 
همین دلیل وقت داستان خواندن، واژه ساده تري را به جاي آنها به کار مي برید؟ این تفکر 
را کنار بگذارید و با خیال راحت واژه هاي جدید را براي کودک تان بخوانید. کودکان عاشق 
تکرار شدن قصه ها هستند و وقتي براي چندمین بار واژه تازه اي که برایشان معنا کرده اید را 
مي شنوند، آن را ناخواسته وارد گروه کلماتي که به کار مي برند، مي کنند. به این ترتیب شما با 
گفتن چنین کلماتي فهم داستان را براي کودک تان سخت نکرده اید، بلکه به او امکان گسترده تر 

کردن دایره لغاتش را داده اید.
 امتحان بگیرید

نه اینکه در فضایي جدي از کودک تان در مورد سطرهاي خوانده شده 
امتحان بگیرید اما مي توانید در فضایي دوستانه 
و حین بازي، سوال هایي را در مورد داستان 
از او بپرسید؛ این سوال ها مي تواند 
در مورد بخش هایي که پیام اصلي 
داستان در آنها پنهان شده باشند یا 
اینکه از بخش هایي پرسیده شوند که مي دانید 
واژه هاي تازه در آنها به کار رفته اند. اگر کودک تان 
دقیقا از آن واژه ها استفاده نکرد، اشکالي ندارد؛ مهم این است 
که مفهوم آنها را درک کرده باشد و واژه اي جایگزین برایش پیدا 
کرده باشد. شما هم مي توانید پس از شنیدن توضیحاتش یک بله 
همراه با لبخند به او هدیه کنید و واژه مورد نظرتان را هم در ادامه به کار ببرید تا ملکه 

ذهنش شود.
 خسته نشوید: اگر کودک تان در هفته بارها از شما مي خواهد که یک کتاب را بخوانید، 
براي منصرف کردنش تلاش نکنید. مهم نیست که چند بار داستان را شنیده  است؛ شما 
مي توانید هزاران بار کتاب مورد نظر را برایش بخوانید و حتي تا جایي پیش بروید که تک 
تک سطر هاي داستان را از بر شود اما اجازه ندهید خواندن کتاب هاي تکراري، فرصت شروع 
کردن کتاب هاي تازه را از شما بگیرد. براي مثال مي توانید داستان کوتاه تازه اي را قبل یا بعد 

از خواندن کتاب دوست داشتني شروع کنید. 
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گزارش از: سینا رحیم پور

ناطق باز می گردد. تیتر این روز های روزنامه ها و رسانه های 
کشور خبر از بازگشت مردی می دهد که مدت ها بود روزه سکوت 
گرفته بود به قول خودش هیچگاه از سیاست دور نبوده، اما تصمیم 
گرفته بود در مسائل انتخاباتی ورود نکند و کاندیدا نشود. اما بعد از 
مدت ها علی اکبر ناطق نوری به صحنه ی سیاسی کشور برگشت 
و طی روزهای گذشته دیداری با نمایندگان رسانه ها و خبرگزاری 
های کشور برگزار کرد و در آن جدید ترین مواضع خود را بیان کرد 
به طوری که یکی از روزنامه ها از تیتر"ناطق جدید" برای این دیدار و 

صحبت های این فعال سیاسی استفاده کرد.
سال گذشته نیز در همین ماه مرداد رسانه های کشور خبر از 
بازگشت ناطق داده بودند، اما بعد از آن و تا سخنرانی وی در شب 
شهادت حضرت علی )ع( در حرم امام که از صدا و سیما پخش نشد، 
زیاد خبری از شیخ نور و مواضعش نبود تا اینکه چند روز پیشش در 
این دیدار ناطق نوری اعلام کرده است که هیچگاه زمین ننشسته و 

جلسات خصوصی خود را در یکسال اخیر برگزار می کرده است.

راه ناطق برای رسیدن به اعتدال
ناطق نوری سال 76 و قبل و بعد از آن تا سال های 84 با ناطق 
امروز فرق هایی دارد. سال 88 که خبرگزاری ها پرده از اتفاقی 
برداشتند که طی آن بعد از رد صلاحیت احمدی نژاد توسط وزارت 
اطلاعات برای تصدی شهرداری تهران، ناطق نوری طی یک تماس 
تلفنی با علی یونسی وزیر وقت اطلاعات از رد صلاحیت احمدی نژاد 

گله کرده و از او خواستار تایید وی شده است.
زمان زیادی نمی گذرد که این اتفاق صورت می گیرد و احمدی 
نژاد شهردار تهران می شود و سنگرش را برای حضور در انتخابات 
ریاست جمهوری در سال 84 آماده می کند و به نوعی احمدی نژاد 
پیروزی 84 خود را مدیون رایزنی سال 82 ناطق با یونسی برای 

تایید اوست.
اما زمان زیادی نمی گذرد که احمدی نژاد این لطف ناطق را در 
مناظره های سال 88 با بدی جبران می کنند و نمک خورده نمکدان 
را می شکند و در مناظره های انتخاباتی نام مصطفی پسر ناطق نوری 

را در کنار نام فرزندان هاشمی رفسنجانی می برد.
احمدی نژاد در میانه مناظره سال 88، نام فرزندان ناطق نوری را 
در کنار نام فرزندان هاشمی رفسنجانی قرارداد و پرسید چه می کنند؟

ناطق نوری فرصتی برای پاسخ می خواهدکه فرصتی به وی برای 
پاسخ دادن داده نمی شود و دوستان قدیمی وی نیز حمایتی از 
او نکردند تا دلخوری او و گوشه نشینی اش آغاز شود. همانقدر که 
احمدی نژاد در جدایی بدون خداحافظی ناطق نوری از یاران قدیمش 
نقش داشت، ناطق نوری در روی کار آمدن احمدی نژاد سنگ تمام 

گذاشت.

سکوت ناطق
در سال هایی که به عده ی زیادی از رجل سیاسی ایران از جمله 
ناطق نوری و خانواده اش اتهاماتی وارد شده بود او سعی کرد که 
سکوت کند و پیشتر در جلسه ای می گوید هیچگاه در این سال ها 
هم از میدان دور نبوده و جلساتش را داشته منتها سعی کرده بود که 

در رسانه ها حاضر نشود.
حتی ناطق نوری که طی یک رسم 18 ساله و از زمان ریاست 
مجلس به عنوان سخنران شب 21 ماه مبارک رمضان در حرم امام 

خمینی )س( بود بعد از سال 88 تصمیم می گیرد چند سالی حتی 
در این جلسات هم سخنرانی نکند تا سکوت ناطق بیش از پیش 

شنیده شود.
در سال های بعد از مناظرات انتخاباتی و ناراحتی تلاش زیادی 
شد تا علی اکبر ناطق نوری بار دیگر بر سر سفره اصولگرایان بنشیند. 
او اما دلخور از آنچه در دولت احمدی نژاد روی داد و اصولگرایان از آن 
دفاع کردند، کمتر علاقه ای به این نشست و برخاست ها نشان داد. 
حداقل انتظار ناطق نوری از یاران سابقش این بود که به دفاع از وی 
پرداخته و یا لااقل از محمود احمدی نژاد بخواهند تا سند و مدرکش 

را نشان دهد که اینگونه نشد.
اما این سکوت زیاد طول نمی کشد و ناطق در مصاحبه ای با هفته 
نامه نگاه پنج شنبه به انتقاد از خرافه گرایی می پردازد و همان سال 
در مراسمم شب قدر حرم امام رضا عده ای به مخالفت با او شعار سر 
می دهند. ناطقی که روزگاری از سوی اصولگرایان به ریاست شورای 
شورای نیروهای انقلاب اسلامی رسیده بود فاصله اش را با اصولگرایان 
حفظ می کند و سکوتش را می شکند و در پرهیز از افراط هایی که 

در چند سال اخیر اتفاق افتاده سخن می گوید.

نقش ناطق در انتخابات 92
بعد از دوره ی ریاست 8 ساله ی احمدی نژاد بر دولت ایران و 
تبعاتش حالا همه ی بزرگان به فکر تغییراتی برای پرهیز از افراط 
می افتند. وی در اظهار نظری در آبان 92 اعلام کرد که می توانستم 
کاندیدای ریاست جمهوری شوم حتی رای هم بیاورم، اما از آنجایی 
که عمر سیاسی ام به اتمام رسیده است کاندیدا نشدم. اما منظور 
ناطق از پایان یافتن عمر سیاسی ،فعالیت سیاسی اش نبود بلکه 
کاندیداتوری در انتخابات های کشور بود،چرا که زمانی که حسن 
روحانی کاندیدای انتخابات می شود ناطق نوری به همراه هاشمی 
رفسنجانی، سید حسن خمینی و رییس دولت اصلاحات ضمن 
تشکر از انصراف محمد رضا عارف از حسن روحانی حمایت می کنند 
تا روحانی رییس جمهور ایران شود.حالا مردی که سال 84 زمینه 
روی کار آمدن احمدی نژاد را فراهم کرده بود در مقابل وی و تفکرش 

می ایستند و در یک اتحاد از کاندیدایی حمایت می کند که با شعار 
اعتدال به میدان رقابت آمد و پیروز رقابت شد.

پس از پیروزی حسن روحانی نطق ناطق باز گشت و سال 93 
ناطق با انتقاد هایش از احمدی نژاد برگشت. شاید پیش از آن هم 
به گفته ی خودش از سیاست دور نبوده اما هیچگاه به انتقاد از رویه 

مدیریت احمدی نژاد در کشور انتقاد نکرده بود.

ناطق و نقد احمدی نژاد
شیخ نور در سال های پس از پایان ریاست جمهوری احمدی نژاد 
دست از انتقاد به رویه مدیریتی احمدی نژاد نکشید و بعد از بازگشت 
به مراسم های شب قدر به حرم در سال 93 انتقاداتی را نسبت به 

احمدی نژاد مطرح کرد.
ناطق نوری در این سخنرانی گفت: شخصی مسئولیتی را در 
کشور بر عهده می گیرد و هر طور دلش خواست بیت المال را خرج 
می کند، آن وقت می گویند تا زمانی که بر مسند است، مصلحت 
نیست جلوی او را بگیریم. وقتی هم که از مسندش کنار رفت می 
گویی حالا که رفته است و دیگر مرده را لگد نزنیم. پس کی و کجا 
می خواهیم حساب بیت المال را برسیم؟ مگر ما نمی گوییم شیعه 
و پیرو علی هستیم؟ امیر المؤمین علی )ع( که خطاب به کارگزاران 
خود می فرماید قلم خود را ریز کنید و کمتر در نوشتن کاغذ را حرام 
کنید. اگر حکومت علی اینگونه است، تکلیف ما که اینگونه حساب 

بیت المال را به حال خود رها می کنیم چیست؟
ناطق در سخنرانی دیگری درباره ی دلایل عدم شکایتش از 
احمدی نژاد برای اظهاراتش در مناظره های انتخاباتی 88 گفت: 
درست است که در مناظرات انتخاباتی 88 توهین شد، اما اشکال این 

نیست حال اشکال این است که چرا من پیگیر آن نشدم.
به این دلیل که اسم پسر من هم آورده شده بود وی شکایت کرد 
اما نقص قانونی و حقوقی مانع از این شکایت شد و وکیلی گفت: این 
اندازه که ایشان گفتند راه به جایی نمی برد که شکایت پسرم تبدیل 

به رنجنامه یی شد.
او در ادامه نسبت به اتهاماتی که به وی و خانواده اش وارد شد 

گفت:خواسته من این است که این نسبت های بدی که داده می شود 
مورد رسیدگی قرار گیرد؛ اگر این طور باشد که گفته شد، من 
صلاحیت رییس بازرسی رهبر معظم انقلاب، عضو مجمع تشخیص 
مصلحت نظام را ندارم و صلاحیت ندارم که در این مراسم صحبت 

کنم؛ عیب کار این است که این پرونده ها ابتر می مانند.
وقتی آدم وارد صحنه سیاسی می شود باید پیه این مسائل را به 
تن خود بمالد و مخصوصا اگر نخواهد تملق کسی را بگوید باید این 
هزینه ها را پرداخت کند اما مشکل کار این است که به این قضایا 
رسیدگی نمی شود. دروغ، چاپلوسی و تملق متاسفانه دارد نهادینه 
می شود و مساله دیگر اینکه نسل جدید نسبت به روحانیت و اسلام 

بدبین می شوند. 

مواضع شیخ نور در سال 94
ابتدای همین هفته لیستی توسط رسانه ها برای مجلس خبرگان 
مطرح شد که نام ناطق نوری نیز در آن به چشم می خورد و برخی 
از رسانه ها از تشکیل مثلثی انتخاباتی خبر دادند که تا این لحظه نه 
تایید و نه تکذیب شده است.از سویی دیگر ناطق نوری روز گذشته 
در جلسه ای با اصحاب رسانه و فعالان رسانه ای مواردی را مطرح 

کرد که قابل تامل است.
ناطق نوری در این جلسه از سیاست سازی به جای سیاست بازی 
سخن گفت و خاطر نشان کرد : هیچگاه نگفتم از عرصه سیاسی 
کشور خارج شده ام ولی از عرصه سیاست های اجرایی و شرکت در 

انتخابات کنارگیری کرده ام.
شیخ نور که رویه اعتدال را پیش گرفته است در این دیدار 
هشداری نیز به اصولگرایان و اصلاح طلباتن معتدل داد.وی گفت 
: زمانی که بنده مسوولیت داشتم یک سال و نیم مانده به انتخابات 
اجاق انتخابات را روشن می کردیم و شش ماه مانده به انتخابات 
کاندیداها را نیز اعلام می کردیم. من اعتقاد دارم هنوز چنین چیزی 
در جریان های سیاسی شکل نگرفته است، همه گروه ها برای مشورت 
سراغ من می آیند و من به آنها گفته ام سلانه سلانه می روید، این 
طور نمی شود. بنابراین این انتقاد به جریان های معتدل سیاسی کشور 
وارد است که هیچ برنامه مشخصی برای انتخابات ندارند. این در 
حالی است که من شنیده ام و از نشانه هایش هم مشخص است که 
برخی جریان های تندرو و افراطی که من آنها را قبول ندارم در برخی 
گروه های سیاسی با برنامه ریزی منسجم تری می خواهند در انتخابات 

مجلس آتی شرکت کنند.

بازگشت به عنوان بازیگردان یا بازیگر؟
انتخابات سرنوشت ساز محجلس شورای  کمتر از 7 ماه به 
اسلامی و خبرگان رهبری زمان باقی مانده است و گمانه زنی 
ها و رایزنی ها برای تشکیل اتحاد های انتخاباتی و سیاسی آغاز 
شده است.اصلاح طلبان که خود را هنوز متحد دولت می دانند 
نیم نگاهی هم به اصولگرایان معتدل برای اتحاد دارند تا سناریوی 
انتخاباتی 92 را در سال 94 نیز بار دیگر تکرار کنند با تشکیل 
اتحادی متشکل از افراد معتدل از نفوذ افراطیون به مجلسین 
جلوگیری کنند. اتحادی که به اتحاد نزدیکان اندیشه امام معروف 
شده است. چیزی که این روز ها و بعد از جلسات روز گذشته ناطق 
که به گفته ی خودش قبل از این هم بوده منتها رسانه ای نمی 
شده است، این است که ناطق نوری در این دوره می خواهد بر 
حرف خودش بماند و بازیگردان انتخابات آینده باشد و یا احساس 

تکلیف کند و به عنوان بازیگر حضور پیدا کند.

گفت و گو: عبدا... احمدی

عباسعلی منصوری آرانی، نماینده دوره نهم مجلس از حوزه 
انتخابیه کاشان و آران و بیدگل استان اصفهان و عضو کمیسیون 

امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی است.
وی دارای دکترای روابط بین الملل، فوق لیسانس مدیریت و فوق 
لیسانس علوم استراتژیک است. منصوری آرانی که از فرماندهان ارتش 
جمهوری اسلامی در دوران دفاع مقدس به شمار می رود از همرزمان 
شهید صیاد شیرازی است. این نماینده مجلس که در تقسیم بندی 
های جناحی، عضو فراکسیون اصولگرایان رهروان ولایت است که 
متشکل از حامیان گفتمان اعتدالی علی لاریجانی است. اما وی 

همچنان خود را نماینده ای مستقل از احزاب و گروه ها می داند.
استاد  و  جنگ  دانشگاه  رئیس  این  از  پیش  آرانی  منصوری 
دانشگاه دافوس، وابسته نظامی در سفارت عربستان و کل خاورمیانه 
و همچنین رئِیس اداره آموزش کل ارتش جمهوری اسلامی ایران 

بوده است.
در هفته ای که مجلس در تعطیلی به سر می برد و نمایندگان 
برای سرکشی به حوزه های انتخابیه خود به استان های شان سفر 
کرده اند، منصوری آرانی به کافه خبر آمد و با او درباره بررسی متن 
»برجام« در مجلس که حاصل توافق هسته ای ایران با گروه 5+1 
است و همچنین ترکیب مجلس دهم و نحوه مدیریت علی لاریجانی 
بر مجلس نهم و دلیل حملات اخیر تندروها به او  به گفتگو پرداختیم. 

متن کامل گفتگوی خبرآنلاین با وی  در زیر می آید:

»برجام«  به  که  گروه 5+1  و  ایران  توافق  متن  بررسی 
معروف شده است چه سیري را در مجلس باید بپیماید؟

برنامه جامع اقدام مشترک عقبه ای دارد که باید برای بررسی آن 
به 12 سال پیش بازگردیم و تمام فراز و نشیب های آن را بررسی و 
تحلیل کنیم.به قول آقای روحانی اگر روند مذاکرات را به یک بازی 
فوتبال تشبیه کنیم، این بازی از دقیقه یک شروع می شود و تا وقت 
اضافه ادامه دارد. یعنی از زمانی که داور سوت آغاز بازی را می زند 
تا زمانی که سوت پایان را می زند، همه این بازی باید تحلیل شود. 
همه این بازی در 19 یا 20 ماه گذشته اتفاق نیفتاده بلکه همه این 
بازی در 12 سال گذشته انجام شده است. به طوری که در دوره 
جدید، هم مربی، هم کاپیتان و هم بازیکن تعویض شده و تیم در 
مختصات مختلف، عملکردهای مختلفی داشته است. نهایتا شرایط 
کشور، شرایط منطقه و شرایط جهانی منجر به این شد که این این 

توافق انجام شود.
آنچه که ما الان تحت عنوان یک توافقنامه یا برنامه جامع اقدام 
مشترک در دست داریم، حاصل آن عقبه است. یعنی ممکن است 
در این رابطه سئوالات مختلفی مطرح شود. به عنوان مثال اینکه 
اگر قطعنامه های سازمان ملل علیه ما صادر نشده بود، آیا ما همین 
وضعیت را داشتیم و باز هم مذاکره می کردیم؟ پاسخ این است که 
اگر آن ها صادر نشده بود که بحث تحریم نیز مطرح نمی شد و لزومی 
نداشت که ما برای رفع تحریم امتیازاتی بدهیم و امتیازاتی بگیریم. 
به عبارتی باید روی این ها کار کنیم و حرف بزنیم. چون اگر شما 
بخواهید صرفا درباره 5 دقیقه آخر بازی صحبت کنید، اگر توپ به 
اوت هم برود، می گویند توپ چرا اوت شد؟ و یک کرنر هم که از 
دست بدهید، می گویند چرا کرنر از دست دادید؟ ولیکن وقتی کل 
بازی را تحلیل می کنیم، به تحلیل واقعی نزدیکتریم. اگر در مواقعی 
گل خورده ایم، باید دید شرایطمان چگونه بوده است و برای جبران 

آن گل خورده تلاش هایی کرده و گل هایی را زده ایم.
آقای روحانی می گوید ما در مذاکرات توافق وین، بازی را 3 بر 
2 بردیم. من با آقای روحانی هم نظر نیستم و می خواهم بگویم که 
اصلا 3 بر 3 شده ایم! اما در بعضی بازی ها شما 3-3 هم که بشوید 
برنده هستید. به خاطر اینکه خیلی وقت ها تیم شما با یک امتیاز هم 

به مرحله بعد صعود می کند.

البته حریف هم مهم است که چقدر قدرتمند باشد؟
 بله.

 مردم ما از بازی با آرژانتین در جام جهانی با اینکه یک بر 
صفر باختیم، راضی بودند، چون حریف قدری مقابل ما بازی 

می کرد. آیا این رضایت از توافق نیز موجود دارد؟
بله. من می گویم که در بدترین شرایط ممکن  3-3 شدیم. 
اما این 3-3 یک امتیاز حساس به ما داد که این امتیاز ما را به 
مرحله بعدی رسانده است. در مرحله بعدی، شکل و نوع بازی 

عوض می شود.

اگر به قول شما ما در این مذاکرات 3-3 شده باشیم، چرا 
آمریکا و غرب وارد بازی ای شدند که احتمالش این بود که ما 
3-3 شویم و بالاخره یک امتیازی که نیاز داریم برای مرحله 

بعد بگیریم؟ 
چون آنها هم در این مذاکرات موفق شدند. یعنی خیلی وقت ها 
دو تیم که با هم بازی می کنند با گرفتن یک امتیاز به هدفشان می 
رسند و بازی همان برد- برد می شود. با اینکه بازی مساوی است 
اما باز هم برد- برد است. شرایط ما با غرب همین شد. یعنی 3-3 
شدیم ولی هر دو بردیم. هم ما صعود کردیم هم آن ها جایگاه خود 

را مستحکم کردند.
صحبت این است که وقتی ما می گوییم 3-3 شده ایم. یعنی 3 
گل خوردیم . ولی این سه گل را چه زمانی دریافت کرده ایم؟ این 
مهم است. آیا این 3 گل را در 5 دقیقه آخر بازی خوردیم یا 5 دقیقه 
اول بازی خوردیم؟ این نکات وقتی مغفول می ماند، مشکل به وجود 
می آید و کسانی که طرفدار مربی قبلی هستند، انتقاد می کنند که 
چرا مثلا در این لحظه از بازی کرنر از دست دادید؟ و یا چرا پشت 
محوطه جریمه خطا کردید؟ و چرا وسط زمین اخطار گرفتید؟ در 

حالیکه همه این اتفاقات در کل این بازی رخ داده است.
اگر طرف پیروز بازی را آنالیز کند، می گوید آن گل هایی که 
خوردیم در چه دقایقی بوده است؟ با چه بازیکن ها و مربیانی بوده 
است؟شرایط بازی چگونه بوده است؟ من نمی خواهم تیم قبلی را 
مقصر قلمداد کنم، چون خیلی شرایط حاکم می شود که آن اتفاق 
می افتد. بنابراین ما باید برگردیم و همه این اتفاقات را یکبار مرور 
کنیم تا به شرایط فعلی برسیم.  از 19 ماه گذشته که دولت آقای 
روحانی روی کار آمد، شرایط منطقه ای و بین المللی ما هم تغییر 
کرد و اساسا آن نظم نوینی را که آمریکا زمانی دنبالش بود، کارآیی 
اش را از دست داده بود و نظم نوین با چینش قدرت های جدید در 
دنیا در حال شکل گیری است. در این نظم نوین ایران حتما یک 
بازیگر اصلی است و ایران باید بازی )نقش آفرینی( کند تا آن نظم 

نوین اتفاق بیفتد. 
اما در این میان، باید پرونده هسته ای ایران بسته مي شد تا وارد 
مرحله بعد شویم. به این دلیل می گویم که در مرحله بعد کلا بازی 

عوض می شود.
هم آمریکا این را می دانست و هم اروپا و هم خود ما داشتیم روی 
این موضوع کار می کردیم که ما الزاما باید وارد مرحله بعدی بشویم 
و آن مرحله بعد؛ مرحله ای است که نقش، بازی و شرایط ما متفاوت 
می شود اما برای رفتن به مرحله بعدی و عبور از این مرحله، پرونده 
هسته ای که توسط خود غربی ها به طور ظالمانه و بی جهت باز شده 
بود و دست و پا گیر هم بود باید بسته می شد. و گرنه چرا آمریکا باید 
به ایران که دشمن سرسخت آن است و او نیز دشمن ماست، کمک 
کند که تحریم هایش لغو بشود؟ چرا بخواهد کمک کند که ما در 
شرایطی قرار بگیریم که هر روز شاهد رفت و آمد مقامات اروپایی به 
کشورمان باشیم؟ بالاخره این آمد و رفت ها اقتدار ما را نشان می دهد 
که ایران به نقطه ای از اقتدار رسیده که آن ها به کشور ما می آیند. 

پس شرایط در حال تغییر است.

آمریکا می داند که در مرحله بعد، بدون حضور ایران چینش 
قدرت در منطقه اتفاق نمی افتد. پس باید ایران حضور داشته باشد. 
البته معنای این حرف این نیست که قرار است ما با آمریکا دست 
دوستی بدهیم. بلکه آمریکا می تواند در جایگاه خودش بازی کند، ما  
نیز در جایگاه خودمان بازی کنیم. مخالف هم باشیم و در عین حال 
روی موضوعاتی به صورت موردی به یکدیگر کمک کنیم. به عنوان 
مثال هم اکنون در دنیا بحث تروریسم و مبارزه با داعش و القاعده و 
طالبان یک بحث محوری است و دنیا نمی تواند با وجود این پدیده 
شوم، آرامش داشته باشد. پس همه باید دست به دست هم دهیم و 
ریشه تروریسم را بخشکانیم. شوخی بردار هم نیست. هوای مسمومی 

است که ممکن است همه ما را به یک اندازه مسموم کند.
آنچه که ما الان شاهد آن هستیم، بده و بستانی است که در آن 
ما داده ها و گرفته هایی داریم و هر دو طرف از این وضعیت به وجود 
آمده رضایت دارند. یک نقطه رضایت مندی به نام برجام شکل گرفته 
است که می تواند لنگرگاه تعادل باشد. به طوری که نصف این اهرم 
داخل زمین ماست و نصف دیگرش در زمین غرب و اگر خواسته 
باشیم آن را کم و زیاد کنیم، این لنگرگاه بهم می خورد و طرفین 

رضایت نمی دهند که این اتفاق بیفتد.
طبیعی است که شرایط پس از توافق در آمریکا و ایران شبیه به 
هم باشد. آنجا هم بازیکن ها و شرایط عوض شده است. 12 سال 
پیش جمهوری خواهان در آمریکا در قدرت بودند و خطاهایی که 
آن ها مرتکب شدند، بسیار بزرگ بوده است. یعنی وقتی که ما به 
وضعیت ثبات در افعانستان و عراق و همچنین آرامش منطقه خلیج 
فارس کمک می کردیم، از آن ها جواب بی اعتمادی گرفتیم که 
سرمنشاء آن بی اعتمادی ما را به این نقطه کشاند. پس عاملش آن ها 
بودند. اوباما هم می تواند همین حرف ها را به جمهوری خواه ها بگوید.

این روزها بحث های زیادی درباره تشکیل شدن یا نشدن 
دارد،  وجود  مجلس  در  "برجام"  بررسی  ویژه  کمیسیون 
تشکیل  این کمیسیون به کجارسید؟ نظر کمیسیون امنیت 

ملی و سیاست خارجی درباره تشکیل آن چیست؟
 دو بحث وجود دارد؛ قبل از رای گیری براي تشکیل چنین 
کمیسیوني می توانستیم درباره آن اظهار نظر کنیم. ولی وقتی رای 
گیری شد، دیگر ما حق چنین کاری نداریم. قبل از طرح موضوع 
تشکیل کمیسیون ویژه جا داشت که بگوییم موافق یا مخالف آن 
هستیم. ولی الان دیگر رای گرفته شده و ما همه باید به رای مجلس 
احترام بگذاریم. اما باید کاری کنیم که این کمیسیون، کارآمدترین 

کمیسیون باشد. 
نکته اساسی در تشکیل این کمیسیون این است که کمیسیون 
ویژه در اختیار یک جناح و دیدگاه خاص قرار نگیرد. چون اصلا 
سرنوشت آن تغییر پیدا می کند. از این رو باید بنشینیم یک تیم 

کارآمد را به صحن پیشنهاد دهیم.

یعنی فراکسیون ها براي اینکه ترکیب این کمیسیون در 
اختیار یک جناح قرار نگیرد، اعضا را پیشنهاد دهند؟

فراکسیون ها می توانند این کار را انجام دهند، اما یکی از عیب ها 
این است که موضوع با دید جناحی دیده شود.

کمیسیون امنیت ملی می تواند تیم مورد نظر خود را به 
کمیسیون ویژه معرفی کند؟

کمیسیون امنیت ملی سابقه ای دوساله با صدها ساعت گفتگو 
در ذهن خود دارد و هر یک از نمایندگان کمیسیون در طول این 19 
ماه افزون برصدها ساعت کار، با اعضای تیم مذاکره کننده نیز نشست 
هایي داشته، حرف ها را شنیده و گزارشات را خوانده اند. اما همه این 
تجارب چه می شود؟ توجه به این مسئله مهم است. ولی اینکه نقش 
کمیسیون امنیت ملی در کمیسیون ویژه چه خواهد بود، باید منتظر 

بمانیم تا کمیسیون تشکیل شود.

مصوبه مجلس برای الزام دولت به حفظ حقوق هسته ای 
منوط شده است به شورای عالی امنیت ملی. اگر این شورا 
برجام را تائید کرد، دیگر لازم نیست در مجلس این موضوع 

بررسی شود و نیاز به تصویب مجلس نیست؟ 
بر اساس قانون اساسی، هر آنچه که توافق نامه بین المللي باشد، 

باید در مجلس درباره آن رای گیری شود.

به نظر شما متن "برجام" یک توافق بین المللی محسوب 
می شود؟

چون اسم این متن برجام گذاشته شده است یعنی »برنامه جامع 
اقدام مشترک« و روی آن توافق نامه نوشته نشده است، این موضوع 
ابهام دارد. باید دید که آیا اگر اسم ها تغییر کند ولی محتوا توافق نامه 
ای باشد، توافق نامه قلمداد می شود یا نه؟ اگر این طور باشد تمام 
دولت ها در طول تاریخ می توانند اسم را عوض کنند و محتوا را دست 
نزنند و به مجلس نیاورند! در این حال چه کسی می تواند پاسخ گوی 
ملت باشد؟ پس دولت ها می توانند سرنوشت مملکت را به راحتی 
رقم بزنند؟ این در حالی است که قانون اساسی نخواسته این اتفاق 
بیفتد، بلکه قانون اساسی خواسته که مجلس به عنوان نمایندگان 
مردم در این قضیه دخالت کنند. بدون شک برجام یک توافق نامه 

است و مجلس باید درباره آن اظهار نظرکند.

برخي نمایندگان تاکید دارند که پاسخ مجلس به برجام باید 
»آري« یا »خیر« باشد و نمي توان در محتواي آن تغییري ایجاد 
کرد. اما از فحواي سخنان برخي دیگر نمایندگان چنین بر مي آید 

که مي خواهند محتواي متن را تغییر دهند. نظر شما چیست؟
درباره اینکه مجلس می تواند در متن دخالت کند، پاسخ، خیر 
است. چون این متن با لایحه و طرح که به مجلس بیاید و ما بندها 
را کم و زیاد کنیم، بسیار متفاوت است. در این صورت برای واو به واو 
این متن دوباره 6 کشور و ایران باید بنشینند و روی آن ها به توافق 
برسند. پس بنابراین مجلس می تواند بگوید که همین محتوا را قبول 

دارد یا ندارد و حق دخالت در متن را ندارد.

  اگه مجلس برجام را قبول نداشت چه کار باید بکند؟
 به تیم مذاکره کننده اعلام می کند که قبول ندارم.

 بعد، آن ها چه می کنند؟
 دیگر من فکر می کنم که اگر این را بگوید و این اتفاق رخ بدهد، 
دیگر شرایط کاملا متفاوت می شود و دیگر امکان ندارد این کشورها 

دوباره دور هم جمع شوند.

 با این فضایی که در کشور و مجلس وجود دارد، چقدر 
احتمال مي دهید که پاسخ مجلس به برجام »خیر« باشد؟

ببینید، چه ما در ایران، چه کنگره آمریکا و چه پارلمان اروپا هر 
کدام که به "برجام"  نه بگویند باید یک فشار بسیار سنگین را به 

عنوان هزینه بپذیرند.

آیا مي توان گفت که تندروهایي که امروز به تخریب آقاي 
لاریجانی روی آورده اند از تثبیت جایگاه وی در مجلس دهم 
واهمه دارند؟ آیا این اقدامات با هدف سیاسی و انتخاباتی 

صورت می گیرد؟
 وجود آقای لاریجانی مانع افراط گرایی است. چه در جناح چپ 
و چه در جناح راست. این افراطی ها احساس می کنند که با سرعت 
تمام می روند ولی در این راه، مانع و سدی وجود دارد به نام لاریجانی! 
فرق هم نمی کند از هر جناحی که با این سد روبرو شوند، می فهمند 
که باید سرعت ها را کنترل و تنظیم  کرد. اگر کسی می خواهد افراط 
کند، اول باید این مانع برداشته شود. لذا به سختی به این صخره می 

زنند که هر طور شده است از این مانع، عبور کنند.

اخبار
به اتهام آمران و دستوردهندگان حمله به اینجانب رسیدگی شود

انتظار علی مطهری از دستگاه قضایی
 نماینده مردم تهران با اشاره به برگزاری اولین جلسه دادگاه حادثه شیراز ابراز امیدواری 
کرد که در رسیدگی قضایی به این پرونده به اتهام آمران و دستوردهندگان حمله به وی و 

مسوولانی که در جلوگیری از این حادثه کوتاهی کرده اند نیز رسیدگی شود.
متن گفت و گوی علی مطهری با ایسنا به شرح زیر است:

*نظرتان درباره دادگاه متهمان حادثه شیراز چیست؟
من در دادگاه حضور نداشتم ولی خبرهای آن را دریافت کردم. در جلسه روز سه شنبه 
به اتهام افراد مرتبط با دانشگاه رسیدگی شده که البته من از آنها شکایتی نداشته ام و قرار 
است به اتهام مهاجمان در جلسه یا جلسات بعد رسیدگی شود. در مجموع تا امروز این 
حادثه خوب پیگیری شده است، برخلاف حوادث مشابه قبلی در کشور که پیگیری نمی شد 
و این گونه افراد و آمران آنها خود را در یک حاشیه امن احساس می کردند. در این زمینه باید 
از وزیر کشور، رئیس جمهور و رئیس قوه قضائیه که دستورات اکیدی صادر کردند تشکر 
کنم. دادگاه دیروز آن مقدار که من مطلع شدم خوب برگزار شده است،  باید دید در جلسات 

بعد چگونه عمل می شود.
*شما چه انتظاری از این دادگاه دارید؟

انتظار من این است که به اتهام آمران و دستوردهندگان حمله به اینجانب و نیز 
مسئولانی که در جلوگیری از این حادثه کوتاهی کردند نیز رسیدگی شود. جرم اینها 

سنگین تر از جرم چند جوان نادان است که ابزار دست دوستان نادان انقلاب قرار گرفتند.

*آیا این آمران و دستوردهندگان یا آن مسئولان، مشخص هستند؟
بله، در بازجویی ها برخی از دستوردهندگان مشخص شده اند و آنها هم معلوم است که از 
کجا دستور گرفته اند. برخی از اینها گفته اند ما دستور سازمانی داشتیم که به هر نحو ممکن 
از ورود علی مطهری به شیراز جلوگیری کنیم. همین طور نیروی انتظامی شیراز و مخصوصاً 
رئیس وقت کلانتری 20 گل سرخ شیراز به دلیل نوع عملکردشان متهم هستند و اگر من 
هم از شکایت خود بگذرم مدعی العموم باید این موضوع را دنبال کند. مگر می شود نیروی 
انتظامی به خاطر بده بستان و رودربایستی با یک نهاد دیگر نسبت به حفظ امنیت شهر 

و حفظ جان یک مدعوّ دانشگاه بی تفاوت باشد؟ پس حقوقی که می گیرند برای چیست؟
همین طور نقش مسئولان استانی مانند استاندار وقت فارس و مدیر کل اطلاعات فارس 
و فرماندار شیراز هم باید مشخص شود و اگر کوتاهی کرده اند باید مجازات شوند. نمی شود 
یک نهاد خاص در یک استان یا شهر تصمیم بگیرد برنامه ای را به هم بزند و سایر نهادها و 
مسئولان اجرایی ملاحظه او را بکنند و احیانا او را همراهی کنند، حتی به قیمت از دست 
رفتن جان یک شهروند که از قضا نماینده هم هست. اگر یکی از آن آجرها به سر من خورده 

بود معلوم نیست الان زنده بودم یا نه.

*فکر می کنید دادگاه ملاحظاتی برای رسیدگی به این اتهامات ندارد؟
نباید ملاحظه ای داشته باشد. هیچ مصلحتی بالاتر از اجرای قانون نیست. یکی از اموری 
که یک حکومت را فشل و سست می کند و راه فساد را باز می کند همین ملاحظات و 
مصلحت سنجی هاست. امام علی علیه السلام هم یکی از آسیب های یک حکومت را مصانعه 

به معنی ملاحظه کاری و رفیق بازی و رودربایستی می داند.
به یاد دارم که تنها دو هفته از پیروزی انقلاب گذشته بود که به شهید مطهری خبر 
دادند دو نفر کمیته ای وارد منزلی شده و مرتکب فلان جرم شده اند. ایشان بلافاصله به 
مرحوم آقای مهدوی کنی که به پیشنهاد خود شهید مطهری رئیس کمیته های انقلاب  
اسلامی شده بودند زنگ زدند و گفتند این دو نفر را بازداشت و محاکمه کنید و مجازات 
آنها هرچه بود با همان نام »کمیته ای« اعلام و انجام شود تا مردم بدانند که هیچ فرقی بین 

مأمور و مسئول جمهوری اسلامی و مردم عادی نیست.

 رییس سازمان بازرسی کل کشور:

اگر برخی گزارش ها منتشر شود 
آقایان در ایران نمی مانند

 رییس سازمان بازرسی کل کشور در رابطه با حوادث ممسنی )فارس( و 
اردبیل و فساد در فوتبال توضیحاتی ارائه داد.

ناصر سراج در حاشیه مراسم روز حقوق بشر اسلامی و کرامت انسانی که صبح دیروز 
برگزار شد، در جمع خبرنگاران اظهار داشت: درباره دو حادثه نورآباد وممسنی )فارس( 
و اردبیل، مدارک بسیاری در اختیار داریم، اما نمی توانیم آنها را بازگو کنیم چون برخی 
معذوریت ها وجود دارد اما اگر این گزارش ها افشا بشود، چیزی برای بعضی آقایان باقی 
نمی ماند. وی با بیان اینکه در سازمان بازرسی گزارش هایی آماده خواهیم کرد، تصریح کرد: 
متأسفانه از لحاظ قانونی منع انتشار داریم اما اگر برخی از آنها منتشر شود خیلی از افراد 
نمی توانند در ایران بمانند. رئیس سازمان بازرسی کل کشور درباره پیگیری های حادثه سیل 
اخیر گفت: بازرسی در رابطه با این موضوع زمان  می برد و فعلا در حال بررسی موضوع و 

جمع آوری اطلاعات هستیم هستیم.
سراج به پرونده فساد 70 میلیاردی اشاره کرد و با بیان اینکه در حال رسیدگی پرونده 
هستیم، گفت: این پرونده مربوط به بدهی بانکی در کرج بود که متهم پس از دریافت پول  

به خارج از کشور فرار کرد.

معاون سیاسی وزیر کشور:

دولت تلاش کرده هزینه کار سیاسی را 
کاهش دهد

معاون سیاسی وزیر کشور با بیان اینکه کار سیاسی در ایران با هزینه هایی 
روبه روست، گفت: در عین حال دولت تلاش کرده تا این هزینه ها را پایین بیاورد.

محمدحسین مقیمی   در نهمین همایش دانشجویان و اساتید ایرانی خارج از کشور که 
در هتل جم مشهد برگزار شد، با اشاره به توفیق دیپلمات های کشورمان در مذاکرات گفت: 
حالا که مذاکرات هسته ای به نتیجه رسیده است باید توجه به مسائل داخلی بیشتر شود، 
رویکرد دولت در این زمینه همان شعارهایی است که رئیس جمهور در دوران انتخابات به 
آنها پرداخته است. وی تقویت نشاط و روحیه همبستگی ملی را یکی از این شعارها دانست 
و افزود: تلاش برای خروج جامعه از فضای یأس و ناامیدی یکی از رویکردهای دولت است.

وی گشایش در فضای سیاسی کشور، فعالیت احزاب و گروه ها و سازمان های مردم 
نهاد، توجه به حقوق اقوام و اقلیت ها را از دیگر مسائلی دانست که دولت در دستور کار خود 
قرار داده است. مقیمی ادامه داد: بعضی اوقات مطرح می شود که دولت همه تلاش خود 
را صرف پرداختن به مسائل خارجی کرده است و از مسائل داخلی غافل مانده در صورتی 
که این طور نیست، دولت وقتی تورم 42 درصد را به 15 درصد می رساند به این معنی 
است که تیم اقتصادی آن نیز فعال بوده است. معاون سیاسی وزیر کشور اجرا شدن طرح 
تحول سلامت و فاز دوم هدفمندی یارانه را از دیگر برنامه هایی عنوان کرد که دولت در 

کنار رسیدگی به مسائل خارجی و مذاکرات در عرصه داخلی به آن اهتمام ورزیده است.
وی تشکیل دولتی که در آن از همه گروه های سیاسی حضور داشته باشند را از دیگر 
وعده های انتخاباتی روحانی بر شمرد و افزود: در حال حاضر دولتی روی کار است که در 
آن از همه گرایش ها چه اصلاح طلب، اصولگرا و افراد مستقل استفاده شده است و تلاش 

دولت این بوده که از اعتدالیون دو جناح به کار بگیرد.
مقیمی به تعامل سازنده دولت با نهادهای کشور همچون مجلس شورای اسلامی اشاره 
کرد و افزود: دولت ارتباط خوبی با مجلس دارد و هیچ محدودیتی در رابطه با استیضاح و 
سوال از وزیران نداریم و در حال حاضر ارتباط میان دولت و مجلس ارتباطی منطقی است.

معاون سیاسی وزیر کشور با تاکید بر صداقت و شفافیت در برقراری ارتباط با مردم اظهار 
کرد: یکی از خواسته های رئیس جمهور از استانداران و مدیران این است که ما وظایفمان 
را به خوبی انجام دهیم.وی بازگرداندن امید به محیط های آموزشی را از دیگر وعده های 
انتخاباتی روحانی برشمرد و افزود: شما مشاهده کنید که در گذشته چه وضعی داشتیم اما 

هم اکنون فضا برای اظهارنظر و ابراز عقیده اساتید دانشجویان چقدر باز شده است.
مقیمی ادامه داد: در این دو سال احزاب و گروه ها فعالتر شده اند و تلاش می کنیم که 
فعالتر هم شوند، معمولا کار تشکیلاتی، سیاسی و حزبی در ایران هزینه داشته که دولت 
تلاش کرده تا هزینه کارهای سیاسی را پایین بیاورد و امنیت جلساتی را که قبلا به هم 
زده می شده را کنترل کنند.معاون سیاسی وزیر کشور یادآور شد: یک عده فکر می کنند 
وظیفه شان به هم زدن جلسات است و در واقع دو کار اشتباه انجام می دهند یکی اینکه 

جلوی کار قانونی را می گیرند و دیگری این که کار غیرقانونی می کنند.

پاسخ اشرفی اصفهانی به احمدی نژاد:

با این فضاسازی ها به جایی نمی رسید
رییس هیات بدوی رسیدگی به تخلفات اداری گفت: احمدی نژاد و اطرافیانش 

بدانند با این فضاسازی ها به جایی نمی رسند.
حجت الاسلام والمسلمین محمد اشرفی اصفهانی در مورد شکایت محمود احمدی نژاد 
از وی تصریح کرد: ما پاسخ کامل برای این شکایت ها داریم که به وقت مناسب آنها را ارائه 
خواهیم داد و برای پاسخگویی مفصل در این زمینه آمادگی داریم مستندات لازم را در 
جلسات دادگاه نشان دهیم. به گزارش ایلنا، وی افزود: بعد از پیروزی مردم در انتخابات سال 
92 و توافق اخیر آنها به دنبال بهانه های پوچ و واهی هستند تا در آستانه انتخابات مجلس 
شورای اسلامی و خبرگان رهبری ذائقه مردم را تلخ کنند و روی خطای گذشته شان 
سرپوش بگذارند. اشرفی اصفهانی با تاکید بر اینکه احمدی نژاد و اطرافیان او بدانند با این 
فضاسازی ها به جایی نمی رسند، گفت: قوه قضاییه در حال بررسی پرونده های آنهاست و 
در زمان مناسب به همه تخلفاتشان رسیدگی خواهد کرد. رییس هیات بدوی رسیدگی به 
تخلفات اداری تاکید کرد: ما در زمان مناسب واقعیت ها را به مردم می گوییم ما مثل آقایان 
به دنبال سوءاستفاده و فرصت طلبی در آستانه انتخابات مجلس شورای اسلامی و خبرگان 
رهبری نیستیم. خاطرنشان می شود وکیل مدافع محمود احمدی نژاد با اعلام این مطلب 
که شکایت از افترازنندگان و منتشرکنندگان اکاذیب ادامه خواهد داشت، از شکایت رییس 
جمهور سابق از حجت الاسلام محمد اشرفی اصفهانی تحت عنوان مجرمانه افترا و نشر 

اکاذیب به قصد تشویش اذهان عمومی خبر داده بود.

 تلاش "شیخ نور" برای جلوگیری از ورود افراطیون به عرصه سیاسی

ناطق؛ بازیگردان یا بازیگر

عضو هیئت رئیسه کمیسیون ملی و سیاست خارجی مجلس:

مجلس نمی تواند در متن »برجام« دخالت کند
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شرّ دنيا و آخرت

همراهِ نادانى است.

پنجشنبه - پانزدهم مردادماه 1394 - سال هجدهم - شماره  3785 روزنامه

 صدور حکم سعید مرتضوی تا آخر مردادماه
گفته می شود: سرپرست دادگاه  کیفری یک تهران از صدور حکم پرونده دادستان سابق تهران تا آخر 
مرداد ماه خبر داد. به گزارش ایلنا، محسن افتخاری در حاشیه مراسم گرامیداشت روز حقوق بشر اسلامی 
و کرامت انسانی که صبح روز گذشته برگزار شد، در جمع خبرنگاران در مورد زمان صدور حکم پرونده 
سعید مرتضوی بیان داشت: فعلا مرحله شور است و اعضای قضایی دادگاه در حال شور بر روی این پرونده 

هستند و تا اواخر مردادماه امسال حکم این پرونده صادر می شود.

اوباما ایران را تبدیل به کشوری سرمایه دار می کند
گفته می شود: زمانی که اوباما دستور برداشته شدن تحریم ها از اقتصاد ایران را داده است، سرمایه 
گذاران برای این باور هستند که این وضعیت تغییر خواهد کرد. ایران به زودی تبدیل به یکی از جبهه ای 
جدید سرمایه گذاری دست کم به اندازه غول آسیای میانه یعنی قزاقستان خواهد شد. اوباما دروازه های 

اقتصاد ایران را گشود.

شکایت جدید احمدی نژاد از یک مقام دولتی
گفته می شود: وکیل مدافع رییس جمهور سابق گفت: همانطور که پیشتر نیز اعلام کرده بودیم 
شکایت از افترا زنندگان و منتشرکنندگان اکاذیب ادامه خواهد داشت. سید عادل حیدری وکیل مدافع 
محمود احمدی نژاد در پی اقرار حجت الاسلام و المسلمین اشرفی اصفهانی مبنی بر نداشتن دلیل و بیان 
شنیده های خود در مورد اتهامات انتسابی به حمید بقایی اظهار کرد: آقای اشرفی اصفهانی حتی یک دلیل 
کوچک هم برای اظهارات خود ندارد تا بتواند به سازمان بازرسی کل کشور یا هر مرجع دیگری ارایه کند؛ 

بنابراین علیه ایشان به دلیل انتشار اکاذیب، افترا طرح شکایت می کنیم.

خبر جدید درباره کی روش
گفته می شود: در حالی که سایت های معتبر پرتغالی مدعی هستند، فدراسیون فوتبال مکزیک قصد 
دارد از میان کارلوس کی روش و پائولو بنیتو یک سرمربی پرتغالی را به عنوان سرمربی تیم ملی مکزیک 
انتخاب کند، سخنگوی فدراسیون فوتبال مکزیک بدون ذکر نام این دو مربی گفت سرمربی بعدی مکزیک 
پرتغالی است و این سرمربی قبل از مذاکره رسمی سفری به مکزیکو سیتی خواهد داشت تا از امکانات تیم 
ملی مکزیک بازدید کند.همزمان با این ادعای سخنگوی فدراسیون فوتبال مکزیک، شایعه شد مکزیکی 
ها برای کی روش بلیت سفر به مکزیکوسیتی را تهیه کرده اند و یکی از دلایلی که باعث شد کی روش 
برای سومین بار تاریخ بازگشت خود به ایران را عقب بیاندازد همین است که قصد دارد به دعوت مکزیکی 
ها به مکزیکو سیتی برود.این شایعه که از جانب نزدیکان ایرانی سرمربی تیم ملی تکذیب شده، حسابی 
فدراسیون فوتبال ما را به هم ریخت و دیروز مسئولان فدراسیون به تکاپو افتادند، هر طور شده مانع سفر 
کی روش به مکزیکو سیتی شوند.یکی از مسئولان فدراسیون گفت: »امیدواریم همان طور که همکاران 
ایرانی کی روش می گویند این خبر دروغ باشد، وگرنه اگر کی روش به مکزیک برود و امکانات مکزیکی 
ها را ببیند، طبیعی است به همکاری با ما پایان بدهد«؛ گویا در صورتی که یک قسط دیگر از قرارداد کی 

روش پرداخت نشود، او می تواند قراردادش را یک طرفه با فدراسیون فوتبال ایران فسخ کند.

مأموریت مؤتلفه برای جلب نظر جامعتین
گفته می شود: حمیدرضا ترقی عضو شورای مرکزی حزب مؤتلفه اسلامی از مأموریت سه تشکل 
اصول گرا به محمدنبی حبیبی برای دیدار با بزرگان اصول گرا درباره جلب نظر جامعتین برای محوریت 
خبر داد و اظهار داشت: در جلسه پایداری، مؤتلفه و ایثارگران، این سه تشکل به آقای محمدنبی حبیبی 
دبیرکل حزب مؤتلفه اسلامی برای دیدار با بزرگان اصول گرا و صحبت درباره محور شدن جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم و جامعه روحانیت مبارز تهران مأموریت داده است.وی افزود: تاکنون آقای حبیبی دیدارها 
و مذاکراتی درباره جلب نظر جامعتین برای محوریت داشته و امیدواریم در آینده گزارش این دیدارها را 
ارائه کند.عضو حزب مؤتلفه اسلامی افزود: این سه تشکل تلاش می کنند نقش تأثیرگذاری جامعتین در 

انسجام نیروهای اصول گرا را افزایش دهند.

توضیحات فاطمه معتمد آریا در مورد ممنوع التصویری 
گفته می شود: فاطمه معتمد آریا در نشست رسانه ای فیلم »یحیی سکوت نکرد« در مورد ممنوع 
التصویری اش در صدا وسیما توضیحاتی ارائه کرد.به گزارش خبرآنلاین،  نشست رسانه  ای فیلم »یحیی 
سکوت نکرد« سه شنبه 13 مرداد ماه در نشر ثالث برگزار شد و در لحظاتی از این نشست فاطمه معتمد آریا 
در مورد ممنوع  التصویری اش در صدا و سیما توضیحاتی را ارائه کرد. این بازیگر گفت: »ماجراهای تلویزیون 
و من بیشتر به شوخی شبیه شده است. خیلی از رسانه ها اینترنتی و مکتوب بسیاری خبر و عکس از ما 
هنرمندان می زنند و این نوع تحریم کردن خنده دار است و به اعتماد به رسانه ها تصویری لطمه می زند.« 

او تأکید کرد: »من همیشه به تلویزیون وفادار بوده ام و این تلویزیون بوده که نسبت به من بی وفا بوده!«

اعلام زمان پخش سریال جدید مهران مدیری
گفته می شود: سری دوم سریال »در حاشیه« که اکنون مراحل پیش تولید خود را می گذراند قرار است 
بعد از ماه محرم و صفر و عزاداری های حسینی )ع( از شبکه سوم سیما روی آنتن رود. به گزارش خبرگزاری 
صدا و سیما به نقل از روابط عمومی مرکز امور نمایشی سیما؛ این سریال با همان مجموعه تولید و ساخت و 
بازیگران قبلی و البته با داستانی متفاوت که به موضوع زندان و زندانی می پردازد قرار است بعد از ماه محرم 
و صفر پخش شود. اکنون گروه نویسندگان این مجموعه درحال آماده کردن مراحل تصویربرداری و دیالوگ 
های این مجموعه هستند. بعد از سریال تنهایی لیلا، قرار است سریال تلویزیونی آقای سنگی آماده پخش شود 
و احتمالا سری دوم در حاشیه در 60 قسمت روزانه روی آنتن خواهد رفت. »در حاشیه« عنوان سریال طنز 
تلویزیونی به کارگردانی مهران مدیری است که سری اول آن در 90 قسمت 40 دقیقه ای در ابتدا برای شبکه 

تهران تهیه شد ولی در نهایت در نوروز 94 روی آنتن شبکه 3 سیما رفت. 

   
نامحرمانه

با  کودک کش  اسرائیل  از  انزجار  اعلام  تجمع 
حضور مشاور رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه در 

قم برگزار شد
به گزارش روابط عمومی اداره کل اوقاف و امور خیریه 
استان قم، در پی جنایت اخیر صهیونیست ها در به آتش 
کشیدن خانه ای مسکونی در فلسطین اشغالی و به شهادت 
رساندن نوزادی 18 ماهه، صدای اعتراض از گوشه و کنار 

جهان نسبت به این حادثه دلخراش بلند شده است.
در استان قم و به همت اداره کل اوقاف و امور خیریه نیز 
تجمعی در جوار گلزار شهدای علی بن جعفر)ع( و با حضور 
اعضای هیئت امنا، جوانان هیئتی و مسئولان اوقاف و بقاع 

متبرکه قم برگزار شد.
در این مراسم که سه شنبه شب در این مکان مقدس 
رضوی  جلال  سید  والمسلمین  حجت الاسلام  بود،  برپا 
مشاور نماینده ولی فقیه و رئیس سازمان اوقاف و امور 

خیریه به عنوان سخنران ویژه حضور داشت.
وی در سخنانی با تاکید بر اینکه استکبارستیزی یکی 
اسلامی محسوب می شود  اصلی جامعه  از شاخصه های 
خاطرنشان کرد: سکوت مجامع جهانی در قبال جنایات 

صهیونیست ها شرم آور است.
در ادامه برادر حسینی نژاد به مداحی پرداخت و سپس 
زنده  در  صهیونیست ها  جنایت  محکومیت  در  بیانیه ای 

سوزاندن کودک فلسطینی قرائت شد.
  

مشاور رئیس سازمان اوقاف:
استکبارستیزی یکی از آرمان های اصلی 

جامعه اسلامی است
مشاور رئیس سازمان اوقاف و امور خیریه در این مراسم 
از استبکارستیزی به عنوان یکی از آرمان های اصلی جامعه 
اسلامی یاد کرد و گفت: سکوت مجامع بین المللی در قبال 

حکومت کودک کش اسرائیل شرم آور است.
 حجت الاسلام والمسلمین سید جلال رضوی، اظهار 
بمب های  با  کودک کش  صهیونیست  نیروهای  داشت: 

دست ساز به خانه مردم مسلمان فلسطین حمله می کنند 
و در این میان به سن افراد و مسلح بودن یا نبودن آنها 

توجه ندارند.
وی با بیان اینکه نشست ها و مجامع بین المللی در قبال 
حکومت کودک کش رژیم صهیونیستی ساکت شده اند، 
تاکید کرد: نیروهای این رژیم به شیوه وحشیانه ای مردم 
فلسطینی را مورد حمله قرار می دهند و این مردم ابزاری 

برای دفاع ندارند.
از  خیریه  امور  و  اوقاف  سازمان  رئیس  مشاور 
استبکارستیزی به عنوان یکی از آرمان های اصلی جامعه 
اسلامی یاد کرد و گفت : اگر اکنون خانواده مسلمانی مورد 
ظلم قرار گیرد کشورهای مختلف اسلامی برای مقابله با 

رژیم صهیونیستی فریاد خواهند زد.

رژیم  ظالمانه  حرکت های  اینکه  به  اشاره  با  وی 
صهیونیستی بسیاری از مردم کشورهای غیراسلامی را نیز 
بیدار کرده است، ادامه داد: هر کودکی که در جامعه بیدار 
زندگی کند به خوبی می داند که رهبر انقلاب اسلامی بر 
مسلح شدن کرانه باختری تاکید دارند؛ اکنون جنبش های 
صهیونیستی  رژیم  با  مبارزه  برای  اسلامی  مختلف 
از  ظالم  نیروهای  این  کردن  خارج  برای  و  برخاسته اند 

سرزمین مظلومان تلاش می کنند.
حجت الاسلام والمسلمین سید جلال رضوی امشب در 
تجمع برای اعلام انزجار از رژیم صهیونیستی کودک کش 
که در آستان مقدس حضرت علی بن جعفر )ع( برگزار شد، 
از دست اندرکاران برگزاری این تجمع تقدیر کرد و افزود: 
نیروهای صهیونیست کودک کش با بمب های دست ساز به 
خانه مردم مسلمان فلسطین حمله می کنند و در این میان 

به سن افراد و مسلح بودن یا نبودن آنها توجه ندارند.
وی با بیان اینکه مجامع بین المللی در قبال حکومت 
کودک کش رژیم صهیونیستی ساکت شده اند، تاکید کرد: 
نیروهای این رژیم به شیوه وحشیانه ای مردم فلسطینی 
را مورد حمله قرار می دهند و این مردم ابزاری برای دفاع 

ندارند.
از  خیریه  امور  و  اوقاف  سازمان  رئیس  مشاور 
استبکارستیزی به عنوان یکی از آرمان های اصلی جامعه 
اسلامی یاد کرد و گفت : اگر اکنون خانواده مسلمانی مورد 
ظلم قرار گیرد کشورهای مختلف اسلامی برای مقابله با 

رژیم صهیونیستی فریاد خواهند زد.
رژیم  ظالمانه  حرکت های  اینکه  به  اشاره  با  وی 
صهیونیستی بسیاری از مردم کشورهای غیراسلامی را نیز 
بیدار کرده است، ادامه داد: هر کودکی که در جامعه بیدار 
زندگی کند به خوبی می داند که رهبر انقلاب اسلامی بر 
مسلح شدن کرانه باختری تاکید دارند؛ اکنون جنبش های 
صهیونیستی  رژیم  با  مبارزه  برای  اسلامی  مختلف 
از  ظالم  نیروهای  این  کردن  خارج  برای  و  برخاسته اند 

سرزمین مظلومان تلاش می کنند.

طنز قمی
بی با هم صُل کنیم

پنبه  باغ  ی  کوچه  توی  که  رو  اون 
دیدمت

میخواستم یه مُش بزنم توی چوردونت
یا با نیه فورو بکنم تو چِلِوندونت

اما دیدم که کوزه عشقت شکسته بو
عین کلوزه بو

یادت میات یه رو دوباره توی چال خوروس
اَ پشُت یه هو پاپله زدی به گَل پاهام

آی باجمالو بودی و تو این سال کَرمِجه
من میشکنم کوزَتُ انِقِه اور نیا

انِقِه تو پتَ پلَوت میکوفم غیصیون کنی
روم به دیفار گلاب به تو روت، پاش بچَِک جونم

ادََسّ تو ببین جگرم عین چزّه شد
اون رو تو رودخونه توی تنگه دلاورون

خارجنگ قهر تو اون رو منو گرفت
آی ونگ ویله کردم و هیشکه جواب نداد

بازُم به تو میگم
عین یه رجّه من میریزم رو ولیجه هات

با تیرکمون میزنم من به مغلوفات
اما اینوم بگم

اگ تو اوصول نیایی و با من تو صُل کنی
یه نینگوال برات میارم نار هوش هوشی

میریزم اَ کلوندونتون توی خونتون
با چیله های عشق برات خونه میسازم

با چخچه های مهر تو رو حِی میگردونم
پس دیگه اور نیا

انقه اصور نیا
خوش اومدی جونم

با حضور مشاور رئیس سازمان اوقاف:

تجمع انزجار از اسرائیل کودک کش در قم برگزار شد

مدیر کل راه و شهرسازی استان قم:

محور پردیسان – ورجان چهار بانده می شود

با هدایت دانش آموزان مستعد و توانا  به شاخه 
فنی و حرفه ای کشور در پیشرفت کشورمان 

سهیم باشیم . در این راستا

 هنرستان غیردولتی 
خواجه نصرالدین طوسی

 از دانش آموزان سال دوم در 
رشته های  حسابداری –  معماری 
کامپیوتر  در سال 95-94 ثبت نام

 بعمل می آورد.
آدرس: انتهای خیابان دورشهر،  بلوار 

سمیه، جنب قنادی آرش پلاک 12
تلفن: 37747612- 7743451

09127496844  

ایمان - روح ا... کرمانی: مدیر کل راه و شهر سازی استان قم از چهار 
بانده شدن محور پردیسان – ورجان خبرداد.

 به گزارش خبرنگار ما، مهندس محسن بهشتی پیش از ظهر روز گذشته در 
جمع خبرنگاران با اعلام این خبر اظهار داشت: کار مطالعات چهار خطه شدن محور 
پردیسان – ورجان در حال انجام است و پس از پایان مطالعات در صورت تخصیص 

اعتبارات لازم عملیات اجرایی آن آغاز خواهد شد.
وی ادامه داد: در همین راستا از اداره کل منابع طبیعی استان قم خواسته ایم از 
واگذاری زمین در امتداد این محور تا شعاع مد نظر برای چهارخطه شدن برای ایجاد 
امکان خدماتی و رفاهی خودداری کنند چرا که در صورت انجام این کار در تملک 

آن با مشکل مواجه خواهیم شد.

بیشترین تصادفات و فوتی ها در بخش کهک 
مربوط افراد غیر بومی است

بهشتی با اشاره به اینکه محور قم به کهک یکی از محورهای پرتردد و حادثه خیز 
استان است گفت: در کوتاه مدت برنامه تعریض شانه خاکی این محور از روستای 
لنگرود تا ورجان در دستور کار قرار دارد و بزودی عملیات اجرایی آن آغاز خواهد 

شد.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم گفت: امسال از اوایل خردادماه در جلساتی که 
در کمیسیون ایمنی راه ها در شورای ترافیک استان داشتیم به پلیس راه اجازه داده 
شد مقاطعی که پلیس احساس می کند، مسیرهای ورجان – پردیسان و ورجان – 
جاده کاشان را با اعلام قبلی به شهروندان، روزهای پنجنشبه و جمعه یکطرفه کند.

وی بیان داشت: چهار خودرو از سوی اداره کل راه و شهرسازی و حمل و نقل 
و پایانه های قم برای گشت های نامحسوس در اختیار پلیس در محور کهک قرار 

گرفته است که با رانندگان متخلف برخورد کنند.
مدیر کل راه و شهر سازی استان خاطر نشان کرد: در بررسی های صورت گرفته 
بیشترین تصادفات و فوتی ها در بخش کهک مربوط به افراد غیر بومی است که 
آشنایی به راه های این بخش ندارند. وی ادامه داد: در راستای بهسازی نقاط حادثه 

خیر در آینده نزدیک محل پل پردیسان - ورجان جابجا خواهد شد.
این مقام مسئول تصریح کرد: عملیات احداث تقاطع غیرهمسطح – پردیسان 
در صورت رفع مشکل تملک که توسط شهرداری قم باید انجام شود تا پایان سال 
از مشکلات ترافیکی  این تقاطع بخشی  افتتاح  با  به بهره برداری خواهد رسید و 

پردیسان رفع می شود.

تکمیل 11 کیلومتر ازمحور قم – جعفریه تا سه ماه آینده
از سخنان خود گفت:  قم در بخشی دیگر  استان  و شهر سازی  راه  مدیر کل 
یک لاین از 11 کیلومتر محور قم – جعفریه در ایام 14 و 15 خرداد زیر بار تردد 
خودروها قرار گرفت و عملیات تکمیل لاین دیگر این محور درحال انجام است و تا 

سه ماه آینده دو لاین این محور تکمیل خواهد شد.
وی با بیان اینکه اعتبارات مورد نیاز این گونه پروژه ها از محل های مختلف تامین 
می شود افزود درصدد هستیم پس از تکمیل این 11 کیلومتر مابقی این محور از 
دامشهر تا شهر جعفریه باتامین اعتبارات مورد نیاز عملیات زیرسازی و آسفالت را در 

کوتاهترین زمان اجرا می نمائیم.

افتتاح قطعه اول محور قم – نیزار تا پایان مهرماه
وی در ادامه در خصوص آخرین وضعیت پروژه محور – قم نیز گفت: عملیات 
احداث 7 کیلومتر قطعه اول این محور مراحل پایانی خود را طی می کند و تا پایان 

مهر ماه به بهره برداری خواهد رسید.
بهشتی افزود: برای تکمیل این محور درصدد هستیم باگنجاندن در برنامه ششم 

توسعه اعتبارات مورد نیاز آن را تامین نمائیم.
وی ادامه داد: با توجه به اینکه در صدد هستیم محور قم – سلفچگان را به آزاد 

راه تبدیل نمائیم از این محور برای تردد خودرو های سنگین استفاده خواهد شد.

شناسایی 50 نقطه حادثه خیز در محورهای استان قم
وی در بخشی دیگر از سخنان خود با بیان اینکه 98 درصد راههای روستایی 
قم آسفالته هستند عنوان کرد تاکنون 50 نقطه حادثه خیز در محور های استان 
شناسایی شده است ولی با توجحه به اینکه هزینه رفع مشکل هر یک از این نقاط 
حادثه خیز 2 میلیارد تومان می باشد با توجه به اولویت بندی که انجام داده ایم با 

تامین اعتبار به تدریج در حال رفع مشکل این نقاط حادثه خیر در استان هستیم.

منابع استانی را در پروژه های ملی هزینه نمی کنیم
وی با اشاره به مشکلاتی که در زمینه راه های روستایی قم وجود دارد، افزود: قم 

محور مواصلاتی 17 استان کشور است و ما مجبوریم به جاده هایی که نقش ملی 
دارند بیشتر توجه کنیم که این موجب شده در جاده های استانی و بین بخش ها 

مشکل داشته باشیم.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم اضافه کرد: تصمیم گرفته ایم که دیگر منابع 
استانی را در پروژه های ملی هزینه نکنیم و آنها را به راه های استانی اختصاص دهیم.

4 هزار واحد مسکن مهر شهریور ماه در قم افتتاح می شود
این مقام مسئول در ادامه سخنان خود گفت: 46 هزار متقاضی برای مسکن مهر 

در استان قم ثبت نمودند که تاکنون 38 هزار واحد تحویل متقاضیان شده است.

وی ادامه داد: همزمان با هفته دولت شهریور ماه نیز 4 هزار واحد مسکن مهر 
در قم افتتاح می شود و 4 هزار واحد دیگر نیز در صدد هستیم تا دهه فجر آماده 

بهره برداری نمائیم.
بهشتی افزود: پروژه مسکن مهر براساس برنامه تا پایان امسال در قم بسته می 

شود مگر موارد خاصی که مربوط به مشکلات تعاونی ها و تعهدات آنها می باشد.

قم رتبه نخست کشور در واگذاری مسکن مهر
وی خاطر نشان کرد براساس گزارش اعلامی از سوی وزارت راه و شهرسازی، 
استان قم در درصد تعداد واحد مسکن مهر و در درصد واحدهای واگذارشده رتبه 

نخست کشور را دارا می باشد.
بهشتی با اشاره به اینکه متاسفانه زیرساخت های مورد نیاز آموزشی به موازات 
کار احداث واحد های مسکن مهر ایجاد نشده است، خاطر نشان کرد: در سالهای 
اخیر با تلاش دستگاه های مختلف سعی شده است زیر ساخت های مورد آموزشی 
تفریحی، ورزشی، بهداشتی توسعه شبکه معابر تامین شود ولی تا رسیدن به شرایط 
مطلوب فاصله زیادی وجوددارد و ما درصدد هستیم پس از تکمیل و واگذاری کلیه 
واحدها با برنامه ریزی و همکاری سایر دستگاهها زیر ساخت های مورد نیاز را برای 
ساکنین واحد های مسکن مهر تامین نمائیم تا آنها براحتی بتوانند بدون مراجعه به 

شهر قم مایحتاج ضروری خود را تامین کنند.
مدیرکل راه و شهرسازی استان قم در پاسخ به سئوالی درباره مشکلات مسکن 
مهر اضافه کرد: در زمینه مسکن مهر دستگاه های زیادی نقش داشته و دارند. نقشی 
که وزارت راه و شهرسازی به عهده داشت، تأمین زمین، طراحی سایت های مسکن 

و تسهیلات بانکی بود.
وی ابراز داشت: سایر دستگاه های اجرایی مانند آب، برق، گاز، مخابرات و ... نیز 

متولی کارهای دیگر بودند که باید وظایف خودشان را انجام می دادند.
بهشتی با اشاره به شوکی که مسکن مهر به اقتصاد وارد کرد، افزود: وقتی یک 
فعالیت از حالت طبیعی خودش خارج می شود قطعاً از جایی مشکل آغاز می شود و 

نمی شود جلوی این را گرفت.
وی گفت: شهر یک موجود زنده است که توسعه آن باید همه جانبه باشد یعنی 
به محض اینکه مسکن را می سازی باید تمام زیرساخت ها و کاربری ها ایجاد شود در 

حالی که در مسکن مهر امکان این کار وجود نداشت.
مدیرکل راه و شهرسازی اظهار کرد: اگر بخواهیم هشت هزار واحد باقیمانده را 
تحویل ندهیم تا زیرساخت ها تأمین شود، مشکلات اجتماعی به وجود می آید که 

نمی توانیم پاسخگو باشیم.

بخش مسکن باید هرچه زودتر از رکود خارج شود
وی در مورد مساله رکود بازار مسکن نیز گفت: رکود ساختمان و مسکن بحثی 
ملی و تابع سیاست های کلان کشور است و رکود سه چهار سال اخیر در همه بخش 
ها از جمله ساختمان نیز وارد شده است ولی امیدواریم پس از جمع بندی مذاکرات 

هسته ای به تدریج بازار از رکود خارج شود.
بهشتی افزود: خارج شدن رکود اقتصادی مسکن نقش زیادی در رونق شغل های 
مستقیم یا غیر مستقیم مرتبط با این حوزه دارد و رونق بازار مسکن موتور محرک 

بخش عمده ای از توسعه اقتصادی کشور است.
وی ادامه داد: بخش مسکن باید هرچه زودتر از رکود خارج شود چرا که اولین 
آسیب رکود به درآمد شهرداری با توجه به پایین آمدن آمار ساخت و ساز وارد می 
شود و این نهاد در عوارض و پروانه ساخت دچار کاهش درآمد می شود و در حقیقت 

بیش از 70 درصد درآمد شهرداری ها در این زمینه است.
وی بیان داشت: با افزایش ساخت و ساز با پروژه مسکن مهر کارشناسان یک 
رکود را پیش بینی می کردند که از سال 91 آغاز شده است اما نگاه مثبتی داریم 
که بزودی بخش مسکن از رکود خارج می شود و در عین حال باید مراقب باشیم 

که دچار تورم مسکن نشویم.

احداث کمربندی جدید شهر قم 800 میلیارد تومان اعتبار نیاز دارد
مدیر کل راه و شهرسازی استان قم در ادامه سخنان خود از تغییر مسیرکمربندی 
و شهر قم خبرداد و گفت: مسیر جدید کمربند شهر قم از بالا دست شهر چاپ و نشر 
شروع و پس از گذر از کنارشهرک صنعتی شکوهیه مسیر خود را تا فرودگاه قم ادامه 
می دهد و از آنجا بالای شهرک پردیسان و پشت کوه دو برادران جمکران ادامه مسیر 
می دهد و پس از عبور از جاده قدیم قم – کاشان و اتوبان قم – کاشان در پشت 

آرامستان بهشت معصومیه این دو مسیر به یکدیگر متصل می شود.
بهشتی با تاکید بر اینکه با اجرای این کمربندی دنبال توسعه شهر قم نیستیم 

گفت: ولی با اجرای این پروژه افق 100 تا 200 ساله آینده دیده می شود.
با دوگروه سرمایه گذار بخش خصوصی  این پروژه  برای اجرای  ادامه داد:  وی 
در حال مذاکره هستیم و با همکاری دستگاه های مرتبط باید بسترهای لازم برای 

سرمایه گذاری بخش خصوصی در بخش راههای قم فراهم شود.
کمربندی  احداث  کرد:  نشان  خاطر  قم  استان  سازی  شهر  و  راه  کل  مدیر 
این  مسیر  در  و  دارد  نیاز  اعتبار  تومان  میلیارد   800 تا   700 قم  شهر  جدید 
پیش  عوارض  اخذ  برای  و محل های  احداث خواهد شد  تقاطع   21 کمربندی 

بینی خواهد شد.
وی ادامه داد: قراراست با شناسایی و مشارکت بخش خصوصی این پروژه درچند 
فاز عملیاتی شود و با احداث این کمربندی دیگر خودروهای عبوری وارد قم نخواهند 

شد و شاهد کاهش ترافیک در ورودی های قم از سمت اتوبان تهران خواهیم بود.

عباس فرساد

به همت اداره کل راه وشهر سازی استان قم:

خبرنگاران رسانه های قم تجلیل شدند

روز گذشته در آستانه روز خبرنگار تعدادی از 
خبرنگاران فعال در حوزه راه و شهر سازی به همت 

اداره کل راه و شهر سازی استان قم تجلیل شدند.

مدیرکل راه و شهر سازی استان قم در این مراسم گفت: 
فضای رسانه ای باید به سمت احصا مشکلات جامعه و نقد 

منصفانه برود.

مهندس محسن بهشتی افزود: خبرنگاران چشم بینای 
مردم و وکیل تسخیری آنها هستند تا مطالبات و مشکلات 

مردم را به مسئولان انتقال و رفع آن را مطالبه کنند.
وی ادامه داد: خبرنگاران باید در بیان مسائل و مشکلات 
اصول اخلاقی و حرفه ای را رعایت کند و بدون غرض ورزی 

ونگاه صرفا سیاسی فعالیت نماید.
بهشتی افزود: در دو دهه گذشته استان قم در عرصه 
خبر رشد خوبی داشته است مطبوعات و خبرگزاریها و 

سایت ها خبری پر رونق شده اند.
 این مقام مسئول کارکردن درعرصه خبر را سخت 
عنوان کرد و گفت: این شرایط با توجه به حساسیت هایی 

که به اخبار قم وجود دارد در قم سخت تر است
وی در ادامه خاطر نشان کرد: مطبوعات محلی قم نقش 
غیر قابل انکاری در کمک به دستگاه های اجرایی دارند 
چرا که آنها برخی مشکلات که از نگاه مسئولان دور مانده 
است را منعکس می کنند و مسئولان نیز در صدد رفع 

آن بر می آیند.
در پایان با اهدا لوح تقدیر و هدایایی ازخبرنگاران فعال 

در حوزه راه و شهر سازی استان قم تجلیل شد.


